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FOREWORD 

Historians, in interpreting the nineteenth century, have 
laid stress on many and various aspects of the period 
under study; and descriptions of isolated periods, single 
episodes, and individuals are scattered amongst hundreds 
and even thousands of books. On the other hand, certain 
special features of the period under consideration have 
been, for various reasons, entirely neglected. 
An example of such neglect is the ignoring by histo- 
rians of the role played by the Rothschild family in the 
history of the nineteenth century, and the object of this 
work is to appraise the important influence of this family 
on the politics of the period, not only in Europe but 
throughout the world. For, strangely enough, the influ- 
ence of the Rothschilds is barely mentioned, or at the most 
casually referred to, in otherwise comprehensive and 
painstaking historical treatises. 
Special literature dealing with the House of Roths- 
child usually falls into one of two groups, either fulsome 
paeans of praise commissioned by the House itself, or 
scurrilous pamphlets inspired by hatred�both equall y 
unpleasant. There are, however, two works of serious 
value in existence, which are partially compiled from 
legal documents, but they are of small scope. One is by 
an employee of the Rothschilds, Christian Wilhelm Berg- 
hoeffer, and the other is the impartial work of Dr. Rich- 
ard Ehrenberg; but these treat only of isolated incidents 
in the history of the House, and throw no light on its 
pan-European importance. 
The object of the present work, which deals with the 
period 1770-1830, is to trace the rise of the House of 
Rothschild from its small beginnings to the great position 
it attained, culminating in the year of its great crisis. 
V 
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In the course of my researches I found that references 
to the name of Rothschild in official documents and in 
books of memoirs were as common as they are rare in 
contemporary textbooks. I made a point of collecting all 
available data until my drawers were literally crammed 
with letters, deeds, and documents containing the name 
of Rothschild, and bearing dates of almost every year of 
the nineteenth century. My next step was to visit the 
various European capitals which had been the scene of 
the family activities, in order to enrich my store of refer- 
ences with all the relevant literature. The subject is in- 
deed inexhaustible, but the material I had amassed en- 
couraged me to essay a complete picture. 
The subject required the most delicate treatment, but 
my determination to undertake the work was accom- 
panied by the definite intention of according it complete 
impartiality, for I was convinced from the beginning that 
a prejudiced outlook would render the work utterly value- 
less. 
The House of Rothschild, as will be readily under- 
stood, did not throw open its archives to my inspection, 
for it is particularly careful in guarding its more 
important business secrets. But this was not entirely with- 
out its advantage, for it left me completely free from 
political considerations and uninfluenced by racial, na- 
tional, and religious predilections or antipathies. I was 
thus enabled, in accordance with my wish, to begin an 
independent historical research into the part played by 
this House in the nineteenth century, which I knew to be 
far more important than is commonly thought. 
The general scheme of this work will be built upon 
facts alone, in a practical way such as will help us to 
form our own judgment on individuals and the part they 
played in world events. 
I should like to take this opportunity of expressing my 
special sense of gratitude toward all those whose advice 
and assistance have been so valuable to me in my work. 
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Above all I have to thank Dr. Bittner, Director of the 
State Archives at Vienna, as well as his exceedingly help- 
ful staff, Professors Gross, Antonius, Reinoehl, Schmidt, 
Wolkan, and his Chief Clerk, Herr Marek. I should 
also like to thank Lieutenant-Colonel von Carlshausen, 
grandnephew of the man who helped the Rothschilds up 
the first rung of the ladder, and the Director of the Prus- 
sian Secret State Archives at Berlin, Geheimrat Klinken- 
borg. My thanks are also due to Dr. Losch of the Prus- 
sian State Library in Berlin, Dr. A. Richel at Frankfort 
and the staff of the Municipal Museum in that city who, 
together with the Director of the Portrait Collection in 
the Vienna National Library, Hofrat Dr. Rottinger and 
Dr. Wilhelm Beetz, who so kindly assisted me with the 
illustrations. 
The material was collected for over a period of three 
and a half years, and only after much care has been spent 
on it do I now offer it to the public. It is submitted in 
the hope that it will be judged in accordance with its 
intentions. It is inspired by an intense love of truth, and 
it relates the story of an unseen but infinitely powerful 
driving force which permeated the whole of the nine- 
teenth century. 
The Author 
Vienna, July, 1927. 
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The   Rise  of  the 
House of Rothschild 

CHAPTER I 

The Origins and the Early Activities of the Frankfort 
Family Rothschild 

RANKFORT-ON-THE-MAIN, seat of the Im- 
perial Elections since the Golden Bull of 1356, ac- 

quired a dominating position amongst the great cities of 
Germany during the second half of the eighteenth cen- 
tury. Formerly the capital of the kingdom of the East 
Franks, it had become subject to the empire alone as early 
as 1245, and in spite of many vicissitudes it had main- 
tained its leading position throughout the centuries. It 
expanded considerably during the last few centuries be- 
fore the French Revolution and now numbered some 
35,000 inhabitants, of whom one-tenth were Jews. By 
virtue of its natural position, lying so close to the great 
waterway of the Rhine and to the frontiers of France and 
Holland, it had become the gateway for the trade of Ger- 
many with the western states. Trade with England too 
constituted an important element in the activities of its 
inhabitants. 
It was natural that members of the Jewish race, with 
their special gifts for trade and finance, should be par- 
ticularly attracted to this city. Moreover, towards the 
end of the Middle Ages the Jews in Frankfort enjoyed a 
great measure of freedom, and at first no difficulties were 
placed in the way of their settlement.   It was not until 

F 
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the non-Jewish members of the business community at 
Worms saw that they were suffering from the competition 
of these enterprising people that the Christian citizens 
combined in their superior numbers. 
Now began a period of harsh oppression for the 
Jewish inhabitants. In order that they might be removed 
from the neighborhood of the most important church in 
the town, they were ordered by a law passed in the year 
1462 to leave the houses they had been living in and to 
settle in a quarter set aside for the purpose�the s o-called 
Jewish City.1 This, however, consisted only of a single 
dark alley, about twelve feet broad, and lay, as described 
by Goethe, between the city wall and a trench. For 
more than three hundred years this continued to be the 
sole residence of the Frankfort Jews, whose continuance 
in the city became more and more unpopular with the 
other inhabitants. As early as the second decade of the 
seventeenth century a rising broke out under one Fett- 
milch, one of the objects of which was to drive the Jews 
out of Frankfort. This object was indeed achieved 
through murder and pillage. Although the Jews soon 
returned to the city, they had to submit to innumerable 
restrictions and regulations embodied in a special law 
dealing with the so-called "Status of Jews." They were 
made subject to a poll-tax, and were compelled, as being 
a foreign element in the town, to purchase the "protec- 
tion" of their persons and property. Hence they came to 
be called "protected Jews." The number of their fam- 
ilies was to be limited to five hundred and only twelve 
marriages a year were allowed, although this number 
might be increased if a family died out. The Jews were 
not allowed to acquire land, or to practice farming or 
handicrafts. They were also forbidden to trade in vari- 
ous commodities, such as fruit, weapons and silk. More- 
over, except during fairs, they were forbidden to offer 
their wares anywhere except outside the Jewish quarter. 
They were forbidden to leave the space within the ghetto 
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walls by night, or on Sundays or holy days. If a Jew 
crossed a bridge he had to pay a fee for doing so. They 
were not allowed to visit public taverns and were ex- 
cluded from the more attractive walks in the city. The 
Jews accordingly did not stand high in public esteem. 
When they appeared in public, they were often greeted 
with shouts of contempt and stones were sometimes 
thrown at them. Boerne has stated that any street urchin 
could say to a passing Jew, "Jew, do your duty," and the 
Jew then had to step aside and take off his hat. However 
that may be, the oppressed condition of the Jews and the 
bent of many of them to usury, combined with the natural 
hostility of the Christians and their feeling that they were 
not as sharp in business, created an atmosphere of mutual 
hatred that can scarcely have been more painful any- 
where than in Frankfort. 
The progenitors of the House of Rothschild lived un- 
der conditions such as those in the ghetto of Frankfort. 
The earlier ancestors of Meyer Amschel Rothschild, who 
laid the foundations of the future greatness of the house, 
existed in the middle of the sixteenth century; we know 
their names, and their tombs have been preserved in the 
old Jewish cemetery at Frankfort. Formerly the houses 
in the Jewish quarter were not numbered, each house 
being distinguished by a shield of a particular color or by 
a sign. The house in which the members of the Roths- 
child family lived bore a small red shield. There is no 
doubt that it is to this fact that they owe their family 
name; it is first mentioned in 1585 in the name "Isaak 
Elchanan2 at the Red Shield," his father’s tombstone 
simply bearing the name Elchanan. About a century 
later Naftali Hirz at the Red Shield left the ruinous old 
building from which the family had derived its name, 
and  occupied the so-called Haus zur  Hinterpfann,  in 
which the Rothschilds were now domiciled as protected 
Jews. 
Until the time when Meyer Amschel Rothschild�who  
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was born in the year 1743, six years before Goethe�  
reached manhood, the family were principally engaged 
in various kinds of retail trade. At the beginning of the 
eighteenth century they had become money-changers in 
a small way. From the occasional records of their tax 
payments which have been preserved, it would appear 
that they were not a poor Jewish family, but that they 
were only reasonably well off. 
In any case it is clear that Meyer Amschel came into 
some small inheritance when, in 1755, in his twelfth year, 
he lost his father and mother, of whom he was the eldest 
son; this gave him the incentive to throw himself into the 
battle of life with that vigor and industry which his 
parents had implanted in him in his early childhood. In 
the conditions of those times the struggle was certainly 
much more severe for a young Jew than for his more for- 
tunate Christian neighbors. 
When he was a boy of ten Meyer Amschel had been 
employed by his father in changing coins of every kind, 
that is, in exchanging gold and silver for the appropriate 
amount of copper known as coarse money. In the chaotic 
conditions prevailing in Germany�divided as the cou n- 
try was into innumerable small principalities, cities and 
spiritual jurisdictions, all of which had their own cur- 
rency systems�the business of money-changing offere d 
magnificent opportunities of profit, since everybody was 
compelled, before undertaking even the shortest journey, 
to call for the assistance of the exchange merchant. As 
the boy grew up, an important side interest developed 
out of this occupation, as he occasionally became pos- 
sessed of rare and historically valuable coins, which 
awoke in him the instincts of the coin collector. 
After leaving the school at Furth, where he was edu- 
cated in the Jewish faith, Meyer Amschel entered the 
firm of Oppenheim at Hanover. While there he hap- 
pened to make the acquaintance of the Hanoverian Gen- 
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eral von Estorff, an ardent coin collector, who employed 
him to obtain many valuable coins for his collection. As 
the general was connected with the ruling house in Hesse, 
this acquaintance was to have fruitful results. In his 
spare time Meyer Amschel now devoted himself more 
and more to numismatics. He got hold of any papers 
about the subject that he could, and in course of time 
became an expert in his subject, although his general 
education left a very great deal to be desired. At a com- 
paratively early age he returned to his native city of 
Frankfort, in order to take possession of his inheritance, 
and having done so, to lay the foundations of a business of 
Ins own. For this he had received a practical education 
from his earliest youth, both at home and at Hanover. 
About the same time General von Estorff left Hanover 
for the court of Prince William of Hesse, the grandson 
of the old Landgrave William VIII, who resided at 
Hesse; he proceeded to the small town of Hanau, which 
lies quite close to Frankfort. The prince’s father Fred- 
erick II of Hesse had married a daughter of King 
George III of England of the House of Hanover, and 
the two rulers used their family relationships to consoli- 
date their dynastic and political interests. The sale of 
soldiers for service under foreign governments, practiced 
by so many German princes at this time, was an impor- 
tant part of their activities; England, being particularly 
accustomed to carrying on wars with foreign mercenaries, 
was an exceedingly good customer. 
Unfortunately Frederick II fell out with his wife, his 
father, and his father-in-law, because he changed over 
from the Protestant to the Catholic faith. In order to 
protect his grandson from his father’s influence the old 
landgrave decided that William was to be kept away 
from Cassel, and allotted the county of Hanau to him. 
Until he should be able to assume the rulership of that 
province he was sent to King Frederick V of Denmark, 
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who had married the second daughter of the King of 
England, and whose daughter was destined to be the 
future bride of young William. 
The relations of the ruling House of Hesse with Eng- 
land and Denmark were to be fraught with the most 
important consequences for the rise of the House of 
Rothschild, which was enabled to make use of the close 
business connection that it succeeded in establishing with 
the ruling House of Hesse, to get into touch with the 
courts and the leading statesmen of Denmark and Eng- 
land. 
The old Landgrave William VIII died in 1760. Fred- 
erick assumed the government at Cassel, and William 
became crown prince; and as the bridegroom of the 
Danish princess he became, in accordance with the will 
of his grandfather, independent ruler of the small county 
of Hanau with its 50,000 inhabitants, to whose interests 
he devoted himself with the greatest zeal. William was 
a thoroughly active person, and was never idle for a mo- 
ment. He read a great deal, and actually wrote some 
essays on matters of local historical interest. He also 
tried his hand, though without any great success, at 
etching, modeling and carpentering, and he had a very 
definite flair for collecting. 
It would appear that General von Estorff aroused his 
ruler’s interest in coin-collecting; in 1763 William 
adopted this hobby with great enthusiasm, and it af- 
forded him much pleasure and satisfaction. Estorff 
spoke to him about Meyer Amschel Rothschild, who had 
bought coins for him in Hanover in former days, as being 
a great expert in that line.3 On the strength of this intro- 
d u c t i o n  Rothschild selected some of his finest medals 
and rarest coins, and went to Hanau to offer them to the 
young prince. He did not succeed in seeing him per- 
sonal l y,  but he managed to hand them to someone in the 
prince’s immediate entourage. This offer proved to be 
the starting-point of a lasting business connection, even 
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though at first it was of a quite loose and impersonal 
nature. 
At that time a large number of foreigners used to visit 
Frankfort every spring. The town fairs were widely 
famous, The latest products of the whole world were on 
view there, and young William of Hanau, who had a 
talent for business, took a special interest in these fairs 
and constantly attended them. Meyer Amschel always 
managed to get advance information about these journeys 
from the prince’s servants, and profited by these occa- 
sions to offer William while he was in Frankfort not 
only rare coins but also precious stones and antiques. 
Although this was principally done through the prince’s 
retinue, he sometimes managed to conduct these transac- 
t ions  personally, and in any case he managed to establish 
a regular business relationship. He was fortunate in 
that the prince did not share the general aversion to Jews, 
and appreciated anyone who seemed intelligent and good 
at business, and whom he thought he could use in his 
own interests. 
At that time titles and honors were of far greater prac- 
tical importance than they are today; unless a person had 
some kind of prefix or suffix all doors were closed to him, 
and everyone who did not have a title of nobility by the 
accident of birth would endeavor to obtain an office, or 
at any rate an official title, from some one of the innu- 
merable counts or princelings who in that day still en- 
joyed sovereign rights. Meyer Amschel Rothschild, 
being a shrewd man with an astonishing knowledge of 
human nature for his years�he was only twenty-five�  
concentrated on using his connection with the Prince of 
Hanau to obtain a court title. He hoped thereby not 
merely to raise his prestige generally, but more particu- 
larly to advance his relations with other princes interested 
in coins. 
In 1769 he wrote a most humble petition4 to the Prince 
of Hanau, in which, after referring to various goods 
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delivered to the prince to his Highness’s most gracious 
satisfaction, he begged that he might "most graciously 
be granted the advantage of being appointed court agent." 
Meyer Amschel promised always to devote all his energy 
and property to the prince’s service, and he concluded 
his letter with a perfectly sincere statement that if he 
received the designation in question he hoped thereby to 
gain business esteem, and that it would otherwise enable 
him to make his fortune in the city of Frankfort. 
This letter, which was written in a style expressive of 
extreme humility, was the first of an almost endless series 
of petitions which the various members of the House of 
Rothschild were to address in the course of the nineteenth 
century to those occupying the seats of the mighty. 
Many of these were favorably considered, and assisted 
no little in establishing the fortunes of that House. This, 
the first of the series, was granted, and the nomination 
was duly carried into effect on September 21, 1769. 
Henceforth to the name of Rothschild was attached the 
decorative suffix "Crown Agent to the Principality of 
Hesse-Hanau." 
This more or less corresponded with the present-day 
practice under which a tradesman may display the royal 
coat-of-arms with the legend "By special appointment," 
etc. It was a mere designation carrying no obligation, 
and although it gave expression to the fact that a busi- 
ness man enjoyed the patronage of a customer in the 
highest circles, it did not imply any official status what- 
ever. Nevertheless this first success gave much joy to 
Meyer Amschel, since it not only enabled him to make 
great profits in his old coin business, but gave his firm a 
special  prestige with the world at large, as even the 
smallest prince shed a certain glamour upon all who came 
anywhere near his magic circle; and the Prince of Hanau 
was grandson of the King of England, husband of the 
daughter of the King of Denmark, and destined to be the 
ruler of Hesse-Cassel. 
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At the age of twenty-five Meyer Amschel was a tall, 
impressive-looking man of pronounced Hebraic type; his 
expression, if rather sly, was good-natured. In accord- 
ance with the custom of those times he wore a wig, al- 
though, as he was a Jew, he was not allowed to have it 
powdered, and in accordance with the customs of his 
race he wore a small, pointed black beard. When he 
took stock of his business and his little property, he 
could say to himself with justice that he had not merely 
administered his inheritance intelligently, but substan- 
tially increased it. Although he could certainly not 
be classed amongst the wealthy men of Frankfort, or 
even amongst the wealthy Jews of that city, he could 
assuredly be described as well off, and was in a position 
to think of founding a family. 
He had been attracted for some time by the youthful 
daughter of a tradesman called Wolf Solomon Schnapper, 
who lived not far from the Rothschilds’ house in the 
Jewish quarter. She was seventeen years old when 
Meyer Amschel courted her, had been brought up in all 
the domestic virtues, was simple and modest, and ex- 
ceedingly industrious, and brought a dowry with her 
which, though small, was in solid cash.   Meyer Amschel’s 
marriage was celebrated on August 29, 1770.   After his 
marriage he would have liked to move from the house 
zur Hinterpfann, which he rented, into a house of his 
own, but he could not yet afford to do so. The young 
couple’s first child, a daughter, was born as early as 1771, 
after which followed three boys in the years 1773, 1774, 
1775, who were given the names Amschel, Solomon, and 
Nathan. 
While his wife was fully occupied in bringing up the 
children and running the house, Meyer Amschel devel- 
oped his business, in which his invalid brother Kalman 
was a partner until he died in 1782.   Without neglecting 
his ordinary business of money-changing, he bought sev- 
cral collections of coins from needy aristocratic collectors 
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in the district, and he had an antique coin catalogue of 
his own printed, which he circulated widely, especially 
among such princes as were interested in numismatics. 
He sent such catalogues to Goethe’s patron Duke Karl 
August of Weimar, to Duke Karl Theodore of the Palat- 
inate, and of course always to his own benefactor at 
Hanau,5 Prince William. 
The prince’s mother still kept him away from his 
father, Landgrave Frederick, who was ruling at Cas- 
sel, and who made several unsuccessful attempts to get 
into touch with his son. William had married Princess 
Caroline of Denmark six years before Meyer Amschel’s 
marriage; but from the first moment of their union they 
had realized that they were not suited6 to one another. 
Indeed so little physical or spiritual harmony was there 
between the young couple that their marriage might be 
regarded as an absolute affliction. It finally led to Wil- 
liam’s entirely neglecting his wife and living with nu- 
merous favorites, who bore him children. The families 
Haynau, Heimrod, and Hessenstein are the descendants 
of such unions, it being William’s practice to obtain titles 
for his illegitimate children from the Emperor of Austria, 
in return for the moneys he lent to him. It is difficult 
to verify the fantastic figures7 given as to the total num- 
ber of his illegitimate children; but there is no doubt 
they were very numerous. 
When he assumed the government of his small terri- 
tory, William of Hanau was in a position to play the 
role of absolute ruler, and his highly marked individu- 
ality immediately made itself felt. He was insolent even 
with the nobility, and often observed that he did not like 
them to take advantage of any marks of familiar "con- 
descension"8 that he showed them. On the other hand he 
did not show any p r i de  in dea l ing  with persons who he 
thought would serve his interests. He was exceedingly 
suspicious, quick to see a point, and easily made angry, 
especially if his divine right was questioned. 
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He held broad views in religious matters, associated 
much with Freemasons and practiced complete religious 
tolerance.   Under his rule the Jews enjoyed all kinds of 
liberties; they did not, for instance, have to display in 
the market signs to distinguish them from Christian 
tradespeople.    Indeed William took pleasure in their 
marked talent for business, for in this matter he felt him- 
self to be a kindred spirit.   Business considerations gov- 
erned him even when he was specifically considering the 
welfare of his soldiers.   He would concern himself with 
the smallest details of their equipment; would pass the 
new recruits, and would give precise instructions as to 
the length of the pigtail to be worn.   He was particularly 
fond of parades, and tortured his men with drill and but- 
ton-polishing.    One reason he was particularly anxious 
that his troops should look smart was that he could make 
a great deal of money by following the example of his 
father and grandfather in selling his men to England. 
His  father  Landgrave   Frederick had  in  this  way 
gradually transferred to England 12,000 Hessians, and 
amassed an enormous fortune in the process.   In the same 
way William sold to England in 1776 the small Hanau 
regiment, which he had just formed.   The conditions of 
such "subsidy-contracts" were exceedingly oppressive to 
the customer, as he had to pay substantial compensation 
for any man who was killed or wounded.   The crown 
prince also increased his property considerably by this 
means.   After deducting all expenses he realized a net 
profit of about 3,500,000 marks from this business, and 
there being no distinction between the public and the 
private purse of a prince, this money was at his absolute 
personal disposal. 
In spite of his princely origin, such were the business 
instincts of this talented young man that this financial 
success simply whetted his appetite for amassing greater 
riches.   Had William not been destined to succeed to the 
throne of Hesse, he would have been an outstandingly 
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successful man of business. As it was he found such out- 
let as he could for his commercial instincts within the 
sphere of his princely dignity. Father and son continued 
to accumulate large capital sums, and they refrained 
from bringing over to the Continent substantial propor- 
tions of the subsidy moneys, which they invested in Eng- 
land itself. The management of these funds was entrusted 
to the Amsterdam financial house Van der Notten. Eng- 
land did not always pay in cash, but often in bills of 
exchange that had to be discounted. For this purpose 
the prince and his officials had to employ suitable middle- 
men in large commercial centers like Frankfort; although 
the middlemen had to get their profit out of the busi- 
ness they could not be dispensed with in view of the re- 
stricted means of transport and communication at that 
time. Purchases and sales had to be carefully regulated 
to prevent the market from being suddenly flooded with 
bills, the rate of exchange being consequently depressed. 
This work fell to the various crown agents and factors; 
of these the Jew Veidel David was the principal one 
attached to the landgrave at Cassel, Rothschild being 
employed only by the crown prince at Hanau, and only 
in exchange business and to a limited extent in conjunc- 
tion with several others. His personal relation with the 
prince was at first exceedingly slender, for, however en- 
lightened he might be, a ruling prince did not easily asso- 
ciate with a Jew, and only long years of useful service, 
acting upon a temperament such as William’s, could 
break down such natural obstacles. In the first instance 
men of business had to deal with the crown prince’s offi- 
cials ; to get on good terms with them was a primary essen- 
tial for anybody who wanted to do business with the 
prince. 
One of the most influential members of the crown 
prince’s civil service was an official at the treasury 
called Carl Frederick Buderus.9 He was the son of a 
Hanau schoolmaster, and had shown a special aptitude 
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for the duties of a careful and accurate treasury clerk. 
His father had been writing- and music-master to the 
children of the crown prince’s mistress Frau von Ritter- 
Lindenthal, ancestress of the Haynaus, and this had given 
him the opportunity of bringing to the crown prince’s 
attention a plan of his son’s for increasing the milk 
profits from one of the prince’s dairies by the simple ex- 
pedient of forbidding the practice, adopted by the office 
concerned, of omitting fractions of a heller in the ac- 
counts. Young Buderus showed that this would increase 
the revenue by 120 thalers. This discovery appealed so 
strongly to the avaricious prince, who counted every half- 
penny, that he entrusted Buderus with the accounts of 
his private purse, in addition to his normal duties. 
Buderus henceforth displayed the greatest zeal in look- 
ing after the financial interests of the crown prince.   He 
is generally credited with having been responsible for 
the introduction of the Salt Tax when the problem of 
providing for the prince’s innumerable natural children 
became pressing.   The resulting increase in the cost of 
this important article of diet was heavily felt, especially 
by the poorest inhabitants of Hesse-Cassel.   There being 
no distinction between the public treasury and the private 
purse we can readily imagine how great this man’s influ- 
ence as.   Moreover, the officials of that period were al- 
ways personally interested on a percentage basis in the 
financial dealings which they carried through in their 
official capacity.   By arrangement with amenable crown 
agents with whom they had to deal they could, without 
any suggestion of bribery, or of acting against the influ- 
ence of their master, easily so arrange matters that their 
personal interests would be better served by a clever agent 
than by one who was less adaptable. 
Meyer Amschel brought to his work a certain natural 
flair for  psychology, and he always endeavored to create 
personal links wherever he possibly could.   He naturally 
made a special point of being on good terms with the 
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Hanau Treasury officials, and especially with Buderus. 
They, however, had not as yet sufficient confidence in the 
financial resources of the Frankfort Jew Rothschild to 
entrust to him anything except the smaller transactions. 
Through the death of Landgrave Frederick, the 
crown prince suddenly succeeded to the throne of Hesse- 
Cassel, and to the most extensive property of any Ger- 
man prince of that period. On October 31, 1785, his 
father Frederick II had suddenly had a stroke during 
his midday meal and had fallen off his chair, dying a 
few minutes later. This news came as a complete sur- 
prise to the crown prince, as his father had latterly 
scarcely ever been ill. William of Hanau accordingly 
succeeded to the throne of Hesse-Cassel as Landgrave 
William IX. On reading his father’s will he learned 
with pleasure that the country was free of debt, and that 
he had come into an enormous property. The subsidies 
received for the sale of mercenaries had been most profit- 
ably invested, and estimates the value of the inheritance 
varied between twenty10 and sixty11 million thalers�un- 
paralleled sums for those times. 
The new landgrave united his private property at 
Hanau with his inherited posssessions, and now found 
himself disposing of an amount of money which con- 
ferred far greater power on him than his new dignity. 
He moved his residence from Hanau, which was close to 
Frankfort, to Cassel, which lay much farther north, with 
the result that Meyer Amschel Rothschild’s relations with 
the Hessian court at first suffered from the greater dis- 
tance which separated him from his patron. But the 
Jewish tradesman was determined not to lose such a use- 
ful connection without a struggle. In order to remind 
the new landgrave of his existence he visited Cassel again 
in 1787, bringing with h i m  a remarkably beautiful col- 
lection of coins, medals, and jeweled gold chains, and 
offered these wares to the landgrave at exceptionally low 
prices.   The prince at once appreciated the real value of 
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the articles, and eagerly did business with Meyer 
Amschel, who took advantage of the opportunity to sub- 
mit the humble request that he should not be forgotten if 
any future bills of exchange required discounting, or the 
prince wanted to purchase English coins. 
Rothschild had deliberately made a loss on these small 
deals in order to secure the chance of much more profit- 
able business in the future, and his valuable articles were 
readily purchased from him because they were cheap, 
promises being freely made with regard to the future. 
But two years passed without his services being asked for. 
He stood by enviously, seeing other agents getting bills to 
discount, and being asked to pay interest only after six or 
eight months, or else to pay over the money in instal- 
ments, an arrangement equivalent to allowing the firms 
concerned substantial free credits. Rothschild had 
closely followed the business dealings of these firms, and 
had thought out a very useful way of transacting such 
matters if he should be entrusted with them. 
He decided to pay another call at Cassel.   During the 
summer of 1789 he wrote a letter to the landgrave12 in 
which he referred to the services that he had rendered 
during a long course of years as Hesse-Hanau crown 
agent, and asked to be considered in connection with the 
bills-of-exchange business on a credit basis.   In order to 
put himself on a level with his rivals he promised always 
to do business at a price at least as high as that offered 
by any banker in Gassel. 
T h e  p e t i t i o n �which shows that Rothschild already  
had control of considerable sums of money�was sub-  
mitted to the landgrave by Buderus, but William decided 
that he must f i rs t  obtain further information about Roths- 
child’s business.   His inquiries all produced satisfactory 
results; Meyer Amschel was described as being punctual 
in his payments, and as being an energetic and honorable 
man, who therefore deserved to be granted credit, even 
if precise figures regarding the extent of his possessions 
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could not be obtained. Nevertheless, Rothschild received 
only a comparatively small credit transaction to carry 
out, whilst simultaneously a transaction thirty times as 
great was entrusted to Veidel David; but, though modest, 
it was a beginning. Buderus, whose position in the mean- 
time had been steadily increasing in importance, often 
had occassion to travel between Cassel and Frankfort on 
business matters. We have evidence of the fact that as 
early as 1790 he had business dealings with Rothschild’s 
father-in-law Wolf Solomon Schnapper, and it was 
Schnapper who brought him and Meyer Amschel 
together. 
Rothschild would often get advance information of 
Buderus’s journeys to Frankfort so that he could go and 
see him when he came. The Hessian official heard from 
other sources in Frankfort of the clever Jew’s rising 
reputation, and of how he always met his obligations 
punctually. Buderus was also gradually influenced by 
Rothschild’s own persuasive powers. As early as Novem- 
ber, 1790, Buderus’s accounts contain an entry regarding 
a "draft of 2,000 Laubtaler to the order of the crown 
agent Meyer Amschel Rothschild."13 
Rothschild now urged Buderus, if occasion should 
arise, to recommend him to the landgrave for substantial 
dealings also. In 1794 an opportunity for this occurred. 
The capital sums invested by Hesse in England had 
grown to a very considerable amount, and the landgrave 
gave instructions that a portion of them should be brought 
over to Cassel. In addition to the Christian banking 
firm of Simon Moritz von Bethmann, which had been 
established in Frankfort for centuries, and four other 
firms, Buderus put forward the name of the crown 
agent Rothschild as suitable for carrying through this 
transaction. The landgrave, however, attached far too 
much importance to his old connection with Bethmann, 
at that time the outstanding banking firm in Germany, 
and with the other old established firms, and on this occa- 
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sion too Rothschild was left out. But it did not occur 
again. In the end Buderus’s efforts were successful in 
overcoming the landgrave’s aversion, and henceforward 
Rothschild also was employed to an increasing extent in 
discounting bills and in other business. 
His dealings with the court at Cassel soon became very 
active, and as Meyer Amschel carried through the mat- 
ters entrusted to him, not merely conscientiously but with 
a shrewd eye to gain, the profits which he derived from 
them increased considerably.    It was necessary for the 
young household that business should be brisk, for in 1788 
another son, Carl Meyer, was born, and in 1792 a fifth 
son Jacob, called James, and Meyer Amschel’s marriage 
had also been blessed with five daughters.   There was 
the large family of twelve persons to feed; however, 
Meyer Amschel’s flourishing business was not merely 
adequate to support his family, but there was a consider- 
able and constantly  increasing  surplus  available  for 
increasing his business capital.   In 1785, as an outward 
and visible sign of his increasing prosperity, he bought 
a handsome residence, the house known as zum grunen 
Schild, while he transferred to a relative the house zur 
Hinterpfann in which he had lived hitherto, and which 
he had partially purchased since being nominated crown 
agend. 
The house  into which the  Rothschild  family now 
moved is still standing almost as it was then; it is the 
right half of a building comprising two quite small fam- 
ily dwellings, typical of the straitened circumstances of 
the Jewish quarter.   Only the three left windows of the 
house front belonged to the Rothschilds, and above the 
first door was a small, scarcely noticeable five-sided con- 
vex green shield.14  The right half of the building, known 
as the house zur Arche, belonged to the Jewish family 
Schiffe, who kept a second-hand shop in it; over the door 
was a small   carved   ship   representing   the   boat   of 
Columbus.15 
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As the door of the Rothschild house was opened, an 
ancient bell was set ringing, sending its warning notes 
right through the house. Every step one took revealed 
the painful congestion in which the Jews of that period 
were compelled to exist, the only quarters where they 
were allowed to live being comprised within the small 
and narrow Jews’ street. Everything in the house was 
very narrow, and each particle of space was turned to 
account. A creaking wooden staircase, underneath which 
cupboards had been built in, led to the upper floor, and 
to the little "green room" of Gudula, the mistress of the 
house, so called because the modest furniture in it was 
upholstered in green. In a glass case on the table was 
the withered bridal wreath of Meyer Amschel’s wife. 
Let into the left wall was a small secret cupboard, con- 
cealed by a mirror hanging in front of it. In this matter, 
too, space was carefully utilized, there being cupboards 
built into the wall wherever possible, such as are now 
coming into use again. 
On the ground floor was the parents’ small bedroom, 
while the numerous children had to share one other little 
room. A narrow passage led to a kind of roof terrace� 
a tiny roof garden with a few plants. As the Jews were 
not allowed in the public gardens this roof garden 
furnished a modest substitute, and served as the family 
recreation ground. As it is laid down that the Feast of 
the Tabernacle must be celebrated in the open air, and 
there was no other place available, the little roof garden 
was used for this purpose. 
Behind the house, and overlooking the narrow court- 
yard, was a room about nine feet square, which was 
actually the first banking house of the Rothschilds. Its 
most important article of furniture was a large iron chest 
with an enormous padlock. However, the lock was so 
contrived that the chest could not be opened on the side 
where the lock was, but only by lifting the lid from the 
back.   In this room, too, there were secret shelves cleverly 
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concealed in the walls.    The kitchen of the house was 
very modest, the room being about twelve feet long and 
only about five feet broad; a tiny hearth, which could 
accommodate only one cooking pot, a chest, and a bench 
were about all that it contained.   There was one fixture 
that constituted a great luxury for those times, a primitive 
pump which  conveyed  drinking water direct to  the kitchen. 
Such was the scene of the early activities of Meyer 
Amschel and his sons, whose energy and enterprise laid 
the foundations  for the  future  development of  their House. 
Berghoeffer’s   researches   indicate   that   the   annual 
 income of the House of Rothschild, before the war period 
of the 1790’s, may be estimated at between 2,000 and 
3,000 gulden.16   We are better able to realize what this 
meant when we consider that the expenditure of Goethe’s 
family, who were people of position, was about 2,400 
gulden a year.   On such an income it was possible to live 
quite comfortably at Frankfort at that time, although the 
political disturbances which were developing soon began 
to produce their effect.   Events profoundly affecting the 
course of all future history had taken place. 
The repercussions of the French Revolution were felt 
throughout Europe.   There was no one, whether prince 
of peasant, who did not directly or indirectly feel its 
The principle of equality which it proclaimed 
aroused  emotions of  hope or dismay throughout the 
world, according to the social position of each individual, 
On the standards   of   the   revolutionary   armies   was 
inscribed their determination to extend the benefits of 
their achievements throughout the world, and those who 
had seized the reins of power were soon to aim at world 
dominion.   This fact constituted a special menace to the 
German princes whose territories bordered on France. 
The refugees of the French nobility flooded Germany, 
and many of them arrived at the Cassel court. 
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Landgrave William had occasion to hear many of the 
terrible stories told by the emigrants who had lost their 
nearest relatives under the guillotine, and had been forced 
to go abroad as homeless refugees reduced to absolute 
poverty. The impression gained from the sufferers 
themselves, the news regarding the threatened execution 
of the king and his consort, and the reports of the cruel 
treatment meted out to all who enjoyed princely or noble 
privileges caused him to tremble for his crown, as all 
the princes of Europe were trembling. He was also 
concerned about his enormous wealth, a special source 
of danger at such a time; and he therefore did not require 
much pressing to join the great coalition of princes 
against revolutionary France. 
At the head of this coalition was Francis of Austria, 
who was shortly to be elected emperor, and who had been 
the first to ally himself with Prussia against France. 
Landgrave William attached particular importance to 
his relations with the man who was shortly to be emperor, 
and in a letter17 to the "Most Excellent, Most Puissant 
King and highly honored cousin" he hastened to promise 
his military help as a proof of his "most special devotion 
to your high wishes." Francis of Austria expressed his 
gratitude and observed that this should serve as an exam- 
ple to others, especially as "not only every territorial 
prince and government of whatever kind they may be, 
but also every private person possessed of any property, 
or who has been blessed by God with any possessions or 
rights acquired by inheritance or otherwise must realize 
with ever growing conviction . . . that the war is a uni- 
versal war declared upon all states, all forms of govern- 
ment, and even upon all forms of private property, and 
any orderly regulation of human society, as is clearly 
proved by the chaotic condition and internal desolation 
of France and her raging determination to spread similar 
conditions throughout the world."18 



The Origins of the Rothschilds 21 

But the union of princes had much underrated the 
offensive of revolutionary France. Under the handicap 
of bad leadership and lack of unity the Allies were unable 
to prevail against the revolutionary armies, inspired by 
the ideals of liberty and nationalism. Prussia and Hesse 
were forced to retire; and the French General de Custine 
actually succeeded in crossing the Rhine in 1792 and 
reaching Frankfort, with the result that William retired 
in a panic to Cassel, greatly concerned about his crown 
treasures. With rage and indignation he read the French 
manifesto to the Hessian soldiers which urged them to 
forsake the "tyrant and tiger who sold their blood in 
order to fill his chest." The landgrave finally succeeded 
in driving the small French force out of Frankfort. This 
cost him a considerable sum of money but his loss was 
made good by a new subsidy contract under which he 
delivered 8,000 Hessian soldiers to England, which had 
joined the Coalition against France. Meyer Amschel 
Rothschild and his rivals were kept fully occupied in dis- 
counting the bills received from England in connection 
with this transaction. 
When, in 1795, Prussia withdrew from the war against 
the French Republic, the Landgrave of Hesse followed 
her example.    His ambition now was to have the com- 
paratively modest title of landgrave changed,  and to 
attain electoral rank.    In the meantime he had been 
created a field-marshal of Prussia, and in 1796, when 
Napoleon’s star was in the ascendant, relations between 
the two countries were particularly cordial.    In spite, 
however, of the secession of Prussia and Hesse, England 
and Austria continued to carry on the war of the coalition 
with varying success.   Whilst Bonaparte was victorious in 
Italy, the Archduke Karl gained a series of successes in 
the south of Germany.    Frankfort had to suffer again 
from the vicissitudes of war; on July 13,  1796, it was 
actually bombarded by the French with the result that 
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some of the houses in the Jewish quarter�156 buildi ngs 
including the synagogue, most of which were inferior 
wooden structures�were set on fire.  
The Rothschild house, which was one of the best-con- 
structed buildings in the street, suffered only slight 
damage. In view of the time required to rebuild these 
houses a departure had to be made from the ghetto pre- 
cinct, and the Jews had to be allowed to reside and trade 
outside the strictly defined boundary. The Rothschilds 
were among those who took advantage of this favorable 
opportunity, and transferred their merchandise business 
�they were dealing increasingly in war requirements  
such as cloth, foodstuffs, and wine�to the Schnur G asse 
which lay near the center of the town, renting accommo- 
dation at a leather dealer’s. 
The military developments of the first coalition war, in 
which Meyer Amschel’s princely customer at Cassel was 
actively engaged with varying fortunes, entailed con- 
siderably increased activity on the part of the various 
crown agents in the landgrave’s service. Although the 
war had caused not a little damage to Frankfort19 it 
had brought the town certain indirect advantages. The 
Frankfort Bourse benefited by the decline of the Amster- 
dam Bourse, which had hitherto held a dominating po- 
sition, and which almost completely collapsed when the 
French conquered Holland in 1795. The result was 
that much more business came the way of the Frankfort 
bankers, and Meyer Amschel Rothschild’s financial and 
trading business, which was closely associated with war 
requirements, increased by leaps and bounds. 
The war profits realized at that time formed the real 
foundation of the enormous fortune that was later built 
up by the House of Rothschild. It was of course im- 
possible any longer completely to conceal such large 
profits. Until 1794 the family property had for twenty 
years been assessed at the constant figure of only 2,000 
gulden, and they had paid taxes in accordance with this 
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"assessment," amounting to about thirteen gulden annu- 
ally. Suddenly in the year 1795 this amount was doubled, 
and in   the  year   after   that  Rothschild  was   included 
amongst those whose property was worth 15,000 gulden 
or more, that being the highest figure adopted for assess- 
ment purposes. 
Meanwhile the three eldest sons had grown up, and 
after the age of twenty were associated with their father 
in the business to an increasing extent.    Like their two 
eldest sisters they were placed in responsible positions 
and rendered active assistance to their father.   A large 
family, which to so many people is a cause of worry and 
anxiety, was in this case a positive blessing as there was 
abundance of work for everybody.   It made it unneces- 
sary for Meyer Amschel to take strangers into his busi- 
ness and let them into the various secret and subtle moves 
of the game.    Since the number of available children 
increased in proportion as the business expanded, it was 
possible to keep all the confidential  positions in the 
family. The strong traditional community and family 
sense of the Jews, reenforced by persecution from out- 
side, compelling them to unite in their own defense, did 
wonders. The two eldest sons had been zealously engaged 
in the business from boyhood, and their father wisely en- 
couraged them by letting them share personally in the 
business, apart from the general family interest in its 
prosperity. 
When the eldest daughter married, in 1795, the son- 
in-law Moses Worms was not employed in the business, 
but when the eldest son Amschel Meyer married in 1796, 
the daughter-in-law Eva Hanau was given a post. 
In spite of the growing number of available members 
of the family, Meyer Amschel found it necessary also 
to engage bookkeepers with a knowledge of languages, 
as the Rothschild family at that time were all quite un- 
educated, speaking  and  writing  only  a  bad  kind   of 
Frankfort Yiddish German, apart from Hebrew; and 
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in view of their expanding connections with persons in 
the highest circles they had to pay particular attention 
to matters of epistolary style. As the only person he could 
find capable of carrying out this work, was a Christian 
girl, Rothschild did not hesitate to take her into the busi- 
ness. 
It was at this period that Meyer Amschel entered into 
a highly elaborate deed of partnership with his two 
eldest sons, which provided that profits and losses should 
be divided between the three partners according to a 
definite scheme. 
The growing demands upon the treasury arising out 
of the war served to develop the relations with the Land- 
grave of Hesse. After the separate Peace of Basel 
William of Hesse adopted the attitude of an impartial 
observer of the warlike activities in Europe, and occu- 
pied himself principally in the profitable administration 
of his extensive possessions. He was no stranger to the 
authentic delights of avarice. Great though his wealth 
was, his appetite for increasing it remained keen. He 
showed the greatest ingenuity in effecting savings of 
every kind, and spent all his spare time thinking out 
schemes for the profitable investment of the large cash 
resources which were accumulating in his treasury. 
The ruling landgrave gradually became a banker to 
the whole world, advancing his money not only to princes 
and nobles, but also to small shopkeepers and Jews, and 
even to artizans, where he could get good interest. The 
amounts lent ranged from hundreds of thousands to a 
few thalers, according to the financial repute of his cus- 
tomers. Cobblers and tailors paid the same rate of 
interest for small advances as princes for heavy ones. 
The debts were all accurately registered in account books, 
making up an enormous number of volumes. If a banker 
wanted to borrow from him he had to deposit govern- 
ment securities with the landgrave. Thus his enormous 
fortune consisted of cash, jewels, art treasures and coins, 
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as well as acknowledgments of sums lent and debenture 
certificates deposited as security. 
The withdrawal in 1795 of Prussia and Hesse from 
 the war against France had resulted in the temporary 
estrangement of the Austrian Emperor Francis; but he 
and the landgrave soon reestablished cordial relations, 
for each of them had need of the other.   William desired 
support in the acquisition of territory, and in his efforts 
to attain the dignity of elector, while the emperor was 
sadly in lack of funds owing to the long war with France. 
The landgrave therefore asked the emperor’s support in 
his aims; the emperor wrote on September 8, 1797,20 to 
say that he appreciated the efforts which his cousin was 
making on his behalf, and was grateful to learn that the 
landgrave was sympathetic to his need for a loan.    "I 
also believe," he wrote, "as it is my duty to do, in your 
sentiments of loyalty to me and to my house, of which 
I have received special proof in the matter of the loan 
that is being negotiated by Herr Kornrumpf.    I flatter 
myself that your Highness will carry this through to my 
complete satisfaction.   Your Highness may rest assured 
that for my part I sincerely wish to be of service to you 
also." 

The details of such transactions were generally nego- 
tiated by Jewish agents, and although Meyer Amschel 
was not employed on this occasion, he was soon to serve 
as the middleman between the landgrave and the em- 
peror. 

This was made possible by the fact that Rothschild’s 
wealth had increased rapidly during the last years of 
the war.   Towards the end of the eighteenth century it 
cannot have been far short of a million gulden.    The 
transfer of bills of exchange, cash payments, and the 
consignments of merchandise from England, the prin- 
cipal supply of the Frankfurter Platz, which in its turn, 
supplied the whole of Germany, made it necessary to 
appoint a representative on the other side of the Chan- 
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nel. As it was essential that any such representative 
should be a trustworthy person, the obvious thing was 
to appoint one of the live sons. 
The two eldest, Amschel21 and Solomon, who, in 1798, 
were twenty-five and twenty-four years old respectively, 
were thoroughly initiated into the Frankfort business. 
The third son, Nathan, a highly gifted young man of 
twenty-one, intensely industrious and with a very inde- 
pendent spirit, felt that his elder brothers did not give 
him sufficient scope. In spite of his youth, he too bene- 
fited by the wise arrangements of his father, and had his 
own personal share in the business and in the family 
property. 
As the continental states, owing to war and revolution, 
produced much less, but consumed a great deal more 
than in normal times, English commercial travelers 
swarmed over the Continent of Europe and in 1798, one 
of them called at the Rothschilds’ house of business, and 
was received by Nathan. English commercial trav- 
elers of that period were exceedingly conscious of the 
commercial and political supremacy of their country, 
and they were wont to adopt an arrogant manner, as they 
felt that the Continent was dependent upon their goods. 
The Englishman’s manner annoyed Nathan Rothschild; 
and he met his arrogance with brusqueness, whereupon 
the foreigner took his departure. 
This incident was the immediate cause that decided 
Nathan to propose to his father that he should go to 
England himself, in order to become a merchant there 
on his own account and also to represent the firm of 
Rothschild generally. His father and brothers did not 
show any opposition to the enterprising young man and 
supported his decision in every way. Nathan took as- 
much ready money with him as was practicable and the 
rest he had sent on after him; the capital which he 
brought with him to England amounted altogether to, a 
sum of about twenty thousand pounds or a quarter of a 
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million gulden.   About a fifth of this sum was his own 
money; the rest belonged to the business.   The action of 
his father and brothers showed great confidence in this 
young man who did not even know the language of the 
country he was about to enter as a complete stranger. 
Their confidence was to be justified, for Nathan was 
destined to become the outstanding figure in the Roths- 
childd business. 
This   first   branch   establishment   of   the   House   of 
Rothschild resulted from the family relationships and 
the requirements of the trade with  England, without 
any preconceived plan, and without the remotest idea 
of the importance of this step for the future of the 
business. 
The  Napoleonic  epoch,   which  followed  upon  the 
French Revolution, was to be the occasion for the foun- 
dation of a second branch in Paris and for the first col- 
laborat ion  between the brothers  Rothschild in Frank- 
fort, London, and Paris. 



CHAPTER II 

The Rothschild Family During the Napoleonic Era 

HE turn of the century coincided with an important 
part of the wars against the French Republic, aris- 

ing out of the revolution. The Peace of Luneville, con- 
cluded in 1801, had set the seal on the brilliant Bona- 
parte’s territorial victories, thereby giving France the 
leadership on land, while, however, England’s preemi- 
nence at sea was confirmed. Although Bonaparte had 
overcome all his other enemies, he was bound to admit 
that sea-girt England had maintained its position. The 
Treaty of Amiens, which followed upon that of Lune- 
ville, merely marked a transition stage, and was bound 
to lead to a resumption of the struggle, until one of the 
two great opponents should lie bleeding on the ground. 
This struggle was the predominant feature of the next 
fifteen years, and converted almost the whole of the main- 
land of Europe into a theater of war. The result was 
that innumerable substantial firms, banks, and private 
persons lost their property, while on the other hand per- 
sons possessing industry, energy, and resource, with a flair 
for turning opportunity to account, were enabled to gain 
riches and power. 
At any rate within their own caste, the Rothschild fam- 
ily had at that time achieved a position in which their 
future was bound to be profoundly affected by political 
developments. As early as 1800 their father Meyer 
Amschel had been the tenth richest Jew in Frankfort; 
the only question was as to the attitude that the head of 
the business house and his sons would take in the stormy 
times that were to follow. 
28 

T 



The Napoleonic Era 29 

Numerous competitors were richer than they, or as rich, 
 had better and older connections, and some had been re- 
ceived into the Christian Church and no longer suffered 
from the stigma of Judaism.   The Rothschilds, on the 
other hand, had the advantage of a chief who was indus- 
trious, energetic, and reliable, and a man of intelligence. 
He had to help him four hard-working sons who were 
developing into first-rate business men under the guid- 
ance of their father.    One of these, Solomon, had just 
married Caroline Stern, herself the prosperous daughter 
of a Frankfort tradesman, and had thus been enabled to 
found a home of his own.   The third son Nathan was liv- 
ing in the camp of Napoleon’s great enemy England. 
In hat country with its sea-power and its world-wide 
commerce, his undertakings were far better protected 
against Napoleonic interference than those of his father 
and brothers on the Continent.   He was able to form a 
much more dispassionate judgment of the great events 
which followed so rapidly upon one another during those 
years, and was in a better position to turn them to account, 
Moreover, Nathan was the most enterprising of the five 
sons, of which fact his decision to go to England was it- 
self an indication. 
The commercial activities of the House of Rothschild 
in Frankfort itself were not limited to one branch of busi- 
ness. It took any chance of earning a profit, whether as 
commission or forwarding agents, or in the trade of wine 
and textiles, which had recently been declared free, and 
in silk and muslin, not to mention coins and antiquities. 
The wine business in particular expanded greatly; and 
Meyer Amschel did not fail to use every opportunity for 
 extending his connections with princes and potentates 
even beyond the sphere of the Duke of Hesse. 
One of the most important connections established at 
Frankfort was that with the princely House of Thurn 
and Taxis, the head of which, Prince Karl Anselm, held 
the important position of hereditary postmaster in the 
Holy Roman Empire. 
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This family was of Milanese extraction; in Italy it was 
known as della Torre, in France as de la Tour. It had 
invented the idea of a post, and had introduced a postal 
system in the Tyrol, toward the end of the fifteenth cen- 
tury. In 1516 it was commissioned by the Emperor Max- 
imilian I to inaugurate a mounted postal service between 
Vienna and Brussels. Even at that early date the digni- 
fied rank of postmaster general was conferred upon one 
of its members. 
That was the starting point of the impressive develop- 
ment of the Thurn and Taxis postal system, which came 
to embrace the whole of Central Europe. The head of- 
fices of the system were at Frankfort, but the family were 
not satisfied with the normal development of their under- 
taking. They turned the information obtainable from 
the letters entrusted to their charge to profit. 
The end of the eighteenth and the beginning of the 
nineteenth centuries saw the development of the practice 
of opening letters, noting the contents and then sending 
them on to their destinations. In order to retain the 
postal monopoly, the House of Thurn and Taxis offered 
to place the emperor in possession of the information 
derived from the so-called secret manipulation of letters. 
If, therefore, one were on good terms with the House one 
could easily and swiftly obtain news, and also dispatch it. 
In the course of time Meyer Amschel had come to 
realize that it is of the greatest importance to the banker 
and merchant to have early and accurate information of 
important events, especially in time of war. As his native 
town was the headquarters of the postal and information 
service, he had had the foresight to get into touch with 
the House of Thurn and Taxis, and had transacted vari- 
ous financial matters to their great satisfaction. It was 
on this fact that he relied when he appealed to the foun- 
tainhead of the Imperial Postal Service at Frankfort, his 
Imperial Majesty himself. 
In a petition to his Majesty that he and his sons should 
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be granted the title of crown agent,  Meyer Amschel 
brought forward precisely those matters from which he 
had derived the greatest profit, namely, his financial and 
commercial transactions in the war against France, and 
the services which he had rendered to the House of Thurn 
and Taxis.   He had been honest and punctual in his busi- 
ness dealings, as those witnesses would testify who in- 
dorsed his petition. 
The Roman-German Emperor, whose power at this 
time was practically limited to the granting of honors, 
did actually consent to grant Meyer Amschel the title of 
imperial crown agent by a patent dated January 29, 1800. 
Not only was this a passport to him throughout the whole 
of the Roman Empire in Germany; it also carried the 
right to bear arms, and liberated him from several of the 
taxes and obligations laid upon the Jews of that period, 
The patent and the title were signed and granted by 
Francis II, simply as Roman-German Emperor, and had 
nothing to do with Austria or Austrian Government de- 
partments.   It was not until much later that the brothers 
Rothschild entered into actual relations with Austria and 
her statesmen.   Even as late as 1795, when the Landgrave 
of Hesse lent the Emperor Francis a million gulden, and 
in 1798 when he lent him an additional half-million, 
other bankers conducted the transaction, the Rothschilds 
having nothing whatever to do with it. 
The dispensations enumerated in the imperial patent 
were more or less paper ones, since most of the smaller 
or greater territorial princes, of whom there was such a 
plenitude in Germany in 1800, applied their own laws 
and regulations.   This, however, was a minor considera- 
tion with Meyer Amschel; the important point was that 
the new title "imperial crown agent" sounded much bet- 
ter than Hessian Landgraviate, and was likely to attract 
a number of other titles.   Prince von Ysenburg and the 
German Order of St. John both conferred upon him court 
titles in recognition of loans of money from the princi- 
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pality, negotiated by Meyer Amschel. In 1804 Roths- 
child requested the Prince of Thurn and Taxis to bestow 
a similar favor upon one of his sons, in view of the fact 
that he himself bore the title of imperial crown agent. 
It was characteristic that when asking the emperor for 
a title he should mention the services rendered to the 
House of Taxis, and that when he applied for a favor to 
that house he should have based his claim on the fact 
that his services had been recognized by the emperor. 
Such promotions were necessarily of service to him, too, 
in his relations with his old patron the Landgrave of 
Hesse, who in spite of everything was still inclined to be 
suspicious. 
William of Hesse was in every way a most important 
person to Meyer Amschel, for he was colossally rich, 
richer than the emperor himself, and�a much more im - 
portant point in those days than now�he was close a t 
hand. Moreover, he had family ties with England., 
where Nathan was living, and with chronically penurious 
Denmark, by lending money to which the firm of Riip- 
pell and Harnier, as well as that of Bethmann, had made 
great profits. 
Meyer Amschel advised the landgrave to participate 
in this loan by buying stock. He did purchase a small 
amount, Rothschild being commissioned to carry through 
the transaction. This was done to the landgrave’s satis- 
faction; but Meyer Amschel required a considerable sum 
of ready money in order to take advantage of a favorable 
opportunity for purchasing goods and bills of exchange. 
Knowing that the landgrave, whose investments in Eng- 
land as well as in Germany brought in very good returns, 
had spare cash available, he asked, and obtained from 
him on two occasions�in November, 1801, and July, 
1802�160,000 thalers and 200,000 gulden as a guaran - 
teed loan, the securities being Danish and Frankfort de- 
bentures. 
Although the security offered was exceptionally good, 
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 Wil l iam of Hesse was persuaded to lend the money only 
after pressure had been brought to bear, and on the 
special recommendation of his principal financial admin- 
istrator Buderus.    The transaction certainly marked  a 
distinct advance  in  Rothschild’s  confidential   relations 
with the landgrave. 
The second amount was wanted, not merely for Meyer 
Amschel himself, but also to assist his two eldest sons, 
who were already beginning to acquire the titles of court 
appointments wherever they could.   As early as 1801 they 
were appointed official agents for making war payments 
on behalf of the State of Hesse. 
Meyer Amschel had been enviously observing Ruppell 
and Harnier’s financial transactions with Denmark.    It 
was his ambition to do similar business with Denmark, 
with landgraviate moneys, on his own account, independ- 
ently of any other firm.   He still lacked any large capital 
sum, such as others had available, but he was accurately 
informed by Buderus of the large amount of ready money 
in the possession of the ruler of Hesse, which was seeking 
investment.    He was determined to put his competitors 
out of the field by offering the prince better terms. 
The Frankfort firms were accustomed to wait until 
orders came to them, but he meant to get in and negotiate 
personally.    He had put through the secured loans at 
Cassel personally; and he decided to go there again in 
order to secure the cooperation of William’s counselors 
with Buderus at their head, so that they might make the 
landgrave disinclined to negotiate direct with Denmark. 
An important point was that Denmark was not to know 
where the money came from, because William did not 
with to be regarded as wealthy in his family circle, as he 
was afraid that some of them might ask for special favors, 
For this reason it was decided that a go-between who 
had relations with Buderus, and through him with Roths- 
child too, and who lived in Hamburg, which was con- 
veniently near to Denmark, and far enough away from 
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Hesse to allay suspicion, should be the first person to 
make approaches to that country. This was a Jewish 
banker called Lawaetz. 
Moreover, on Rothschild’s own suggestion, and con- 
trary to the usual practice, the loan was to run over a long 
period. Notice for repayment was not to be given for ten 
years or more, and after that period payment could be 
demanded only in quite small instalments, over a period 
of twenty or thirty years. They did actually succeed in 
securing William of Hesse’s consent to granting such a 
loan; and no sooner were the conditions agreed than 
Lawaetz showed his hand to the extent of making the 
interest payable to Meyer Amschel Rothschild at Frank- 
fort. 
"The lender," the Hamburg banker wrote to Denmark, 
"is an exceedingly rich capitalist, and exceptionally 
friendly to the Danish Court. It is possible that even 
greater sums and better conditions may be obtainable 
from him."1 It is true that Lawaetz did not know Roths- 
child personally at this time. 
The successful conclusion in September, 1803, of this, 
the first loan which he had carried through privately, not 
only brought Meyer Amschel financial profit, but also 
resulted in his obtaining the title of crown agent to the 
Court of Hesse. His rivals had been highly displeased 
to hear of this loan, and kept making representations of 
a nature calculated to damage Rothschild, to the land- 
grave. Ruppell and Harnier were particularly assid- 
uous. They drew attention to the fact that the last Danish 
loan had been issued in the form of debentures, in the 
name of Rothschild; and in order to rouse Danish na- 
tional vanity they stressed the idea that this suggested 
that "it was not the national credit of Denmark but 
merely the Jewish name of Rothschild that had got these 
obligations accepted in Hesse."2 
Rothschild’s fight with his rivals involved the officials 
entrusted with the financial administration of the land- 
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graviate in the struggle. Buderus became increasingly 
a partizan of Rothschild, whereas Lennep of the War 
Office took the side of Riippell and Harnier. Rothschild 
and Buderus, however, had the upper hand for the time 
being, and by 1806 no less than seven landgraviate loans 
were issued. The profit realized from this transaction 
served to key up still further the hatred and enmity of 
the rival firms and of Lennep, and led to awkward de- 
velopments. 
Rothschild had shown the greatest energy in these un- 
dertakings. He did not even spare himself the journey 
to Hamburg, an exceedingly difficult one at that time, in 
order to get into personal touch with the banker, Lawaetz, 
and to see that the Danish business was carried on as ener- 
getically as possible. 
A letter3 from the Hamburg banker to Buderus con- 
tains the following statement: "The Crown Agent Roths- 
child is coming to see me tomorrow in order to settle up 
our remaining accounts, and he intends to return the day 
after.   It has been a pleasure to me to make the acquaint- 
ance of this man, and I shall be glad to be able to do him 
any service in future." 
The intrigues of the rivals, however, did not wholly 
fail of their effect upon William of Hesse.   His attitude 
c o n t i n u e d  to be suspicious, and he several times refused to 
have anything to do with other business propositions sug- 
gested by Rothschild, agreeing to them only as the result 
of much pleading and persuasion.    Besides the Danish 
loans, loans were issued for Hesse-Darmstadt and the 
Order of St. John, these also being subscribed by land- 
graviate funds through the intermediary of Rothschild. 
The sums involved were already considerable, running 
into hundreds of thousands. 
The larger they were, the better pleased was Meyer 
Amschel, because his percentage profit rose in propor- 
tion, while the risk was borne, not by him but by the 
landgrave, whose favorite occupation had always been 
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the careful administration and development of his prop- 
erty. The sums invested in England called for particu- 
lar attention. Since the Peace of Basel, relations between 
Hesse and England had been rather strained, although 
they were not likely to become critical, as the landgrave 
had cleverly succeeded in enlisting the interests of respon- 
sible people on his side. He had lent the Prince of 
Wales, afterwards King George IV, about £200,000 in 
two instalments. The dukes of York and Clarence were 
guarantors of this loan, but they also borrowed money 
from the landgrave. In addition to this, William of 
Hesse had put out £640,000 at interest in London in va- 
rious ways, a fact which was to prove exceedingly useful 
to him. 
The example of their patron was a lesson to the House 
of Rothschild, and they soon learned to copy his wise 
practice of lending money by preference to persons in 
the highest position. Even though William of Hesse re- 
mained neutral in the second War of the Coalition, he 
secretly wished success to the enemies of Prance for he 
eagerly hoped for the resumption of his profitable sub- 
sidy contracts with England. 
The Peace of Luneville, which extended France’s 
boundaries to the Rhine, also conferred on William the 
dignity of elector, which he had so much desired, and 
which was duly proclaimed in 1803; but the meteoric 
rise of Bonaparte and revolutionary France’s position in 
the world seemed to him to be unnatural and menacing. 
His friendship with Prussia was rather shattered, because 
that state had succeeded in annexing considerable terri- 
tory, but had left the Hessian prince in the cold. 
The peace between France and England did not last 
long. As early as May, 1803, the Island Kingdom again 
declared war upon the usurper in Paris. It was not long 
before William of Hesse was forced to take an attitude 
toward the new world situation. In October, 1803, the 
French, having invaded English Hanover, tried to get 
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money from the elector in exchange for Hanoverian ter- 
ritory. His fear of offending England caused him to re- 
fuse this offer, and thus the elector first gave offense to 
the Corsican. 
Ge had no true idea at the time how dangerous the 
Corsican might be.   The quiet times for Frankfort and 
Hesse were now at an end.    Stirred up by Napoleon’s 
powerful genius Europe passed from one crisis to an- 
other, and in such circumstances it was exceedingly dif- 
ficult for William of Hesse to administer his enormous 
property with foresight and wisdom.    He felt the need 
more and more of Meyer Amschel’s advice, so that Roths- 
child’s journeys to Cassel became more and more fre- 
quent. His eldest son had for some months been resid- 
ing permanently in that town. 
The preference shown to the Frankfort family aroused 
the envy and hatred of the Cassel Jews against this out- 
sider. They complained that not merely did he steal their 
best business, but he was not even subject to the night- 
rate and poll-tax which other Jews had to pay.   Meyer 
Amschel did his utmost to evade such payments as far 
as possible, but in the end he was forced to pay some of 
these taxes. 
In August, 1803, he found it necessary to apply to the 
elector for a letter of protection in Cassel for himself and 
his sons, so that, although resident in Frankfort, he should 
enjoy the same rights as the protected Jews of Cassel. 
This would certainly entail obligations as well.   His re- 
quest was granted on payment of 400 reichsthaler, but the 
document was not completed, possibly in accordance with 
Meyer Amschel’s own wishes, for he would then have 
been liable to pay taxes in Cassel also. 
The Cassel Jews,  however,  soon  got wind  of  this 
maneuver, and in the end Meyer Amschel was required to 
state in whose name he wished the letter of protection 
made out, whereupon he wrote the following letter to the 
elector:4 
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Most gracious Elector, most excellent Prince and 
Lord! 
Your Excellency has most graciously deigned 
to grant that in return for the payment of 100 florins 
I should be exempt from night-rate, and that on the 
payment of 400 florins one of my sons or I should be 
admitted to protection. 
I am now required to state in whose name the letter 
of protection should be made out, and this is causing 
me great difficulty, since the son for whom I had 
intended taking it out has been settled for some time 
with another of my sons in London, and is engaged in 
doing business with him there. 
I have therefore decided to take out the protection 
for myself, if I may be most graciously permitted to 
pay an annual amount similar to that paid by other 
Jews not residing in the town ... as I only do busi- 
ness here, and could do most of it quite as well from 
another place; as I have now held the office of Crown 
Agent for over forty years, your Electoral Highness 
having even in my youth shown me such gracious 
condescension, so I hope now, too, to receive your 
most gracious consent, and remain with deepest re- 
spect, your Electoral Highness 
My most gracious Prince and Lord’s 
most obedient servant, 
MEYER AMSCHEL ROTHSCHILD. 
Cassel, 21st April 1805. 

This personal request, sent in by Meyer Rothschild in 
rather inferior German, provoked a certain amount of 
amusement at the electoral court. Meyer Amschel was 
informed that his request could not be granted unless he 
moved to Cassel with all his property; and that naturally 
he was not prepared to do. In the end the letter of pro- 
tection was made out in the name of Amschel Meyer 
Rothschild, his eldest son. 
Although Meyer Amschel had to fight for his position 
in Cassel, his prestige at Frankfort rose, on account of 
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his connection with the Hessian ruler, which was now 
becoming generally known. This was made manifest in 
various ways. When shops were put up to auction in the 
electoral courtyard, to which Jews, even resident Jews, 
were not admitted, an exception was made in favor of 
Meyer Amschel. One of the shops was definitely ex- 
cluded from the auction and reserved for Rothschild. It 
is possible that ready money was a factor, as well as his 
prestige in this matter. 
This period saw the conclusion of the two last, and by 
far the most substantial Danish loans, of 700,000 and 
600,000   thalers.     In   these   transactions   too,   Lawaetz 
played a part of some importance.    In spite of very 
friendly business relations, he was still somewhat reserved 
in his attitude toward the Rothschild family. Whilst in 
talking to his friends he often declared that he had found5 
"Herr Rothschild always to be exceedingly prompt and 
businesslike  and worthy  of  the most complete  confi- 
dence," yet he felt that where such large amounts were 
at stake, one ought to be very cautious, even in dealing 
with Rothschild.   The atmosphere then was full of sus- 
picion, all the more so because the political barometer 
in Europe pointed to stormy times, and the capitalists 
were exceedingly uneasy as to the possible fate of their 
wealth. 
Bonaparte had already cast aside his mask and was 
boldly grasping at the imperial purple; toward the end 
of the summer of 1804 the whole of France was echoing 
with the shout "Vive l’Empereur!"   The prestige of the 
German imperial system was suffering a corresponding 
decline, an obvious symptom of which was the proclama- 
tion on August 10, 1804, of Francis II as Emperor of 
Austria. 

Moreover,  September,   1804, already saw Napoleon 
touring the newly won Rhine provinces.  He appeared in 
full splendor and magnificence at Aix-la-Chapelle and 
Mainz as if he were indeed the successor of Charles the 
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Great. It was on this occasion that, with the assistance 
of the Mainz Electoral High Chancellor, Dalberg, he 
laid the foundations of that union of German princes 
which was to be known as the Confederation of the Rhine. 
Napoleon was already adopting the role of their pro- 
tector, and invited William of Hesse, too, to Mainz, an 
invitation which was exceedingly suggestive of a com- 
mand to come and do homage. The elector pleaded a 
sudden attack, of gout. Napoleon replied coldly; he was 
still polite, but he swore that William should pay for 
having failed immediately to adhere to the confederation 
which was being formed under Napoleon’s protection. 
The French ambassador at Cassel had uttered the menac- 
ing words, when he heard that the prince was not going 
to Mainz, "On n’oublie pas, on n’oublie rien!"6 
The Elector of Hesse was left feeling rather uncom- 
fortable, and he secretly threw out cautious feelers toward 
England and Austria�Austria was already showing a 
marked inclination to side against France. The occasion 
of the Emperor Francis’ assuming the imperial title con- 
nected with his Austrian hereditary territories, afforded 
him an opportunity of expressing his most sincere and 
devoted good wishes to the "most excellent, puissant, 
and invincible Roman Emperor and most gracious Lord7 

for the continuous welfare of the sacred person of his 
Imperial Majesty and for the ever-increasing glory of 
the all-highest Imperial House." 
His pen was jogged by the need he felt for powerful 
support, and incidentally the letter was to serve the pur- 
pose of reminding the emperor of a request which the 
writer had made on November 22, 1804, and which so 
far had not been granted. The elector’s first favorite, 
the apothecary’s daughter Ritter, whom the emperor had 
raised to the rank of Frau von Lindenthal, and who was 
ancestress of the Haynaus, was now out of favor, since she 
had preferred a young subaltern to the aged landgrave. 
For over a year her place had been occupied by Caroline 
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von Schlotheim, the beautiful daughter of a Russian 
officer whom the emperor had been asked to create 
Countess von Hessenstein. 
In  May,   1805,  Austria finally joined the  coalition 
against Napoleon.   Napoleon gave up his idea of landing 
in the British Isles, and concentrated on Austria.   This 
resulted in great shortage of money, for the Austrian 
Treasury had heavy burdens to bear from former wars; 
coin was scarce and paper money much depreciated.    It 
was herefore decided that the interest on loans should 
not, as had hitherto been the practice, be payable in hard 
cash in all the principal exchanges in Europe, but should 
be payable in paper in Vienna only.    This was hard 
for the elector personally, as he had advanced a million 
and a half gulden  to the Emperor Francis;  and he 
at once begged that an exception might be made in his 
favor since "ill-disposed persons had suggested to him 
 that the Austrian state was going to go bankrupt, as far as 
all external debts were concerned."8 

The imperial ambassador Baron von Wessenberg, nat- 
urally wishing to turn the general situation to account, 
sent this request forward under cover of a private dis- 
patch of his own in which he wrote: 
"Since avarice is the elector’s great weakness, it might 
be possible, should you wish to do so, to obtain a still 
greater loan from him if you agreed that interest in future 
should be payable in cash.   He would be more likely to 
fall in with such a suggestion if his Imperial Majesty 
would grant Frau von Schlotheim the title of Countess 
of Hessenstein, without payment.    The granting of this 
request would particularly delight the elector."9 

In the second particular his wishes were granted, but 
it was not possible to make an exception in the matter 
of the interest charges.   However, both Vienna and Lon- 
don endeavored to secure the elector’s accession to the 
confederation, and he replied to these overtures with de- 
mands for subsidies.   Yet he was hard put to it to find 
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investments for all the money that he had at his disposal, 
and as late as December 2, 1805, he had lent ten million 
thalers to Prussia. He had hoped that the Austro-Russo- 
English war against Napoleon would end in victory; but 
Austerlitz put a speedy end to such hopes. 
During the war, England sent financial assistance to 
Austria in the shape of a monthly payment of a third 
of a million pounds in cash, which was sent to Austria 
by the most difficult and circuitous routes. The Roths- 
child method of transferring large sums of money was as 
yet unknown, and the only method in use was the dan- 
gerous one of sending actual bullion by road. A consign- 
ment of money was actually on the way when Austerlitz 
was being fought, and, in fear of a defeat, orders were 
issued from imperial headquarters instructing this con- 
signment to be diverted in a wide circuit through Galicia 
and the Carpathians. 
The war complications in which Europe was involved 
forced almost all states, whether they wished to or not, 
to take sides. The Elector of Hesse characteristically 
wished to attach himself to that party out of which he 
could make the greatest profit. As Prussia was now 
also being drawn into conflict with Napoleon, she at- 
tempted to draw the elector in on her side. On the other 
hand, the French Court gave him to understand that sub- 
stantial advantages would be gained by the electorate if 
he kept himself completely free from Prussian influence. 
This suggestion was unpleasantly underlined by the gath- 
ering of bodies of French troops in the neighborhood of 
Hesse. 
The elector bargained with everybody and secured 
from Paris accessions of territory and the incorporation 
of the town of Frankfort within his domains. The only 
awkward point was that Napoleon demanded that the 
British ambassador, through whom the subsidy arrange- 
ments were carried on, should be sent home; and when 
the elector delayed about doing this, Napoleon expressed 
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his displeasure in no uncertain language, until the elector 
gave way, and sent the ambassador away. 
Annoyed at France’s threatening attitude the Hessian 
ruler again endeavored to attach himself to Prussia. 
Then, on July 12, 1806, the document regarding the Con- 
federation of the Rhine was published, through which 
Napoleon, with the assistance of Prince Theodor von 
Dalberg, Electoral High Chancellor, won sixteen Ger- 
man states by promising them separation from the Ger- 
man Empire. 
As a counterblast to this, Prussia attempted to bring 
ahout a union of the princes of Northern Germany, and 
to gain the support of the Elector of Hesse by offering 
him the prospect of an accession of territory and the dig- 
nity of kingship which he so much desired.   These moves 
were followed by threats and promises on the side of 
France.   The attitude of the elector remained undefined. 
He now thought it best to preserve the appearance of 
neutrality until the actual outbreak of war, and then 
simply to join the side which was winning, although a 
signed, if not ratified, treaty with Prussia was in ex- 
istence. 
He had, however, not reckoned sufficiently with the 
forceful personality of Napoleon.   It was impossible to 
conduct a nebulous diplomacy with such a man.   He had 
long been tired of the vacillating attitude of Hesse.   A 
state of war was declared in early October, 1806.   On the 
14th of that month, Prussia was decisively beaten through 
Napoleon’s lightning advance at Jena and Auerstedt. 
Napoleon now scorned Hessian "neutrality."    He or- 
dered that Cassel and Hesse should be occupied, and that 
unless the elector and the crown prince left they should 
be made prisoners of war as Prussian field-marshals. 
"You will," commanded Napoleon, "seal up all treas- 
uries and stores and appoint General Lagrange as gov- 
ernor of the country.   You will raise taxes and pronounce 
judgments in my name.   Secrecy and speed will be the 
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means through which you will insure complete success. 
My object is to remove the House of Hcsse-Cassel from 
rulership and to strike it out of the list of powers."10 
At Frankfort, Meyer Amschel Rothschild had been 
watching the precipitate development of events with 
terror; and his son Amschel, at Cassel, as well as he him- 
self at Frankfort, took all possible measures to prevent 
themselves and the elector from suffering too great finan- 
cial loss. Business had just been going so exceedingly 
well. The firm of Bethmann, which had felt that it was 
being driven into the background, and had just been 
making strenuous efforts to get a share in the elector’s 
loan business with Denmark, was forced to withdraw 
from the contest, on account of the political conditions 
and the resulting shortage of money, and thereby left the 
way open to Rothschild, who still had resources available. 
In the meantime Lawaetz in Hamburg had definitely 
decided in Rothschild’s favor. On July 2, 1806, he wrote 
himself to Buderus11 to say that he would s t and  by their 
good friend Rothschild as far as he could, saying: "I 
hope that in the end people will realize that he is a good 
fellow who deserves to be respected; the envious may say 
what they like against him." 
In spite of all that Rothschild had hitherto done in 
the service of the elector, he had not won his confidence 
to the extent of being called in in a matter which had 
become pressing on account of the developing military 
situation; for although the elector continued to hope that 
the notices naively posted on the roads leading to Hesse, 
bearing the words "Pays Neutre" would be respected, he 
was sufficiently concerned for the safety of his treasures 
to send away and conceal his more valuable possessions. 
But it was no light task to deal with the extensive banking 
accounts of the electoral loan office, and with his vast 
accumulations of treasure, and after several months the 
work was still far from complete. 
There being no distinction between the treasury and 
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the prince’s private purse, it was necessary to get out of 
the way, not only his own valuables, but also the cabinet, 
war and chancery cash records, for a period covering 
several decades; for so the books of his financial admin- 
istration were called, in order to make it impossible to 
examine into the state of his affairs. There were large 
volumes of these records, representing vast sums; in the 
war chest alone there was over twenty-one million thalers, 
sixteen millions of which were out on loan in various 
places, and bringing in interest to the tune of many thou- 
sands of thalers. All this had to be concealed as far as 
possible, and this business was done by trusty officials, 
under the guidance of Buderus. But there is nothing to 
show that any of the Rothschilds were employed in the 
long-continued work of transport and concealment. 
Time was pressing; some of the things were sent to 
Denmark; but it was impossible to get everything out of 
the country, and to have done so would have attracted 
too much attention.   So the elector, who gave the closest 
personal attention to the plans for insuring the safety of 
his possessions, decided that the most precious articles 
should be buried within the walls of three of his castles. 
Under the stairs of the castle of Wilhelmshohe were 
hidden twenty-four chests, containing silver and mort- 
gage documents to the value of one and a half million 
gulden, amongst which were certain Rothschild deben- 
tures, while twenty-four chests with cash vouchers and 
certain valuable volumes from the library were concealed 
in the walls under the roof.   A similar number of chests 
were concealed in the picturesque castle of Lowenburg, 
built in the Wilhelmshohe park, while further treasures 
were conveyed in forty-seven chests to the Sababurg, sit- 
uated in a remote forest. 
The elector had originally intended to send the last 
consignment down the Weser to England, but he and the 
shipowner disagreed over a matter of fifty thalers and 
so they were not sent away.   It was impossible to carry 
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through such measures in secrecy, as too many persons 
were involved in the transaction; and long before the 
French invaded the country, there was general alarm 
throughout the district, because the elector was said to be 
hiding all his treasures. 
Meanwhile Napoleon’s commands were being carried 
out. French troops, coming from Frankfort, were al- 
ready encamped on the night of October 31 on the heights 
surrounding Cassel. The elector gazed anxiously from 
the windows of his castle at the enemy’s camp-fires, and 
sent adjutant after adjutant to Mortier, the French mar- 
shal. In due course the French envoy was announced, 
and brought an ultimatum from Napoleon, significantly 
addressed: "To the Elector of Hesse-Cassel, Field- 
Marshal in the service of Prussia." 
In short, biting sentences William’s double game was 
exposed, and the occupation of the country and the dis- 
armament of its inhabitants was proclaimed. The elector 
immediately decided to throw in his lot with Napoleon 
and to join the Confederation of the Rhine. But it was 
too late; Marshal Mortier would no longer listen to the 
elector’s messengers. The elector realized that there was 
nothing for him but flight. 
In the few hours before the French entered the country 
he would have to move as many of his remaining posses- 
sions as he could, and make the more urgent dispositions 
regarding outstanding accounts. William gave Buderus 
power of attorney to receive the interest payments due 
from the Emperor Francis in Vienna; and Buderus trans- 
ferred this power of attorney to Rothschild, who pro- 
ceeded to collect these payments for the elector, through a 
business friend in Vienna, the banker Frank. 
Besides this, Buderus that night brought two chests con- 
taining securities and statements of accounts to the house 
of the Austrian ambassador at Cassel, Baron von Wessen- 
berg, and begged him to take charge of them. In addi- 
tion, a member of the elector’s bodyguard roused the 
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ambassador in the middle of the night12 to give him five 
envelops containing one and a half million thalers in 
valid bills of exchange and coupons, as well as the 
elector’s compromising correspondence with Prussia and 
England. He also gave him a casket of jewels, request- 
ing that the ambassador deal with these things as he 
would for a friend. 
Baron von Wessenberg felt extremely uncomfortable; 
his position as ambassador of a neutral power was being 
seriously compromised, but he was fortunately able to 
entrust the money to a chamberlain of his acquaintance, 
who was traveling to Hanover that night.   The letters, 
however, were of such a compromising nature that he 
burned them in terror.    He had dealt with everything 
excepting the jewels, when the trumpets and marching 
songs of the French invading troops were heard in the 
morning.   A few minutes earlier the elector had left the 
town with his son in a traveling coach and six.    After 
having been held up by French troops at one gate, he 
escaped by another, and drove without stopping through 
Hameln and Altona, to Rendsburg in Schleswig. 
Having entered Cassel, Marshal Mortier immediately 
began to carry out all Napoleon’s instructions, and also 
commandeered all the electoral moneys and possessions, 
even including the stables and the court furniture.   He 
took over the electoral rooms in the castle for his own 
personal use, and the electoral flunkeys as his personal 
servants.    He did not molest the elector’s consort, and 
Wessenberg succeeded in sending her the jewels, which 
she sewed into her garments and those of her servants. 
Buderus  felt that things might get rather warm for 
him, and he left Cassel disguised as an apprentice, with a 
knapsack on his back, to follow his master into exile.13 
His despairing family stayed behind. 
While these events were taking place, neither Meyer 
Amschel Rothschild nor either of his sons seems to have 
been at Cassel.14   They had long realized that the attitude 
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of the French toward the elector was critical, and that 
their relations with him might get them into trouble. 
Frankfort, too, had been occupied by the French, and 
the headquarters of the firm, their house and their whole 
property, were at the mercy of the enemy. 
In his heart Meyer Amschel remained loyal to the 
elector, and saw that the position arising out of the 
French invasion and the flight of the elector was one in 
which he could still be of great service to him. He pre- 
sumably came quite rightly to the conclusion, that it was 
in the elector’s own interest that he should stay away at 
this critical period, so that he might, if possible, carry on 
the elector’s business behind the backs of the French. In 
following his natural inclinations, and not compromising 
himself in the eyes of the French, and in keeping out of 
the way of these dangerous companions as far as possible, 
he was also following the course of the greatest practical 
utility. 
Even if Meyer Amschel or one of his sons had actually 
been in Cassel, the moneys entrusted to Baron von Wessen- 
berg would not have been placed in their keeping. They 
were, as yet, far from enjoying such a degree of confi- 
dence; indeed, the ambassador actually stated in his re- 
port to Vienna at the time that the elector had sent the 
things to him "because of lack of confidence in his busi- 
ness agents." 
The French immediately instituted investigations to 
discover where the elector had hidden his wealth. Na- 
poleon had received news at Berlin of the occurrences 
at Cassel. At four o’clock on the morning of November 
5, 1806, he sent the following orders to Lagrange: "Have 
all the artillery, ordnance stores, furniture, statues and 
other articles in the palace of the court brought to Mainz. 
Proclaim that this prince may no longer rule. I shall 
not continue to suffer a hostile prince on my boundaries, 
especially one who is practically a Prussian, not to say 
an Englishman, and who sells his subjects.    You must 
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completely disarm the inhabitants, and authorize an in- 
tendant to seize the prince’s revenue.   In general you may 
treat the country mercifully, but if there is any sign of 
insurrection anywhere, you must make a terrible example. 
... Let yourself be guided by the principle that I wish 
to see the House of Hesse, whose existence on the Rhine 
cannot be reconciled with the safety of France, perma- 
nently  removed from power."15 
Such were Napoleon’s feelings toward the elector. The 
latter sent messenger after messenger, and letter upon 
letter to Napoleon, but the emperor refused to answer. 
On the 1st of November, 1806, William of Hesse arrived 
at his destination, the castle at Gottorp, near Schleswig, 
belonging to his brother, who had also married a Danish 
princess. A whole crowd of exile princelings from small 
German states was gathered there.   They had all been 
suddenly wrenched from a comfortable and careless ex- 
istence, and were suffering acutely, especially from finan- 
cial distress. 
"We are in the greatest misery here," wrote Buderus 
to London,16 on November 17, 1806.   "Please help us to 
get some money soon, because we do not know what we 
shall do otherwise, as we are not getting a farthing from 
Cassel. God, how things have changed!" 
Meanwhile the French occupied Hamburg and ad- 
vanced unpleasantly close to the elector’s place of refuge. 
He became exceedingly nervous and excited, and feared 
that he might yet fall into the hands of the French, with 
all the belongings that he had rescued; his possessions 
were all packed in chests, ready for further transport. 
He once got into such a state of panic that he wanted to 
send Buderus straight off into the blue with as many valu- 
ables and securities as possible, leaving it to him to make 
such provision as he could for their safe custody.   How- 
ever, the outlook became less menacing; the French did 
yet come to Schleswig for the time being, and the elector 
gradually recovered his composure. 
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Meanwhile Lagrange was ruthlessly executing Napo- 
leon’s severe commands at Cassel. Even Wessenberg, 
suspected of concealing electoral treasure, was placed 
temporarily under arrest. Gradually all the treasures 
that had been concealed in the castle, including the gold 
and silver plate, the antiques, the whole collection of 
coins and medals to which Rothschild had contributed 
so many valuable specimens, and also the innumerable 
chests containing deeds and securities, were discovered. 
The elector might well regret that for the sake of fifty 
thalers, he had failed to have the silver carried down the 
river. All his splendid silver was sent to Mainz to be 
melted down. 
Dazzled by the vast extent of the riches that were being 
brought to light, Lagrange was moved to take steps to 
feather his own nest. Although his imperial master well 
knew that the elector was rich, he could hardly expect 
his wealth to be as extensive as actually proved to be the 
case. 
Lagrange reported to Napoleon that the property dis- 
covered was only worth eleven million thalers, which of 
course was not remotely in accordance with the facts; and 
in return for a douceur of 260,000 francs in cash, he re- 
turned to the Hessian officials forty-two of the chests, 
including almost all those that contained securities and 
title-deeds. Running great dangers, a brave electoral 
captain brought the chests into safety, and conveyed nine- 
teen of them to Frankfort, where they were stored, not 
with Meyer Amschel Rothschild, but in the warehouse 
of Preye and Jordis, in whose extensive vaults they could 
be concealed without attracting attention. 
For an additional 800,000 livres* paid to himself and 
the intendant, the dishonest governor promised to return 
other papers too, and not to’carry out any further investi- 
gation. Thereby countless chests Were released, which 
were distributed amongst various trusted persons, for safe- 

* One livre equaled one franc; four francs were the equivalent of one thaler. 
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keeping.   Four of these chests, containing papers of the 
Privy Council,   found   their  way   to   Meyer  Amschel 
Rothschild’s house with the green shield in the Jewish 
quarter, during the Spring Fair of 1807.   This was the 
only part played by the House of Rothschild in the actual 
saving of the electoral treasures. 
Meyer Amschel Rothschild hid these chests, having 
left one of them for a time with his son-in-law Moses 
Worms, in the cellar of his house.   In case of emergency 
he could have recourse to a separate cellar behind the 
house and  under the  courtyard,  the  approach to this 
cellar from the house cellar being very easy to conceal. 
The courtyard cellar, too, was connected by a secret pas- 
sage with the neighboring house.    The persecution of 
the Frankfort Jews in earlier times, had led to many such 
s e c r e t  r e f u g e s  being constructed.    In this case it was 
therefore reasonable to assume that if the house were 
searched by foreigners like the French, the cellar under 
the courtyard would not be discovered at all, and that 
even if it were discovered there was a good chance of 
getting its contents into the next house. 
In the meantime political changes had occurred which 
put and end to the political independence of Frankfort. 
Karl von Dalberg, who had collaborated with Talley- 
rand in the creation of the Confederation of the Rhine, 
was nominated Primate of the Confederation on June 
12, 1806, and by a decree of Napoleon was granted the 
city of Frankfort and the surrounding territory as his 
residence. 

This was a fact of much importance, both to the elector 
and to his devoted servants the Rothschild family, for 
Dalberg was particularly well-disposed to the elector 
and to his administrator Buderus, on account of his busi- 
ness dealings with them in earlier times; and, although 
he was an archbishop and a strict Catholic, he was known 
to be tolerant in his religious views.   The incorporation 
of Frankfort in the Confederation of the Rhine put an 
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end to its constitution as a state of the empire; and the 
Jews, who had hitherto been subjected to oppression by 
the hostile patrician families who had controlled the 
senate, now hoped for the abolition of all those restric- 
tions, prohibitions and special laws under which they 
had suffered for centuries. 
Under the new regime life in the great commercial 
city took on an entirely different complexion. It had to 
be ordered in accordance with the wishes, or rather the 
commands, of the French. This was especially the case 
when Napoleon, in order to deal a deadly blow at the 
arch enemy England, declared the continental blockade 
whereby all commerce and communication by letter or 
otherwise with England was prohibited. As that coun- 
try was practically the only emporium for such indis- 
pensable colonial produce as coffee, sugar, and tobacco. 
the prices of these articles rose enormously, and a clever 
merchant could make large profits through timely pur- 
chases or by smuggling goods through Holland and the 
harbors of North Germany. 
In spite of the control exercised by France over the 
trade of Frankfort, Meyer Amschel and his son con- 
trived, with the assistance of Nathan in England, to make 
a good deal of money in this way. There were certainly 
risks attached to this form of commerce, for under Article 
5 of the continental blockade, all goods of English ori- 
gin were declared lawful prize. With the passage of 
time this kind of business became more restricted, for as 
Napoleon’s power increased he was able to make the con- 
trol more effective. 
Meyer Amschel well knew that in spite of his flight 
and the loss of property which he had suffered at the 
hands of the French, the elector was still in possession 
of very considerable resources. There was, moreover, 
always the possibility of a sudden change in Napoleon’s 
fantastic career, and such an event would immediately 
alter the whole situation.    He therefore adhered to his 
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policy of ingratiating himself to the best of his ability 
with Napoleon’s nominee, the new lord of Frankfort, 
whil he continued faithfully to serve the elector in secret. 
For his purpose it was necessary that he should remain 
in constant communication with him. 
On the 15th of December, 1806, Meyer Amschel sent 
an account17 to Schleswig of his earlier sales of London 
bills of exchange, and reported that the other bills which 
he held were unsalable at the moment.    Although the 
"servile script" was full of protestations of groveling 
humility, and was composed in the illiterate style and 
full of the spelling mistakes of the old Meyer Amschel, 
it revealed a certain pride, for Father Rothschild made 
considerable play with the good relations which he had 
established with Dalberg. 
Rothschild reported with pride that he had influenced 
Dalberg in favor of the elector, and had induced the new 
lord of Frankfort to intercede with the Emperor and 
Empress of France on the elector’s behalf.   He begged 
to state, however, that Dalberg advised that the elector 
should not stand so much upon his rights, but should 
adopt towards Napoleon the attitude of a "humble peti- 
tioner." Meyer  Amschel  concluded  by  assuring  the 
elector of his unswerving loyalty and devotion, and de- 
clared that he hoped, through his influence with Dal- 
berg, substantially to reduce the war contribution of one 
million, three hundred thousand thalers imposed by Na- 
poleon upon the elector personally.    He also asserted 
that Dalberg had commended him to all the French mar- 
shals and ministers. 
Although this letter of Meyer Amschel’s was written 
in a boastful vein, and although he exaggerated his in- 
fluence, as in point of fact he did not succeed in getting 
the levy reduced (incidentally, the elector got the levy 
transferred to the estates of the realm of Hesse), yet the 
report contained an element of truth.    It was certainly 
most remarkable that the Archbishop and Lord of the 
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Confederation of the Rhine, who ruled over sixteen Ger- 
man princes, and stood so high in Napoleon’s favor, 
should have shown so much good-will to the Jew Meyer 
Amschel Rothschild of Frankfort, who, although now a 
rich man, had no claim to move in high and influential 
circles. There appear to have been financial reasons 
for this relationship, and it no doubt originated in loans 
granted by Rothschild. 
When the elector had come to feel reasonably secure 
in his new place of refuge in Schleswig, he devoted him- 
self again to his favorite hobby, and tried to set in order 
his chaotic possessions.   Buderus had control of this work 
at every point.   He had left Schleswig some time before 
and returned to Hanau, where he was occupied in calling 
in debts due to the elector, before they could accrue to 
the French.   There was, for instance, the claim on Prince 
von Zeil-Wurzach, which was in great danger of being 
lost.    Buderus, however, succeeded in saving this item, 
and in his report he referred with emphasis to the as- 
sistance granted by Rothschild, mentioning his name re- 
peatedly. 
"I owe it entirely to the efforts of the Crown Agent 
Rothschild," he wrote to his master on March 8, 1807, 
"that I am still not entirely without hope; and he has 
undertaken to arrange an interview between myself and 
the Wurzach chancellor in a place which he will 
select." 18 
The eldest son of the princely debtor attended this con- 
ference himself, and it resulted in the repayment to 
Buderus of the outstanding amount, which Buderus as- 
scribed to the fact that Rothschild had used his influence 
to such good effect with the advisers and officials of the 
prince. He added, as especially illustrating Rothschild’s 
trustworthiness, that the French in Cassel had offered to 
pay Rothschild twenty to twenty-five per cent of the 
amount at issue, if he would assist in diverting this debt 
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of nine thousand gulden in accordance with Napoleon’s 
orders. 

"Your Electoral Highness," the letter continued, "may 
certainly deign most graciously to realize, the labor in- 
volved in saving this amount in the most dangerous cir- 
cumstances."    Besides Buderus, Lennep at Cassel, La- 
waetz at Hamburg, and the war commissioners, pay- 
masters and crown agents such as Meyer Amschel and 
his sons were looking after the financial interests of the 
elector.    "Frankfort is the center point of all my busi- 
ness," Buderus, who directed all the operations, wrote 
to the elector.19 
To an ever-increasing degree Buderus was entrusting 
the elector’s business to the Rothschild family; indeed he 
was now employing  them  almost  exclusively.    They 
looked fter the correspondence with Cassel, with the 
elector, and with Lawaetz at Hamburg, pseudonyms be- 
ing employed for the more important persons and trans- 
actions.   Thus the elector was known as "the principal" 
or "Herr von Goldstein."   The stocks in England were 
known as "stockfish";20 Rothschild himself was called 
"Arnoldi" in these letters. 
Meyer Amschel was often sent to the elector by Bu- 
derus to convey accounts or other information.    These 
seven-day journeys in bad coaches over rough roads, with 
the constant risk of falling into the hands of the enemy, 
with the lette r s  with which he had been entrusted, came 
to be felt as exceedingly burdensome by Meyer Amschel 
in the course of time.   He was not more than sixty-four 
years old but his health had latterly suffered from the 
extraordinary demands made upon the chief of the ex- 
tensive business house.   Henceforward he generally left 
these jouneys s to the north to his son Kallmann (or Carl), 
as his two eldest sons, Amschel and Solomon, were fully 
occupied at the head office in Frankfort. 
These journeys had now to be very frequently under- 
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taken, because Napoleon had entered upon a definite 
offensive against the elector’s property; and this called for 
counter-measures of all kinds, from the elector’s loyal 
adherents. In accordance with Napoleon’s instructions, 
the French attempted, as they had already done in the 
case of Prince von Zeil-Wurzach, to divert the moneys 
lent by the elector in his own country to the French Treas- 
ury, by offering substantial discounts on the amount due. 
It is true that Lagrange had valued these amounts at 
only four million thalers, the equivalent of sixteen million 
francs, but actually they amounted to about sixteen mil- 
lion thalers. One can therefore readily imagine the dis- 
may which the action of the French occasioned the 
elector. A large number of princes belonging to the Con- 
federation of the Rhine, who owed him money, took ad- 
vantage of the opportunity of settling their debts at a 
reduction. On Rothschild’s advice, the elector implored 
the Emperor Francis at Vienna on no account to pay to 
the French either the capital sum or the interest due in 
respect of the million and a half gulden which he had 
borrowed from the elector. 
All the efforts to cause Napoleon to change his attitude 
failed; and meanwhile the situation at Gottorp had be- 
come impossible. The elector had arranged for his fa- 
vorite mistress Schlotheim to join him, and his host’s 
wife, who was a sister of the elector’s consort, was afraid 
of causing pain to the latter if she associated with the 
Schlotheim. Also the collapse of a rising in Hesse de- 
prived him of a last hope. 
"Fools!" exclaimed Lagrange in a proclamation to the 
Hessians on the 18th of February, 1807. "Count no 
longer upon your prince; he and his house have ceased to 
rule.   Whoever resists will be shot." 
William in the meantime had migrated to Rendsburg, 
and later to Schloss Itzehoe.    In moving language he 
wrote to the King of Prussia and to the Emperor of 
Austria. 
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To the former he wrote: "I have now been living here 
for four months, groaning under the weight of intoler- 
 able grief, and filled, with deep concern for the many 
bitter experiences through which your Majesty is passing, 
and which . . . affect me even more than my own mis- 
fortunes.     I have had to watch the land of my fathers 
suffering an arbitrary rule, and my private property be- 
ing squandered, and to see my loyal subjects suffering and 
being gradually reduced to  beggary,  if  they are not 
speedily succored.   It is indeed hard, your Royal Maj- 
esty, to have to endure such experiences, and doubly hard 
when one is conscious that one has always acted in a 
manner which one could justify before God and men." 21 

His letter to the Emperor of Austria was written in 
exactly the same vein.22   In the opening sentence the epi- 
thet "most invincible" was on this occasion, in view of the 
battle of Austerlitz, not added to those of "most excel- 
lent" and "most powerful."   He begged in the strongest 
terms, for the emperor’s help and support. 
These letters were written after the elector’s efforts to 
conciliate Napoleon had merely resulted in the Emperor 
of France showing his personal contempt and aversion 
more clearly than ever.   William of Hesse’s attitude con- 
tinued to be completely unreliable and vacillating as far 
 as everybody was concerned.   At the same time that he 
was overwhelming Napoleon with supplications, he was 
negotiating with England for landing on the coast for 
combined action against the French.    But in England, 
his overtures to Napoleon were known.    He was no 
longer trusted, and the electoral funds invested in that 
country were sequestrated, so that although he received 
the interest, he had no power to dispose of the capital. 
All these things had not helped to improve the elector’s 
temper. Prince Wittgenstein, who frequently had occa- 
tion to visit him in exile on behalf of the Prussian gov- 
ernent, wrote:   "Personal association with him is in- 
describably unpleasant; the greatest patience is required 
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in order to put up with his endless complaints and sudden 
outbursts." 23 
Buderus and Meyer Amschel Rothschild were soon to 
suffer in the same way. Rothschild had latterly been col- 
lecting and accounting for the interest on the English 
and Danish loans due to the elector. As this had not been 
settled by the elector  personally, he complained of the 
arrangement. He again became suspicious, and suddenly 
required that Buderus should not allow this money to 
pass through Rothschild’s hands, but that it should be 
paid direct into the reserve treasury at Itzehoe, an ar- 
rangement which was more difficult to carry out. This 
was galling, both for Buderus and for Meyer Amschel 
Rothschild, who was just endeavoring through Dalberg’s 
good offices to buy back the elector’s coin collection, con- 
taining so many gold and silver specimens of priceless 
value, which had been carried off to Paris. The follow- 
ing events did not improve the elector’s temper. 
By offering the tsar the prospect of sharing the work 
dominion with himself, Napoleon had in the Treaty of 
Tilsit reaped the fruits of his campaign against Prussia. 
The result was that Hesse was allotted to the newly cre- 
ated kingdom of Westphalia, and Napoleon’s brother 
Jerome pitched his tent in William’s residence at Cassel. 
The exiled elector was filled with rage and indignation, 
and his tendency to behave unjustly to those about him 
became more marked. When Buderus was again staying 
with his master at Itzehoe, and spoke of Rothschild and 
the services that he had rendered, the elector indicated 
that he noted the special favor shown to Rothschild with 
surprise, as after all, he was a Jew of very obscure ante- 
cedents, and expressed his concern to find Buderus em- 
ploying him, as he had lately been doing, to the exclusion 
of almost everybody else, in the most important financial 
transactions. Buderus declared himself strongly in reply. 
He pointed out how promptly Rothschild had always 
paid, especially in the case of the moneys from London, 
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and emphasized the skill with which Rothschild had 
succeeded in concealing from the French his English 
dealings on behalf of the elector.   He related how French 
officials in Frankfort had recently been instructed to 
carry out investigations at Meyer Amschel Rothschild’s, 
in order to ascertain whether he did not collect English 
moneys for the elector; and how Meyer Amschel had im- 
mediately produced his books, an inspection of which had 
revealed absolutely nothing of this matter.24 

This fact proved that even then Meyer Amschel was 
keeping two sets of books, one of which was suitable for 
inspection by the various authorities and tax collectors. 
the other containing the record of the more secret and 
profitable transactions. 
Buderus pointed out that Bethmann, in view of his 
standing as a Frankfort patrician, and as the head of a 
firm that was centuries old, could not so suitably be em- 
ployed in transactions which in the difficult political con- 
ditions of the time could not bear the light of day.   He 
added that Bethmann’s financial resources had given out 
in connection with the Danish loan in 1806, and that 
Rothschild far surpassed him in determination and en- 
ergy. He  also suggested  that Rothschild  had  given 
greater proof of loyalty, for they had hardly heard any- 
thing of Bethmann since the elector had gone into exile, 
whereas Meyer Amschel was constantly concerning him- 
self with the elector’s interests, and also, when necessary, 
coming personally to Schleswig, or sending one of his 
sons. 

Buderus’s representations succeeded finally in allaying 
this bout of suspicion against the Rothschild family, with 
whom he had now established very close personal rela- 
tions. Through the efforts of the administrator of the 
elector’s estates, all the other bankers were gradually 
forced into  the  background,   Rothschild  taking  their 
place.25 From this time onwards he enjoyed the elector’s 
confidence as far as such a thing was possible, and we 
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find Meyer Amschel becoming, not only William’s prin- 
cipal banker, but also his confidential adviser in various- 
difficult matters. 
As his health no longer permitted him to do full justice 
to the strenuous requirements of the elector’s service, he 
placed one of his sons at the elector’s disposal when neces- 
sary.   Up to this time the elector had turned down the 
various proposals regarding the collection of interest and 
the investment of capital that Nathan had made to him 
from London.    As  late as June,  1807, he actually in- 
structcd his charge d’affaires in London to vouchsafe no 
reply whatever if Nathan should venture again to inquire 
as to the elector’s financial affairs.26   In this matter too, 
he was slowly and completely to change his attitude, 
without any disadvantage to himself.    Everybody who 
possibly could was borrowing money from the elector, 
for the German sovereigns, and not least, the King of 
Prussia, were suffering from extreme shortage of money 
after Napoleon’s victorious march through their country, 
owing to the heavy war expenses and the subsidies which 
he imposed. 
Prince Wittgenstein repeatedly urged the King of 
Prussia to be very cordial to the elector, and as soon as- 
it should be practicable to invite him to live in Berlin 
because it might then perhaps be possible to persuade him 
to grant a loan. The invitation was actually sent, but the 
king had then himself been obliged to flee from his capi- 
tal, and was suffering the most grievous misfortunes, so 
that Berlin was out of the question. Meanwhile Den- 
mark had also been forced by Napoleon to give up her 
neutrality. The French invaded the dukedoms and the 
Danish royal house found the presence of the elector, who 
was such a thorn in Napoleon’s side, most embarrassing. 
In these circumstances, the refugee was in constant 
danger of being discovered and taken prisoner. Jerome 
was ruling in Hesse, and it was of little use to the elector 
that Lagrange’s double-dealing was brought to light, and 
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the general dismissed.   In spite of an invitation from the 
Prince of Wales, William did not wish to go to England, 
since that would have meant a final breach with the 
powerful usurper, for the elector continued to cherish an 
unreasonable hope of Napoleon’s forgiveness. 
There was still Austria.    In his last letter27 the Em- 
peror Francis had expressed his "most heartfelt sympathy 
in these sad circumstances," with the hope that he might 
be of assistance to him.   The elector accordingly asked 
for asylum in Austrian territory, and decided to continue 
his flight to Bohemia, stopping first at Carlsbad. 
He did not part with his treasures, but took with him 
all the valuables and papers which had been saved, in- 
cluding a chest full of deeds which Meyer Amschel had 
proposed to bring on afterwards from Hamburg.   The 
travelers were carefully disguised on their journey.    In 
one place where there were French troops they nearly 
lost their most valuable belongings, as the wheels of the 
carriage in which they were packed broke in the market- 
place, and they were forced to transfer them to another 
vehicle.   Fortunately nobody guessed what the bales con- 
tained; the journey proceeded without further mishap; 
and on July 28, 1808, the elector arrived at Carlsbad, 
where he awaited the emperor’s decision as to his final 
place of abode, 
Meanwhile Meyer Amschel and his son were carrying 
on their business at Frankfort and developing the trading 
as well as the purely financial side of it.   All the members 
of the family were actively engaged in it, and Roths- 
child’s unmarried daughter sat at the cash desk, assisted 
by the wives of Solomon and Amschel.   Meanwhile the 
fifth son, Jacob, generally called James, had reached the 
age of sixteen, and like his elder brothers had begun to 
take an active part in the business.   This had made it 
possible for the eldest son Amschel also to leave Frank- 
fort fairly often, in order, like Carl, who was the firm’s 
"traveler," to visit the elector in Bohemia. 
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Buderus in the meantime had arranged that the elec- 
tor’s cash income, which it was really his duty to admin- 
ister, should be collected by Rothschild and remain in 
his hands at four per cent interest.    Thus, during the 
summer of 180828 he received 223,800 gulden against 
bills at four per cent�a very respectable sum at a time 
when ready money was so scarce, and the elector was re- 
luctant to leave it all with him.    However he found in 
due course that Rothschild accounted with extreme accu- 
racy for every penny of it. 
In accordance with the wishes of Emperor Francis, the 
elector moved to Prague toward the end of August, 1808. 
That monarch knew well what he was doing in welcom- 
ing the elector to his territories. Austria was chronically 
in need of money; nevertheless plans were being made to 
avenge her defeat. Count Stadion especially was the 
prime mover in the idea of waging a new war against 
the insolent Emperor of the French. 
Financial affairs in Austria were in a state of chaos, 
as revealed by the Vienna Bourse of the period.   A con- 
fidential friend of Emperor Francis had sent him a re- 
port on the subject in which he did not mince his words. 
"I feel it my duty to observe," he wrote,29 "that the 
Bourse at the present time seems more like a jumble sale 
than an Imperial Bourse.   The dregs and scourings of 
the population invade it, and decent business men, ca- 
pable of handling such matters, are pushed into the back- 
ground and shouted down, so that reasonable discussion 
becomes impossible.   Closer investigation will reveal the 
fact that many of these people are paid by stock-jobbers, 
systematically to create disorder at the Bourse."    The 
collapse in the value of the paper currency, the violent 
fluctuations in all quotations, the fear of war and the 
general unrest all contributed to this state of affairs.   It 
was in vain for Emperor Francis to "resolve that meas- 
ures must be taken to prevent the Bourse from degenerat- 
ing into a rowdy collection of persons of no position who 
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sacrifice   all   considerations   to   the   basest   greed   for 
profit." 30   The fundamental cause of these conditions re- 
mained unaltered. 
The Austrian state hoped for some financial assistance 
from the elector at Prague.   He was living a retired life 
at the Palace Liechtenstein, and Vienna set itself to dis- 
cover the state of the elector’s purse.   All kinds of Gon- 
fidential persons and secret agents of the police, some of 
them disguised under titles of nobility and wearing of- 
ficers’ uniforms, were sent to Prague.   One of them re- 
ported31 that the Elector of Hesse had large sums at his 
disposal, and was in communication with "particuliers" 
through middlemen,   regarding the  purchase  of  state 
obligations.   He stated that it was not at all unlikely that 
a loan to the imperial court could be obtained under fa- 
vorable conditions, and suggested that it might be worth 
while to make inquiries on this matter through confiden- 
tial bankers and exchange merchants. 
Immediately on receipt of this report, the emperor with 
quite unwonted promptitude instructed the chancellor of 
the exchequer Count O’Donnell to let him have his opin- 
ion as speedily as possible on this report received "from 
a trustworthy source." 32 

We now for the first time find the name of Rothschild 
mentioned in connection with the Austrian court.   Count 
O’Donnell reported that there was no doubt that the elec- 
tor had rescued considerable sums and also had large 
amounts to his credit in England, and that it was there- 
fore worth attempting to induce him to subscribe to a 
loan, either in "solid gold" or in "reliable bills of ex- 
change on places abroad."   The count emphasized that 
"in order to achieve this object the best method would 
probably be to approach the middlemen to whom the 
elector entrusts his financial affairs, and this can best be 
done through a reliable exchange office in Vienna or 
Prague." 

O’Donnell recommended that such middlemen should 
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receive one, two, or three per cent commission, this being 
in any case customary in such proceedings, and they 
would then have an interest in stimulating the elector to 
carry through the transaction. "The papers of the 
Credits Commission reveal," the count’s report continued, 
"that the persons who appeared on behalf of the elector, 
then landgrave, in connection with the negotiation of the 
loan of one m i l l i o n ,  two hundred thousand gulden in 1796 
were the Frankfort firm Ruppell and Harnier, and Privy 
Councilor Buderus. At that time the interest on these 
loans . . . was collected by the local firm Frank and 
Company, on b e h a l f  of the Jewish firm at Frankfort of 
Meyer Amschel Rothschild, who were authorized to col- 
lect them by a power of attorney executed by Privy Coun- 
cilor Buderus, and it appears to me abundantly evident 
that this privy councilor is the principal person who 
should be moved, through some advantage, to smooth our 
path." :!:i 
It was decided to put up to the intermediaries two pro- 
posals: either that they should obtain a five per cent loan 
on mortgage security, or that they should persuade the 
elector to invest a considerable sum, at least one or two 
million, in the lottery loan.    Hereupon the following 
resolution was issued by his Imperial Majesty: "In view 
of the indubitable necessity for providing if possible for 
the collection in hard  cash of an adequate supply of 
money I approve of an attempt being made to obtain a 
cash loan from the Elector of Hesse. . . . The important 
thing is to make use of a reliable and intelligent mediator 
who may be relied upon to carry through the negotia- 
tions c a u t i o u s l y and skilfully, so as to achieve the desired 
end on the most favorable terms possible."34 
In accordance with these instructions Buderus and 
Rothschild were confidentially approached as mediators, 
and they promised that they would do their best, but they 
emphasized the fact that the ultimate decision lay solely 
with the elector.   They at once duly informed the elector 
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of the wishes of Austria, but he showed a reluctance to 
meet them, and then war broke out and the negotiations 
were postponed. 
Dur ing the period which followed the elector, regard- 
ing whose avarice and enormous wealth the most varied 
stories were spread at Prague, was closely watched by 
secret police specially sent from Vienna.    He took an 
active interest in current affairs, and closely followed the 
powerful movement which was developing in Germany, 
particularly in Prussia, its aim being to shake off the 
foreign yoke.   This movement could not as yet come into 
the open, but in Konigsberg, where the king and the gov- 
ernment of Prussia were residing, the "Tugendbund" was 
formed, a league which ostensibly pursued moral-scien- 
tific aims, but the ultimate object of which was deliver- 
ance of Germany. 
The principal protector of the league was the minister 
Baron von Stein; and William of Hesse held an impor- 
tant position in it.   Its membership was so wide that it 
also included Jews, and the Rothschilds appear to have 
become members.   At any rate they acted as go-betweens 
for the elector’s correspondence on this matter, and made 
payments in favor of the Tugendbund. 
Through an intercepted letter from Stein which men- 
tioned the elector,35 Napoleon learned of the desire for a 
war of revenge, and of the plans for a rising in Hesse. 
Stein had to flee, and Napoleon’s distrust of the elector 
and of his servants was very much increased.   The em- 
peror saw clearly that the elector was implicated, that is, 
was financing it.   Further intercepted letters confirmed 
this view.36   As a result several business men mentioned 
in them by the elector were arrested; it was desired 
through them to obtain further information regarding 
the apparently inexhaustible resources of the elector. 
Amongst these men of business Buderus was promi- 
nent, and it was particularly desired to ascertain his pre- 
cise connection with the bankers.    One of these was 
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Meyer Amschel Rothschild, whose relations with Bu- 
derus had long been no secret to the French officials. 
The Frankfort banker was accordingly cited to appear 
before the Chancery of the Urban and District of Frank- 
fort on August 13, 1808; but he could not obey his sum- 
mons since he was confined to his bed. 
He had fallen seriously ill in June, 1808, had been op- 
erated on by a professor from Mainz, and, fearing that his 
days were numbered, he had made his will. He there- 
fore sent his son Solomon to appear in his place, telling 
him not to let himself be drawn, and to make only such 
statements as were not likely to furnish the French with 
any clue, or else to provide false clues. Solomon carried 
out his mi s s ion  with great skill. The French were 
but little enlightened by the cross-examination, and in 
the end they dismissed the young Jew with the order that 
he should i m m e d i a t e l y hand over to the court any letter 
from Budcrus to the firm of Rothschild.37 
Buderus and Lennep were themselves arrested in Sep- 
tember, 1808, and minutely examined for several days at 
Mainz, this being only natural in view of the fact that 
these men, who were the elector’s tools, were in the power 
of the French at Frankfort, whereas their chief was liv- 
ing in Prague, out of Napoleon’s reach. 
Napoleon’s mistrust of William was fully justified, for 
in October, 1808, the elector was carrying on negotiations 
at Prague for promoting insurrections throughout the 
whole of the northwest of Germany, with the view that 
they shou ld  spread to the south as well. This matter was 
certainly carried on with great secrecy; even the Austrian 
secret po l i ce  agents knew only in a general way that 
something was in the wind. It is amusing to note the 
naive manner in which they arrived at the conclusions 
contained in t he i r  reports. 
"The Elector of Hesse," says one of these reports, "has 
forty-one natural sons, all of whom he has decently pro- 
vided for, but as the fall of the elector has disappointed 
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their hopes of a brilliant career, they are endeavoring to 
reinstate their father.   As the defeat of Prussia has de- 
prived them of all chance of achieving their object by 
force, they have had recourse to a secret association which 
is intended to extend its activities throughout the whole 
of Germany under the protection of the English Masonic 
Lodge at Hanover.   This league will take a suitable op- 
portunity to reveal itself in a public conspiracy in order 
to attain its final object. . . . The probability of another 
war has aroused fresh expectations of making proselytes. 
in small confidential circles something is occasionally 
said about the possibility of putting an end to the mis- 
eries of the country by putting Napoleon and his brothers 
out of the way." 38 
Vienna, however, was not merely interested in the elec- 
tor’s high politics.   Further information was also desired 
as to his financial advisers, particularly as to Rothschild, 
mentioned   by   O’Donnell.     Urgent   instructions   were 
therefore sent to the chief of police of the city of Prague 
to obtain as accurate information as possible regarding 
that man’s activities. 
The chief of police reported:39 

Amsel Mayer Rotschild, living under the regis- 
tered number 184 in the third main district, is agent 
for war payments to the Elector of Hesse, and in 
that capacity he has achieved mention, together with 
his brother, Moses Mayer Rotschild, in the electoral 
almanac for the year 1806.   The father of these two 
men appears in the almanac as a war paymaster. 
According to information supplied by Major von 
Thummel, Amsel Mayer Rotschild, has come here 
from Frankfort, where he has been living hitherto, in 
order to look after the elector’s financial affairs, 
which were formerly entrusted to Ballabom, who 
seems to  have shown a certain lack of diligence. 
Be that as it may, we may assume that Amsel Mayer 
Rotschild renders the elector important services in 
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other matters too, and it is not entirely improbable 
that this Jew is at the head of an important propa- 
ganda system in favor of the elector, whose branches 
extend throughout the former Hessian territories. 
I have reasons for this opinion. These supposi- 
tions are based on the following fact: whenever I 
enter the elector’s quarters, I always find Rotschild 
there, and genera l l y  in the company of Army Coun- 
cilor Schminke and War Secretary Knatz, and they 
go into their own rooms, and Rotschild generally has 
papers with him. We may assume that their aims 
are in no sense hos t i l e  to Austria, since the elector is 
exceedingly a n x i o u s  to recover the possession of his 
electorate, so that it is scarcely open to question that 
the organizations and associations, whose guiding 
s p i r i t  R o t s c h i l d  probably is, are entirely concerned 
with the popular reactions and the other measures to 
be adopted, if Austria should have the good fortune 
to make any progress against France and Germany. 
Owing to his extensive business connections it is 
probable that he can ascertain this more easily than 
anybody else, and can also conceal his machinations 
under the cloak of business. 

This report was more or less in accordance with the 
facts; for Rothschild was the connecting link between 
Buderus, who lived in Hesse and could never come to 
fragile, and the elector. Rothschild was also constantly 
busy with the elector’s financial affairs, and these were of 
a p a r t i c u l a r l y  wide scope at the beginning of 1809, since 
with the passage of time the accumulations of money in 
England, by way of interest and otherwise, had grown 
so large that t h e i r  supervision required particular care. 
Buderus proposed that his master should acquire British 
securities at th ree  per cent,40 and suggested that Meyer 
Amschel should he commissioned to effect the purchase 
of them. Rothschild had naturally made this proposal 
to Buderus in the first instance, and Buderus had duly 
put it forward as his own suggestion. 
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The close relations between Buderus and Rothschild 
had at that time actually been embodied in a written 
agreement between them which virtually made the elec- 
toral official a secret partner in the firm of Rothschild, 
This highly important document runs as follows: 
"The following confidential agreement has today been 
concluded  between the Privy War Councilor Buderus von 
Carlshausen, and the business house of Meyer Amschel 
Rotschild at Frankfort: Whereas Buderus has handed 
over to the banking firm of  Meyer Amschel  Roths- 
child the capital sum of 20,000 gulden, 24 florins, and has 
promised to advise that firm in all business matters to 
the best of his ability and to advance its interests as far as 
he may find practicable, the firm of Meyer Amschel 
Rothschild promises to render Buderus a true account of 
the profits made in respect of the above-mentioned capital 
sum of 20,000 gulden, and to allow him access to all books 
at any time so that he may satisfy himself with regard to 
this provision." 41 
The agreement contained a provision for its termina- 
tion on either side by giving six months’ notice. 
Buderus now had a personal interest in securing for 
Meyer Amschel Rothschild a monopoly in the conduct 
of the elector’s business.   What he had done had been 
in the best interests of all concerned.   His experience of a 
period of years had proved to him the reliability and the 
skill of the House of Rothschild; he harbored no preju- 
dices against the Jews; and he was firmly convinced that 
the elector, his master, was bound to gain by placing his 
financial affairs in the hands of one firm, especially of 
such an able firm as the House of Rothschild. 
The Rothschilds on the other hand needed the support 
of a man who could gain for them the confidence of the 
suspicious and avaricious elector, who was an exceedingly 
difficult person to handle.   They had achieved this object 
through Buderus, but they wanted to secure the relation- 
ship for the future, and therefore gave him a personal 
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interest in the continued prosperity of the business. 
Finally Buderus himself profited by this arrangement as 
he fully deserved to do after the persevering and self- 
sacrificing efforts that he had made; and he could never 
hope that he would be regarded in accordance with his 
deserts by the rapacious elector. Moreover, he was far too 
scrupulous and honorable spontaneously to appropriate 
money in the course of his administration of the elector’s 
property; but he had a very large family, and by becom- 
ing a secret partner in the firm of Rothschild he was 
enabled to meet its requirements. 
Buderus’s efforts with his master were successful. The 
elector acted upon Rothschild’s recommendations regard- 
ing British stocks, and he then actually ordered that 
£150,000 of the stocks should be purchased on his ac- 
count, which in fact exceeded the amount that Buderus 
had suggested. The investment itself was entrusted to 
Rothschild. 
Up to this time the financial transactions in England 
had been the most reliable as far as interest payments 
were concerned; but the payments in respect of interest 
due from members of the English royal house came in 
at most irregular intervals and were often outstanding for 
very long periods. The elector, however, did not agitate 
to get these payments in, for he regarded the money laid 
out in this direction less as an investment than as a means 
of putting the members of the ruling house under an 
obligation to himself. 
The brothers Rothschild noted this practice of the elec- 
tor with important personages; they had practical evi- 
dence, from the experience of their princely client, of the 
fact that transactions involving temporary loss may ulti- 
mately result in very good business. The debtors’ uneasy 
feeling on fa i l i n g  to make payments at the date when 
they fell due sometimes led them to try to make amends 
in other ways, through furnishing valuable information 
or through political services, and such favors often pro- 
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duced cash results far exceeding the amount actually 

owing. 
At this time the bond between the House of Rothschild 
and the elector had become a very close one; and this was 
not due to Buderus only, but also to their loyalty; al- 
though this quality resulted to their advantage, they in- 
curred the risks that loyalty involved.   The only really 
unpleasant circumstance in this connection was the fact 
that the frivolous heir to the elector, who was always in 
need of money, exploited the situation and at every pos- 
sible opportunity borrowed  from  his  father’s  faithful 
Jewish servant.    In any case that could not be a very 
serious matter, as Rothschild was morally certain to get 
his money back, the prince being the heir to the enormous 
fortune which his father had amassed. 
These large financial transactions did not put an end 
to the dealings in small antiques between the elector and 
Rothschild, which had been the starting-point of their 
business relations.    However, there was a difference: 
their roles were reversed; the elector now sold to Roths- 
child vases, jewels and antique boxes, etc. more often than 
he bought them.   These dealings constituted a peculiar 
bond of sympathy between the elector and his Jewish 
crown agent, and the elector enjoyed showing his talent 
in this field, as far as was consistent with his high birth. 
Meanwhile the relations between Austria and France 
had become more acute.   The Emperor Napoleon had re- 
turned from Spain, and a new war between Napoleon 
and the Emperor Francis was imminent.    The elector 
offered the emperor a legion of four thousand men, this 
offer being coupled with a touching appeal that the em- 
peror should secure his reinstatement in the rulership 
of his territories.42   The offer was thankfully accepted. 
On April 9, 1809, the Austrians crossed the Inn; there- 
upon Napoleon ceased to be a factor in the treatment 
accorded  to the elector at Prague.    The elector was 
granted the honors due to a sovereign, and society was 
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commanded to call on his favorite at Prague, who until 
then had been very much slighted. They wanted to "get 
on the right side of him" In order to get as much money 
and as many troops from h i m  as possible. The elector, 
however, put only one half of the promised forces in the 
field. That cost him 600,000 gulden; and it was Roths- 
child who saw to the collection and distribution of this 
sum. 
This work was full of danger for the Rothschilds as 
they were at the mercy of the French in Frankfort. In 
spite of the great scarci ty of money at the time it was 
Rothschild who from his own resources advanced to the 
e l e c t o r  the cash amount of several hundred thousand 
gulden required on short loan. The elector already saw 
himself in possession of his states. "I come," he wrote 
somewhat prematurely in a proclamation of April, 1809, 
"to loose your bonds; Austria’s exalted monarch protects 
me and protects you. Let us hail the brave Austrians; 
they are our true friends, and it is in their midst and with 
their assistance that I come to you." 
It was with eloquence rather than with cash that he 
called upon his Hessians to rise. When one of the local 
leaders wanted to seize Cassel and take King Jerome pris- 
oner, he applied to the elector in the first instance for 
financial support. All that he received, however, was a 
piece of paper, representing an order for 30,000 thalers, 
"payable only in the event of the rising being successful." 
When the attempt failed, the elector laid the blame, "up- 
on the premature and unprepared nature of the attack." 
The immediate result of the attempt was that the elec- 
tor’s servants  in Hess ian territory were subjected to more 
stringent regulations. Notwithstanding that Buderus 
and R o t h s c h i l d  were on such exceedingly good terms 
with the Primate of the Confederation at Frankfort, the 
fact that King Jerome’s position in Westphalia had been 
seriously threatened caused the police at Cassel to watch 
the movements of Buderus and Rothschild with renewed 
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assiduity, as they suspected them, not unjustly, of having 
financed the rising. 
This favorable opportunity was exploited by jealous 
rivals at Cassel, who supplied the police and their noto- 
rious chief,   Savagner,   with   information.     Moreover, 
Baron Bacher, the accredited Westphalian ambassador 
to Dalberg at Frankfort, was a bitter enemy of Roths- 
child, and felt particular displeasure at the favor shown 
by Dalberg to the Jew, since he had long been convinced 
that Rothschild was in the elector’s confidence in all the 
activi t i es  undertaken against the French.   Savagner, who 
thought that a prosecution of the rich Jew might accrue 
to the benefit of his own pocket, concentrated all his ef- 
forts on inducing King Jerome of Westphalia to author- 
ize the issue of a warrant against Meyer Amschel Roths- 
child on the ground that he had been a channel through 
whom the elector’s money had passed to the rebels. 
In this dangerous situation Rothschild appealed to 
Dalberg to intervene on his behalf; Dalberg did what 
he could, and it was only with great difficulty that the 
French police in Cassel managed to obtain the warrant. 
A Certain Levy, the son-in-law of a rival of Rothschild, 
informed Savagner as to the lines on which Rothschild 
should be examined regarding his business dealings with 
the elector. 
On May 9, 1809, Buderus was again arrested at Hanau, 
submitted to searching cross-examinations, and was let 
out onsubstantial bail only after an interval of several 
days. On May 10 Savagner set out for Frankfort with 
the warrant which he had at last succeeded in obtaining, 
but which authorized only a domiciliary search and a 
close examination of all members of the House of Roths- 
child. 

They had been warned in good time; the prevailing 
sentiment amongst the local inhabitants, both at Cassel 
and at Frankfort, was one of solidarity against the for- 
eign invader.    It was only rarely that this feeling was 
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subordinated to commercial rivalry. Meyer Amschel 
was also given a hint by Dalberg. He was particularly 
concerned about the elector’s four chests containing ac- 
count books which were under his care; they were in 
his house cellar, and he did not even know what they 
contained. As the cellar would naturally be searched, 
he would have to do his host to rescue the elector’s prop- 
erty as speedily as possible in the general excitement 
arising out of the sudden menace. 
Old Meyer Amschel and his wife, Solomon and James, 
and the wives of the two eldest sons were at home. Am- 
schel, the eldest son, was staying with the elector at 
Prague, and Carl was traveling on other business. Those 
members of the f a m i l y  who were at home now tried to 
get the compromising chests through the connecting 
passage to the yard cellar at the back, but they found 
that the passage was too narrow for the chests. These 
were therefore emptied, and their contents placed in 
other cases, together with some coupons representing un- 
realized obligations due to the firm itself. The family 
then set about the work of hiding the compromising 
account books and the secret records of the elector’s in- 
timate affairs, as well as certain embarrassing corre- 
spondence. 
When the Westphalian commissioner of police arrived 
on the 10th of May, 1809, furnished with his exceed- 
ingly limited warrant for summoning the Rothschild 
family and searching their house at Frankfort, the most 
important documents had already been well concealed, 
and the i n d i v i d u a l  members of the family had arranged 
between themselves what they would say when they were 
examined, so that they would not get involved in contra- 
dictory statements. 
Dalberg, the sovereign at Frankfort, had been watch- 
ing the activities directed from Cassel with a certain 
resentment; they constituted an infringement of his sov- 
ereign rights, and they affected a valued financier to 



The Napoleonic Era 7$ 

whom he would soon want to apply again for a personal 
loan; on the other hand he felt that it would be exceed- 
ingly unwise for him to oppose the wishes of King 
Jerome’s great brother. At the same time, for financial 
reasons it was only with reluctance that the King of West- 
phalia himself had consented to the issue of the warrant. 
It was therefore a foregone conclusion that the Roths- 
child family would not suffer any serious harm. Dal- 
berg also gave orders that one of his own police officials 
should accompany Savagner. The two commissioners 
accordingly betook themselves to Rothschild’s business 
house in the Jewish quarter where the whole family were 
expecting them. 
Old Meyer Amschel, who on this occasion too was 
unwell, was placed under arrest in his own room, while 
Solomon and James were placed under arrest in the of- 
fice below, under the guard of police constables.   In the 
meantime all cupboards containing papers and business 
correspondence were sealed, and a systematic search of 
the whole  house  was  instituted.     Simultaneously  the 
home of Solomon, who also lived in the town, was sub- 
mitted to a similar search.   Thanks to the advance warn- 
ings and to the well-concealed duplicate books, not much 
incriminating matter was discovered. 
The next step was to investigate the individual mem- 
bers of the family.    Meyer Amschel had to answer the 
questions drafted by the Jew Levy on the instructions of 
his rival, the banker Simon, at Cassel�questions af fect- 
ing the details of Rothschild’s financial dealings with 
the elector.    In many cases he replied that he had no 
recollection of the matters referred to, pointing out that 
he had suffered a severe illness and undergone an oper- 
ation in 1808; he stated that this had had serious after- 
effects, and more particularly, that it had affected his 
memory.    By this method of evasion he succeeded in 
avoiding making statements which the commissioner of 
police could have used as incriminating material. 
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In these circumstances recourse had to be had to an 
examination of the other members of the family, includ- 
ing Meyer Amschel’s wife. The old mother replied43 

that she knew nothing at all,  as she only concerned her- 
self with the house, never went out from one year’s end 
to another, and had nothing whatever to do with the 
business. The two sons made the statements which they 
had previously arranged with their father, and in gen- 
eral said as little as possible. 
The e x a m i n a t i o n  of such books as were discovered 
yielded very slight result, as the incriminating docu- 
ments had been removed. Meyer Amschel cleverly used 
an opportunity which proffered itself, of lending Savag- 
ner three hundred thalers, and this helped considerably 
to expedite the conclusion of the official investigation. 
In any case, Savagner’s authority was of a limited kind, 
and Dalberg’s commissioner, who was himself a Jew, 
was well-disposed toward Rothschild, and used his in- 
fluence to bring the examination to an end. As sufficient 
material had been collected to show that the action which 
had been taken was justified and necessary in the circum- 
stances, the authorities at Cassel, too, were satisfied. For- 
tunately for the accused, Rothschild’s enemy, Ambassa- 
dor Bacher, was not in Frankfort at this time; so that 
the whole painful business passed off well for the fam- 
ily of Rothschild. 
French reports44 on the matter reveal that the French 
officials found the Rothschild family to be "exceedingly 
wise and cunning," and to have managed to secure friends 
in all quarters. The only positive result of the inquiry 
was to establish the fact that Amschel Rothschild was 
staying at Prague and was directing the financial specu- 
lations of the Elector of Hesse; and that the firm of 
Rothschild had made small payments to individual lead- 
ers of the insurrection. The only circumstance noted 
which was regarded as of graver import was that the 
brothers  Rothschild  had  regularly paid  considerable 
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sums to the elector’s consort, who was staying at Gotha, 
and to her business manager Kunkel, who also acted as 
an agent of the elector in promoting the revolution of 
Hesse against France. 
These facts in themselves furnished sufficient material 
for dealing ruthlessly with the family�if that had been 
seriously desired; but the Rothschilds benefited by the 
inhibi t ions  of the rulers of Frankfort and Cassel, who 
at heart were pleased to have remained faithful to the 
elector, although they had maintained practical relations 
with the new French powers.   Everything had resulted 
happi ly,  and the Rothschilds could breathe freely, but 
it had been a warning to act with even greater precaution 
in the future.   The most important thing was to get the 
chests belonging to the elector out of the house at once, 
for in the course of another search the yard cellar might 
perhaps be discovered.   The chests were therefore sent 
successively through the mediation of a Jewish friend to 
a business acquaintance of the Rothschilds at Darmstadt 
- a certain Abraham Mayer�and they stayed with him  
until the elector returned to his country. 
While these events were taking place at Frankfort, 
Napoleon’s campaign against Austria was proceeding. 
Swift as  lightning,   Napoleon’s  genius  was  thrusting 
down the Danube to Vienna.    He sustained a reverse 
at Aspern, but on July 6 he made good this defeat by 
the decisive victory at Wagram. 
The elector at Prague had been anxiously watching 
the changing vicissitudes  of  the  campaign.    He  had 
hoped that his tormentor would be speedily beaten and 
he now saw him coming ever closer to his place of refuge 
at Prague.   When Napoleon was at the gates of Vienna, 
the elector was seized with terror.    He would have to 
flee again, and in great concern he took counsel with his 
advisers, and with Amschel Rothschild, who was stay- 
ing with him, and who was no less terrified than his 
electoral master, as to whether they should not take refuge 
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in the fortress of Olmutz. At any rate the more valu- 
able articles were sent on there. Seven chests contain- 
ing securities, and one containing jewelry were actually 
sent off. 
Then came Wagram; Napoleon advanced to Mahren, 
and Olmutz was seriously threatened. The boxes had 
to come back, and the elector set out for Berlin, as the 
king had already offered to shelter him there. But the 
king now rather regretted having made this offer; Na- 
poleon was too powerful and might resent the elector’s 
being granted asylum in Berlin. The king therefore 
wrote on J a n u a r y  29, 1810, to put him off, on the ground 
of "managements delicats" obtaining between himself 
and Napoleon at the time. Meanwhile peace was signed 
at Schonbrunn, no mention whatever of the elector being 
made in the treaty. Napoleon returned to Paris, where- 
upon W i l l i a m  decided to remain at Prague. 
The unsuccessful campaign of 1809 had resulted in 
the retirement of Count Stadion, the Austrian Minister 
for Foreign Affairs, and this brilliant man and bitter op- 
ponent of Napoleon withdrew for some years into pri- 
vate life. On October 8, 1809, he was succeeded by 
Prince Clemens Metternich, who was to play such a 
decisive role in the destinies of Europe during the fol- 
lowing half-century. 
Metternich had only just entered upon his duties when 
he received a letter from the Elector of Hesse, requesting 
the minister to support him, and "to restore to his or- 
phaned subjects their native prince, whose presence they 
so ardently desired." He had great hopes that Metter- 
nich would use his influence with the emperor, and he 
was b i t t e r l y  disappointed when he learned that he had 
not even been mentioned during the peace negotiations. 
He wrote a bi t te r  letter of complaint to Stadion:45 

"So many worthless people, relying on French protec- 
tion, are enabled to sin against me with impunity, and 
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nobody now feels that he has any duties toward me; 
everybody does as he pleases and is actuated by base and 
selfish motives.   I have thus lost more than two-thirds of 
a fortune that was never very large.   That is hard, but 
harder than everything else is my present condition." 
It was highly typical of the elector to suggest that he 
was badly off; in spite of his losses he was still actually 
one of the wealthiest princes of his time; but if there were 
spoils to be divided, he did not want to be left out in 
the cold on the ground that he was rich enough already. 
The money motive was always the principal one with the 
elector, and in this matter he had a perfect understand- 
ing with his crown agent Rothschild.   Rothschild always 
advised the elector to ask concessions at every possible 
oppurtunity�as, for instance, that claims on him in  re- 
spect of the troops should be waived, etc.�and the elec- 
tor got more and more accustomed to following Roths- 
child’s advice, and scarcely took any important financial 
step without consulting him. 
A sum of £150,000 had been invested as recently as 
December 18, 1809, in three per cent British Consols 
from interest received on behalf of the "poor" elector. 
The business in connection with this transaction naturally 
entailed voluminous correspondence, for the conveyance 
of which between Frankfort and Prague Meyer Amschel 
made himself personally responsible.    He traveled in a 
private post-chaise which contained a secret drawer. 
The French were anxious to intercept if possible the 
correspondence between the elector and his Frankfort 
agents; once they did actually succeed in seizing a letter 
destined for England which clearly revealed the  fact 
that the Rothschilds were responsible for the manage- 
ment of the elector’s funds in that country.46 
In the meantime an important change had taken place 
in general European politics.   The new personality di- 
recting Austria’s foreign affairs had brought about a 
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complete reversal of the policy followed previously. 
Nothing could be achieved against Napoleon by the use 
of force, and therefore Metternich tried other means. 
Napoleon’s marriage with Josephine was childless. 
His union with an imperial princess would increase his 
prestige and might produce the heir he so much de- 
sired. The hitherto hostile states were thus reconciled 
by the prospect of a marriage, and in January, 1810, the 
imperial house of Austria gave Napoleon to understand 
that if he asked for the hand of Marie Louise, the eigh- 
teen-year-old daughter of the emperor, he would not be 
refused. The contract of marriage was signed as early 
as the 7th of February. 
One of the first to be informed of this complete change 
in the situation was the Elector of Hesse. He immedi- 
ately wrote again to Metternich to the following effect: 
"I am writing to your Excellency trusting to enlist your 
sympathy for my most cherished desires. The marriage 
which is to unite the two greatest monarchies causes me 
to hope that I may regain the Emperor Napoleon’s good- 
will, if our emperor . . . will but intercede in my favor. 
One word from him to the plenipotentiary of France 
will secure my happiness, and will at any rate establish 
me as ruler of one of the liberated states in Germany, 
even if I cannot regain my own Penates. . . . Surely that 
monarch will not be able to resist the intervention of his 
exalted father-in-law, and of an adored wife on behalf 
of a prince who has never yet understood how he has 
incurred his displeasure."47 
The elector also repeatedly pressed Count Stadion to 
use his influence with the Austrian ruler in William’s 
behalf. The minister had great difficulty in dissuading 
him from traveling to Vienna. 
Although in these letters the elector gave such a woe- 
ful account of his condition, he was faring exceedingly 
well at Prague. He had bought a palace on the Klein- 
seite where he held court, and he maintained a house- 
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hold of thirty-six persons.    He had also acquired the 
magnificent castle and grounds of Bubenetsch, which 
was finely furnished throughout, but with due regard 
to economy.    The firm of Rothschild carried through 
the business matters connected with these purchases. 
The actual state of the elector’s affairs was well known 
at Vienna.   The financial affairs of the court and of the 
public departments were getting steadily worse, and the 
new friendship with France had done but little to lighten 
the burdens of debt incurred under the recent peace 
treaty.   In the negotiations between France and Austria 
the Austrian Treasury official Nikolaus Barbier had been 
so vehement in his advocacy of Austria’s interests that 
the French plenipotentiary on one occasion actually pro- 
tested against his being present.    This clever financial 
expert had played a considerable part in all the various 
loan operations which Austria had had to carry out dur- 
ing these wars. 
At that time the imperial state had no business rela- 
tions with the Rothschild banking firm.   There were four 
more or less official discount houses at Vienna, through 
which the Austrian government arranged its loans and 
other monetary business.   They were the banking firms, 
Geymuller  and   Company,  Arnstein  and   Eskeles   and 
Company, Graf Fries and Company, and Steiner and 
Company.    The Austrian government also dealt with 
the banking firm of Parish at Hamburg in 1809, in mat- 
ters relating to remittances and realizations�such were 
the technical terms used at the time�of English sub sidy 
moneys. 

The condition of the Austrian state finances was lam- 
entable. The value of her bank notes had fallen stead- 
ily during the wars, and the amount of paper money in 
circulation had risen to the enormous figure of over a 
thousand million gulden; it was already necessary to pay 
five hundred paper gulden for one hundred gulden in 
coin of the realm, this amount soon rising to twelve hun- 
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dred gulden. In June, 1810, the difficulties had become 
so acute that an attempt was made to raise a loan of from 
two to three million gulden on the contents of the Privy 
Purse, which were deposited in the Vienna Treasury, 
this loan to be carried out by the four discount firms 
mentioned above, on the security of mortgage deeds. 
The banker Eskeles made a journey to Paris and Hol- 
land in order to raise this money. 
It was also suggested that the state lottery monopoly 
should he mortgaged, hut the four banking firms had not 
great resources themselves, and were not particularly 
successful in their attempts to raise credits. Eskeles was 
forced to report from Frankfort that he had no hope of 
success, "ei ther  in r a i s ing  money or in mortgaging the 
state lottery." 
In these depressing circumstances Vienna remembered 
the wealthy Elector of Hesse whom it had been treat- 
ing so shabbily, and it was suggested that he might be 
persuaded through Rothschild to grant a loan to Aus- 
tria. Barbier was entrusted with this mission, and dis- 
cussed it personally with the elector, and also informed 
Rothschild of the matter. The elector replied evasively. 
He said that he must first discuss it with his advisers; 
and Buderus had pointed out to his master that so much 
money was already on loan with private persons that it 
was not desirable to make further investments. 
Rothschild also advised against producing capital 
sums of the amount required by the Austrian court, al- 
though he felt "that it was not desirable to give the em- 
peror a rebuff. The elector and Rothschild hit upon the 
idea of suggesting to the emperor that the elector should 
transfer to him all his individual outstanding claims, and 
that it should  he the monarch’s own business to bring the 
debtors to book. He suggested that the emperor might 
have more influence and power to effect this, and that 
he might be able to neutralize any opposition of the 
French to collecting the debts.   The advantage for him 
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would be that he would then have only one single debtor, 
the Emperor of Austria. 
The elector accordingly wrote to Barbier48 that he 
would be happier than he could say if his Royal and 
Imperial Majesty would take over the debts due to him, 
mentioned in the accompanying schedule. He stated 
that he was not in a position to grant a loan in any other 
way than that suggested, as eighteen months earlier he 
had purchased Austrian government stock of the value 
of over a million gulden, and funds in England had been 
sequestrated. If he recovered from his financial difficul- 
ties he would be delighted to be of service to his Majesty. 
He enclosed a list of thirty-three different clients who 
owed him sums in varying amounts, ranging from 784,- 
848 reichsthalers down to 6,951 reichsthalers. Apart 
from several princely houses, the names of privy coun- 
cilors and counselors of embassies figured in these lists, 
as well as ministers such as Hardenberg, who owed the 
elector 140,000 thalers. The total value of all the claims 
amounted to the sum of 5,832,532 reichsthalers. 
This proposal, however, came to nothing. The scheme 
put forward by Rothschild, and approved by the elector, 
had been too subtle and complicated, and on the instruc- 
tions of Emperor Francis a reply was sent to the elec- 
tor49 declining the offer, on the ground that the collec- 
tion of the money would be a process too difficult and 
uncertain, and not consonant with the dignity of the Aus- 
trian state. It was also pointed out that the moneys had 
been attached by the French government, and that to 
accept a transfer of these obligations would therefore 
compromise Austria. 
Although the proposal was rejected, it had the impor- 
tant result that for the first time a high Austrian Treas- 
ury official negotiated with a member of the Rothschild 
family. 
In the meantime important political changes had 
taken place at Frankfort.   Dalberg’s Confederation of the 
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Rhine had exchanged Hanau and Fulda for Regensburg, 
and the title of Grand Duke of Frankfort was conferred 
on the overlord. Dalberg’s promotion furnished an op- 
portunity to Meyer Amschel, who was in his favor, of 
proving his gratitude to Buderus for his good offices in 
the past, by services other than financial. 
Buderus had been continually molested by the French 
police, and Rothschild decided to put an end to this by 
persuading Dalberg to recognize the electoral official as 
a deputy of the estates of the Grand Duchy of Frankfort 
on the occasion of the handing over of Hanau, and also 
to appoint him director of the finance committee of the 
diet. He hoped that when Buderus held this official po- 
sition he would be left in peace. 
Dalberg acceded to Rothschild’s request. He steered 
his course very cleverly between the former powers who 
were now in exile and the new masters at Frankfort. It 
was very necessary that he should do so, for he could not 
uproot himself from the city of his birth. All his pos- 
sessions were there, and the city was the principal com- 
mercial and financial center of the Continent. The Aus- 
trian ambassador Baron von Hugel reported enthusias- 
tically regarding the increasing prosperity of Frankfort, 
which had conserved its wealth through all the difficul- 
ties of the war period, and had actually grown richer. 
"Luxury," he wrote,50 "has increased incredibly. Cash 
is turned over much more rapidly. Hospitals, libraries, 
museums, etc. are provided on the most generous scale; 
trade and industry flourish, and everyone is full of enter- 
prise." 
Hugel emphasized the fact that the city already gave 
the impression of being one of the pleasantest and most 
important towns of Germany. "The grand duke," he 
continued, "takes an active interest in everything. Since 
I have been here, I have not seen a beggar or been asked 
for alms.   The roses in the gardens are never touched, 
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and in spite of all difficulties the industry of the trades- 
people and bankers is exemplary.   In fact their difficul- 
ties seem to act as an incentive to further efforts.   Dur- 
ing the last twenty years there has been no bankruptcy 
of any note. The volume of goods passing through the 
city is inconceivably great. Plutocratic standards obtain 
at Frankfort, and persons are judged by the magnificence 
of their establishments or by the appearances that they 
manage to keep up." 
Hugel pointed out that Frankfort was a focus for 
trade between northern and southern Germany, and the 
gateway to France and Austria; and that no less than 
eight hundred of its citizens had admitted to possessing 
unencumbered cash to the sum of 50,000 gulden or more, 
while some hundreds enjoyed annual incomes of this 
amount and upwards. 
Although  this  description  may  have  been  painted 
rather rosily, it was, in essentials, in accordance with the 
facts. There were many people at Frankfort who had 
grown rich, and the rapidity of the rise of the House of 
Rothschild to wealth and influence had been particularly 
marked.   In view of the progress of his business, Meyer 
Amschel now decided to define more clearly its internal 
constitution; and more particularly to regulate his sons’ 
share with greater accuracy than had been done within 
the framework of the existing concern. 
On September 27, 1810, a new deed of partnership was 
accordingly drawn up between the father and his sons.51 
The main principle of this contract was that Meyer Am- 
schel gave all his sons a substantial share in the business 
in order to stimulate their industry.   They became, not 
merely indirectly, but directly interested in its continued 
prosperity.   To mark the change the name of the firm 
w a s  a l t e r ed  to "Meyer Amschel Rothschild and Sons," 
and Rothschild conveyed this information to all his busi- 
ness  f r iends in a printed letter, in which he emphasized 
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the fact that he was now associating his three sons with 
him in the direction of the business, which had been es- 
tablished for forty years. 
The contract assessed the capital value of the business 
at a total of 800,000 gulden, 370,000 gulden being al- 
lotted to the father, 185,000 gulden each to the sons 
Amschel and Solomon, and 30,000 each to Carl and James, 
who had not yet conic of age. These shares were allotted 
to them as t h e i r  absolute property, and it is noteworthy 
that Jacob (James) Rothschild, who was barely eighteen 
years old, was allotted shares to the capital value of 
30,000 gulden, as duly earned through the "conscientious 
carrying out of the business entrusted to him by the old 
concern." 
For the purpose of dividing profit or loss, the business 
was divided into fifty shares; a multiple of five, having 
the convenience of facilitating the future division of the 
business equally between the five brothers, while the 
smaller fractions made it possible in the meantime to 
allot shares with due regard to the varying ages and ca- 
pacities of the five sons. When the time came to divide 
up the inheritance, each son could acquire an equal fifth 
share. 
On perusing the document, one is struck by the fact 
that Nathan, who was living in England, is not men- 
tioned in the partnership deed and seems to have been 
left entirely to his own resources, although he was in 
close business association with the parent concern, and 
on the best terms with his family. Under the contract, 
twenty-four of the fifty shares were for the next ten years 
to belong to the father, twelve each to Amschel and Solo- 
mon, and one each to Carl and James. In point of fact, 
however, Meyer Amschel was holding the twelve-fif- 
tieths destined for Nathan; but for the sake of public 
opinion, on account of the French domination, the con- 
nection with Nathan, who was living in England, had to 
be kept secret.   We may assume that there was a secret 
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subsidiary agreement with Nathan, accurately defining 
his relation to the company. 
Each partner of adult age was authorized to sign on 
behalf of the firm.   The deed recited that "with the help 
of the Almighty, Meyer Amschel Rothschild has, through 
the industry which he has shown from his youth upwards, 
through his commercial capacity (i. e., business instinct) 
and through a tireless activity continued to an advanced 
age, alone laid the foundations of the present flourishing 
state  of  the  business,   and   thereby  provided   for   the 
worldly happiness of his children."    It was therefore 
laid down that the decision in all transactions should 
remain with him, as being the head of the business. 
Moreover, he expressly retained for himself alone the 
right to withdraw money from the capital of the busi- 
ness as he might think fit, whereas the other partners 
could take out only their annual profits and what was 
necessary for their households. 
It was also laid down that no daughters or children- 
in-law should have any right to see the company’s books. 
Finally there were provisions against "vexatious litiga- 
tion," and any partner who set the law in motion was 
made liable to a penalty for doing so.    Before he could 
appear before the judge he was required to deposit this 
amount.   This article was cleverly designed to lessen the 
possibilities of disputes between the five brothers; and 
although they might perhaps have rendered it invalid 
at law, they fully appreciated its wisdom, and all five 
solemnly agreed to abide by it. 
The deed of partnership gives some insight into the 
varied nature of the business of the House of Rothschild, 
and the vicissitudes to which it was liable.   As "bad and 
unrealizable"  mortgages,   debentures,   and   outstanding 
debts of all kinds are mentioned, it is clear that in its 
numerous undertakings the House of Rothschild some- 
times suffered losses and made mistakes.   These certainly 
always brought indirect advantages, as Meyer Amschel 
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continually emphasized to his sons that mistakes have 
an educational value, and one must never lose courage. 
Meyer Amschel was careful to nurse the old connec- 
tions which the elector had facilitated for him through 
his relations in high quarters, and to exploit them for 
the benefit of his house. Whereas previously he had 
acted as the middleman between the electoral lender and 
Denmark, he offered as early as December, 1810,52 a loan 
of 400,000 thalers to Count Schimmelmann, the Danish 
finance minister, which loan was to be advanced, not by 
the elector, but by Meyer Amschel Rothschild and his 
sons. It was another step towards his gradual financial 
emancipation from the elector, although, having now ar- 
rived at the point of doing business on his own account, 
he continued to apply in his own interests the business 
principles so well proved by William of Hesse. 
Rothschild carefully watched the general political sit- 
uation. Though by reason of his personality and origin, 
and his ignorance of language, he could not possess those 
qualities which are normally required in a diplomat, he 
had a sagacious understanding of human nature, entirely 
free of any preconceived ideas or prejudices. This was 
of particular advantage in a world which, at the time, 
was politically topsy-turvy. One really had to be a con- 
summate diplomatist in order to carry on one’s business 
without causing offense, either to the French or to the 
powers which they were oppressing. 
As long as Napoleon’s star was in the ascendant, the 
Rothschilds acted as if they were well disposed to France 
and her ruler; they lent money both to the French and 
to the native authorities, delivered flour to friend and 
foe alike, and hoped to be left entirely unmolested by 
Napoleon. They felt, as we know today, more secure 
than they really were. They were running great risks, 
for instance, in their commerce, or rather illicit trade, 
in merchandise with England. 
It was not till some time after the proclamation of the 
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continental blockade that Napoleon realized that it in- 
flicte d  hardship not only upon England but upon France, 
as France thereby lost her best customer, and the cost of 
l iving in that country rose much higher. He accordingly 
issued various decrees modifying the strict provisions of 
the continental blockade, so as to permit of a kind of 
official smuggling under departmental supervision, and 
also to allow the import of colonial goods on the pay- 
ment of a very heavy duty approximating fifty per cent 
of their value. In spite of these alleviations, smuggling 
was carried on on a large scale, and its direction was 
naturally concentrated in the commercial city of Frank- 
fort. Napoleon had sent his own spies there, and on 
receiving their reports he decided to take more active 
measures against Frankfort. 
Buderus had just decided to give to the young crown 
agent, Carl Rothschild, who was about to attempt to 
bring to Prague the property which the elector had left 
in Schleswig, the final account for the year 1807, which 
the elector required. The official stated53 that he was 
not inclined to venture on the journey himself, because 
he was too closely watched, and feared a further arrest, 
and the possible confiscation of all his property. 
His letter also contained news that would be welcome 
to his avaricious master.    "After long arguments, and 
as the result of great efforts," he stated, "I have per- 
suaded the crown  agent,  Rothschild,  in  effecting the 
third investment of £150,000 sterling, to charge one-quar- 
ter per cent less commission, so that he will deliver the 
stock for 73 3/4, involving a saving of £4,521. . . . The 
younger son of Crown Agent Rothschild will bring over 
the document relating to the first purchase of stock, as 
soon as means can be found for sending it safely." 
But this could not be carried out so easily; Napoleon’s 
anger because Frankfort did not respect his blockade 
r egu la t ions  against England led to more stringent regu- 
lations, and Buderus was forced to change his plans com- 
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pletely. "The crown agent, Kallmann Rothschild," he 
wrote on November 2, 1810,54

 "should proceed to Prague 
at once, as several French regiments with artillery have 
come into the town, as well as a host of customs officials. 
All the gates have been occupied, and nobody is allowed 
to pass out without being closely inspected; all ware- 
houses have been sealed, and an extensive search for Eng- 
lish and colonial goods has been instituted, severe penal- 
ties being indicted when such goods have been discovered. 
"The extent of the general confusion and distress which 
this has caused beggars descriptions. I myself have taken 
every conceivable precaution, and I feel justified in stat- 
ing my absolute conviction that the sons of Crown Agent 
Rothschild deserve the highest praise for the tireless in- 
dustry and zeal which they have shown in their devotion 
to your Electoral Highness. Fresh proclamations have 
been issued, promising a reward of fifteen per cent for 
information regarding the investment of your Electoral 
Highness’s funds, and the number of spies and traitors 
under every guise is so great that it is impossible now 
to trust anyone. From this mild account of conditions 
here you may graciously be pleased to infer that it would 
be as impracticable for me to leave as it was formerly 
to transport the effects in custody at Gottorp. I shall 
arrange for Crown Agent Kallmann Rothschild to 
start as soon as it is possible to get a package out of Frank- 
fort." 
On instructions from Paris, a general domiciliary 
search for concealed English-manufactured goods had 
been ordered at Frankfort. The city which had just been 
described in such glowing colors by Hugel was now in 
a panic. Naturally the business House of Rothschild 
was also affected by this measure. A list was drawn up 
of two hundred and thirty-four tradesmen who had to 
pay the heavy duties prescribed for the colonial wares 
which were discovered. 
Meyer Amschel Rothschild was the sixty-eighth name 
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in this list,55 and was made liable for a payment of 19,348 
francs, which was certainly not a very large amount com- 
pared with the sums payable by other tradesmen. Heb- 
enstreit, for instance, paid nearly a million francs, and 
Bethmann 363,000 francs. Altogether the French col- 
lected a total of nine and a quarter millions on the co- 
lonial stores discovered at Frankfort. Half the amount 
payable by Rothschild was for indigo. In view of Meyer 
Amschel’s relations with the grand ducal government 
and his cleverness at concealment, we may assume that 
his actual stores of colonial goods were much greater, 
and that through his connections he substantially reduced 
the amount which he ought to have paid. Nevertheless 
this sudden incursion, personally ordered by Napoleon, 
had distinctly alarmed him. 
Meanwhile the elector at Prague had received Bu- 
derus’s letters, and sent the following reply to his trusty 
official:56 "It is a special satisfaction to me that you have 
induced the firm of Rothschild, in view of the prospect 
of the further investment of £150,000, to reduce their 
commission by one-quarter per cent. 
"In view of further representations made by the crown 
agent Rothschild, and having regard to the favorable 
price, I have decided to increase this investment by a 
further £100,000 . . . but on the understanding that I 
shall pay this amount in instalments, and that I am not to 
be worried about it in any way.   At the same time you are 
to see that the document regarding the first investment 
reaches me as soon as possible, and that I receive the 
others shortly afterwards.   I note with pleasure that the 
House of Rothschild has shown its traditional devotion 
to me even in the present catastrophe at Frankfort.   You 
will kindly convey to them my satisfaction and grati- 
tude." 

Meanwhile the Emperor of France had just experi- 
enced one of the happiest hours of his life.   On March 
20, 1811, Marie Louise had presented him with the son 
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and heir he so much desired. The baptism of the French 
heir, who had been created King of Rome while still in 
his cradle, was an occasion of unexampled splendor and 
magnificence. From all their domains, princely person- 
ages swarmed to the festivities, to take advantage of the 
opportunity of expressing their allegiance to the mighty 
monarch. 
The Grand Duke Dalberg, in Frankfort, also desired 
to go to Paris to do obeisance, but there was a formidable 
obstacle in the way of his doing so. The journey was 
very expensive, and Dalberg could not visit Paris except 
with a retinue such as befitted his rank. But he had no 
retinue, and in the first instance he turned for assistance 
to the association of Frankfort merchants, requesting 
them to lend him eighty thousand gulden for the jour- 
ney to Paris. 
The merchants, who disliked the Napoleonic regime, 
and could not agree as to the proportions in which the 
money should be subscribed, declined the request. Dal- 
berg had not applied to Rothschild in the first instance, 
because he thought the amount was too heavy for a single 
individual to advance. Meyer Amschel learned of the 
grand duke’s wish, and voluntarily offered to advance 
him the sum at five per cent. Dalberg could now pro- 
ceed to Paris. 
While Rothschild had always enjoyed Dalberg’s favor, 
this clever action gained for him the full confidence of 
the grand duke, as is indeed specifically stated in a later 
French police report regarding the Rothschild family:57 

"Through meeting him in this matter he was so success- 
ful in gaining the grand duke’s confidence, and secured 
himself so thoroughly in his good graces, that henceforth 
the grand duke scarcely ever refused him any request." 
He asked for instance for a passport for young James, 
who was then nineteen years old, and who was sent 
through Antwerp to Paris, straight into the lion’s mouth. 
His presence was necessary there in connection with cer- 
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tain illicit business that Nathan was carrying out from 
England, which will be described in more detail later. 
For the present it will suffice to state that James actually 
arrived in Paris on the 24th of March, 1811, took up his 
quarters at 5 rue Napoleon without being hindered, and 
duly reported himself to the police. 
At this time the Rothschild family were kept very 
much on the move. Apart from their own business, all 
the members of the family who were capable of travel- 
ing were constantly on the road, in order to transact per- 
sonally the important business of the elector at various 
places. This is most clearly revealed in the correspon- 
dence between Buderus and the elector. 
"Young Rothschild," he wrote from Hanau to his 
master on April 7, 1811,58 "is actually on his way to Lon- 
don to fetch the certificates of title regarding your in- 
vestment of capital. He can take the packet of letters 
with him. His father will gladly make an effort to get 
the things away from Gottorp . . . and is already making 
inquiries on this matter. On my advice Crown Agent 
Rothschild has called in the capital payment due at Co- 
penhagen, and has received 159,600 gulden. Will your 
Electoral Highness graciously permit me to convey to 
Crown Agent Rothschild your Highness’s satisfaction 
regarding his manifold activities on your behalf? I am 
informed by Crown Agent Rothschild that the Prague 
police have discovered the secret drawers in his carriage. 
I have therefore thought it advisable not to send my ac- 
count for last month with the other documents, on this 
occasion, as it cannot be concealed under the clothes as 
letters can." 
The elector rewarded such news with expressions of 
gen u i n e  satisfaction, and agreed that Rothschild should 
be acquainted with his satisfaction with him. He was, 
however, still concerned about the money which he had 
invested in English stock, in respect to which he had not 
yet received any document of title.   "I feel a real long- 
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ing, which I think is justified," he replied to Buderus,59 

"to see the documents regarding the investments. ... I 
had not been informed that the police here had discov- 
ered the secret hiding-place in the carriage. In any case 
there is no reason to expect anything untoward from that 
quarter." 
Buderus was unceasing in his efforts to exalt the Roths- 
child family in the opinion of the elector, and to repre- 
sent all other business houses as unreliable or less accom- 
modating. This was shown in the case of a transaction 
of earlier origin. The elector had transferred to Meyer 
Amschel Rothschild and two other Jewish bankers from 
Cassel an amount of a million Dutch gulden due to him 
in Holland. In accomplishing this various technical 
difficulties arose which delayed the payment of the sum 
in Holland, while the transferees of the debt had already 
paid out the greater part of the sum involved. Before 
making further payments, they naturally asked the elec- 
tor for a guarantee. 
In righteous indignation Buderus reported this to his 
master:60 "The worst of this business is that it was not 
entrusted to one single business firm. . . . The agents 
Stuben Hesse Goldschmidt and the heirs of Michel Simon 
are most ill-disposed toward your Electoral Highness. 
Levy, Simon’s son-in-law, who manages the business, has 
gone to such extremes that, as I know for certain, he 
caused the recent arrest of myself and Rothschild, and 
furnished the police commissary with the questions on 
which we were cross-examined with extreme severity." 
Buderus how proposed that the Cassel Jews should be 
made to retire from the business, and that the matter 
should be entrusted to Meyer Amschel Rothschild alone. 
The elector concurred in this proposal, and replied as 
follows:61 
"I have read with great interest the reports regarding 
the Dutch loan of a million gulden. . . . You are quite 
right in holding that it is essential to keep the Cassel 
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Jews out of this business (although I have always re- 
garded Goldschmidt as an honorable man). ... I fear 
that these Jews will not trust the Frankfort agent (Roths- 
child) and will imagine that there are heavy profits at 
issue, and demand high compensation for retiring." 
In the end the elector left the whole matter to Buderus, 
and he accordingly put it all in Rothschild’s hands. 
In general, however, the elector was again in an ex- 
ceedingly bad mood, first, because Rothschild had still 
not succeeded in bringing his property from Holstein 
to Prague, and secondly, because he had received a re- 
port from Buderus regarding an electoral loan which 
had been made to a family called Plettenberg through 
the intermediary of Prince Wittgenstein, the recovery 
of which seemed highly doubtful.   He was also annoyed 
by a suggestion made by Buderus that he should again 
take part in Frankfort loans, of which he had had such 
an unfortunate experience.    It was in a highly nervous 
condition that he awaited the documents regarding his 
investment in English stocks, which had not yet come 
to hand.   This mood found expression in an exceedingly 
angry letter, in which the elector notified the cessation 
of payments to  Rothschild  in  respect to  the  English 
stocks, thereby causing a positive panic in the Rothschild- 
Buderus firm. 
In the course of this letter he said:62 "After all, my 
trunks and chests in Holstein contain something more 
than clothes; there are Hessian debentures, and accounts 
of various kinds, and a chest containing silver.    I will 
arrange to have them brought to me here direct, for I 
am weary of giving instructions in this matter to the 
House of Rothschild year after year. 
"I shall dispatch the draft letter to Prince von Wittgen- 
stein, regarding the Plettenberg loan affair, but do not 
expect that it will have much result.   The whole busi- 
ness is a network of intrigue, and I am absolutely deter- 
mined to sacrifice everything rather than involve myself 
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further with that prince. He has behaved in a shock- 
ingly irresponsible way toward me. 
"I am not inclined to take part in the Frankfort sub- 
scription loan. I am sick of all loans, and I really prefer 
to have my money lying idle." 
Nothing had yet arrived from London, a fact which 
particularly exasperated the elector. "I am exceedingly 
worried about this matter," he wrote, "and am most 
eagerly waiting to hear what you have to say. In the 
meantime you are to cease making any further payments 
with respect to these stocks, neither are you to invest in 
them any further English interest payments. I am still 
waiting in vain for the documents regarding the capital 
which I have invested; and in spite of all the confidence 
which I have in Rothschild, I cannot tolerate this delay 
any longer. Neither has the registration of the older 
stocks been effected yet. Lorentz is constantly and em- 
phatically reminding you of this matter. You must 
see that he is kept fully informed of all my financial af- 
fairs in England, and especially of the investments ef- 
fected through Rothschild, in order that he may keep 
an eye on them as it is his duty to do, as my charge d’af- 
faires.   You are to see to this without delay." 
The elector’s fears had been increased by letters from 
Lorentz, his plenipotentiary in London, who was of- 
fended because he had not been taken into the confidence 
of Buderus and Rothschild in the business which they 
were transacting for the elector in England. He had 
suggested to his master that England might conclude an 
unfavorable peace, which would cause a heavy fall in 
British stocks, and therefore advised the sale of the se- 
curities which had only just been purchased. 
Buderus replied to his master in a very injured tone,63 

stating that in accordance with instructions he had 
stopped payments to Rothschild with respect to the new 
purchases of stock. He enclosed Rothschild’s explana- 
tion, which set out the enormous difficulties in the way 
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of undertaking journeys to and from England and safely 
conveying documents and letters in a time of war and 
blockade. 
Buderus strongly indorsed the remarks of his Frank- 
fort partner.64 "In my opinion," he wrote, "his judg- 
ment is sound and his request is justified. ... I have not 
yet informed War Councilor Lorentz of the investments 
made by Crown Agent Rothschild. It is not desirable 
that such information should be too widely known." He 
added that if the elector’s instructions in this matter were 
not countermanded he would forthwith carry them 
out. . . . "The bank of Riippell and Harnier," he con- 
tinued, "is, not to put too fine a point upon it, filled with 
absolute rage against your Electoral Highness. Although 
they owe their fortune entirely to your Highness, they 
behave like madmen, instead of keeping quiet as they 
ought, and doing their duty by their customers, whom 
they serve for profit." 
In a second letter Buderus wrote: "Rothschild is un- 
justly accused of having, from motives of secret advan- 
tage, delayed the Dutch business, which is probably to 
the great detriment of your Highness’s interest; for it 
is Rothschild alone who has collected such sums as have 
reached your Electoral Highness, while the other bank- 
ers have made no effort whatever in the matter." 65 
Meanwhile one of the younger Rothschild brothers 
(probably Carl) arrived at Prague with a detailed re- 
port from Buderus, in which that official strongly urged 
his master not to jeopardize the business of the English 
investments,  which  was   proceeding  so  well.    Young 
Rothschild employed all his powers of eloquence to per- 
suade the elector to revoke his veto regarding further 
payments.    He thought that he had gained his object, 
and wrote to Buderus from Prague, stating that the elec- 
tor had graciously agreed to continue to invest in British 
stocks the interest received in England.   Buderus there- 
upon immediately resumed his payments to Rothschild 
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on the elector’s account, until he received an instruction 
from his master, dated December 9, 1811, which did not 
confirm Rothschild’s premature conclusion. Thereupon 
Buderus made a further effort to impress upon his master 
that it was in his highest interest finally to cancel the 
veto on further payments, since otherwise the Rothschild 
banking firm would be faced with a severe crisis. 
"It is my duty," he wrote,66 "to bear witness to the 
fact that the Rothschild bankers have not failed to make 
every possible effort to obtain the certificates of the in- 
vestments, and your Electoral Highness can have no con- 
ception how difficult it is to send important documents 
between here and London. If your Highness will con- 
sider the dangers that would arise if such a document 
were to fall into the wrong hands you will surely realize 
that all precautions which human ingenuity can devise 
must be taken in order to reduce to a minimum the 
chances of such an occurrence. 
"The withholding of further payments to the Roths- 
child bankers has not increased their efforts to obtain the 
documents, as these efforts could not be increased. Di- 
rectly after his return from Prague, the young crown 
agent Rothschild traveled to the seacoast in order to seek 
an opportunity for bringing over these documents. He 
did not feel secure in a Dutch village where he was stay- 
ing, and went across to Dunkirk, where he has to 
furnish daily to the police department a satisfactory rea- 
son for his living there. According to his last letter, he 
expects the documents to arrive at any moment and he 
will then hasten here without any loss of time. 
"The power of attorney sent to the bankers Van Not- 
ten, under date October 28, 1810, authorizing the trans- 
fer of the old stock (under another pseudonym) has been 
recovered. After leaving Amsterdam, the ship was 
driven back to the coast, and my letter was delivered in 
a Dutch village, where a reliable acquaintance of the 
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banker Rothschild has kept it until now. The young 
crown agent Rothschild has now taken advantage of a 
favorable opportunity to forward it, and has received 
an assurance that it has safely reached the other side of 
the Channel." 
Finally, young Rothschild, who had traveled to Lon- 
don, succeeded in smuggling over to the Continent a 
certificate for £189,500 sterling, and this was immedi- 
ately forwarded to the elector. William now again con- 
sented to the interest on his capital being used for effect- 
ing further investments, after noting with satisfaction 
that the House of Rothschild, which had been highly 
nervous about retaining this business, had reduced its 
terms, and declared that it was now willing to deliver the 
stock for 70 per cent commission. The elector expressed 
his pleasure in conveying this information to Buderus, 
and concluded his letter by saying:67 "I do not fail to 
realize the difficulties involved in communicating with 
London, and am therefore exceedingly happy to be in 
possession of the certificates for £189,500 sterling." 
The elector also expressed the wish that one of 
the brothers Rothschild should reside permanently at 
Prague, but this Buderus had to refuse. The operations 
of the family were already so extensive that, with the 
best will in the world, it was impossible to accede to this 
request.   Buderus wrote to his master: 
"Flattering though the suggestion is that one of the 
Rothschild sons should be allowed to reside permanently 
in the neighborhood of your Electoral Highness, it is no 
less impossible than flattering.   Their father is old and 
sick. His eldest son, Amschel Meyer, and his second 
son, Solomon, who is also delicate, are indispensable to 
him in his extensive operations.   The third son, Carl, is 
almost continually engaged in traveling in the service of 
your Electoral Highness, while the fourth son, Nathan, 
is very usefully established in London, and the youngest, 
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James, spends his time between London and Paris. They 
have declared to me that they will spare no effort to carry 
out your Highness’s commands." 
The continental blockade was naturally the chief 
cause of the great difficulties in the way of communica- 
tions with England. This question had indeed become 
the crucial problem in general European politics. At 
Erfurt the opinion had obtained for a time in 1808 that 
Napoleon and Alexander of Russia would be able to 
share the dominion of Europe between them. The Em- 
peror of France had particularly in view that he might 
finally be enabled to subdue England with the assistance 
of Russia. 
For this purpose it was essential that Russia should 
unconditionally adopt the continental blockade; but the 
tsar never contemplated sacrificing all his trade with 
England for the sake of Napoleon. On the contrary, he 
facilitated the import of goods by sea, and goods of Eng- 
lish origin could now easily find their way to other con- 
tinental states via Russia. Thus the effectiveness of Na- 
poleon’s measures was endangered, and as early as the 
summer of 1811 it was obvious to the whole of Europe 
that a complete breach between the two most powerful 
continental states was inevitable, and that war was now 
only a question of time. 
The Napoleonic police consequently applied a much 
more rigid censorship to all correspondence and secret 
agreements in territories subject to French rule. Any- 
thing addressed tb the ruling family of Hesse was sub- 
jected to a particularly close scrutiny. A letter dated 
Frankfort, November 1, 1811,68 which carelessly men- 
tioned Meyer Amschel’s name in two places, and was ad- 
dressed to the elector’s brother, Landgrave Karl, fell into 
the hands of the French. In one passage the unknown 
writer acknowledged the receipt of a letter from the 
landgrave, through the good offices of Meyer Amschel, 
while another passage read as follows:69 
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"I deliberately read to Rothschild, in his sons’ pres- 
ence, the passage in which your Highness speaks of them 
so kindly and graciously.   They were all delighted." 
It was clear from the context that the letter referred 
to the Tugendbund of which the landgrave was a mem- 
ber, and it was a question of payments which Rothschild 
had to make on the landgrave’s behalf. This letter was 
immediately forwarded from Hamburg, where it had 
been intercepted, to General Savary, the commissioner 
of police at Paris, who instructed Baron Bacher, the 
French ambassador at Frankfort, to furnish any light he 
could as to the implication of the letter and the parts 
played by the persons mentioned in it. 
Baron Bacher suggested70 that they should not proceed 
against the family Rothschild by domiciliary search and 
arrest as in 1809, but should act with greater cunning. 
The House of Rothschild and the other agents of the 
elector should be lulled into a complete sense of security; 
their letters should be skilfully opened, copied, and then 
forwarded. In this way Bacher hoped in a very short 
lime to familiarize himself with their network of intrigue 
in all its complicated ramifications. 
The chief commissioner of police also asked for a re- 
port from his commissioner at Mainz, and the letter in- 
formed him71 that the House of Rothschild had formerly 
been exceedingly active in the trade of colonial goods 
and English manufactures. But since they had been sub- 
jected to a domiciliary search and had had their English 
goods sequestrated, they had occupied themselves princi- 
pally with banking business, and commerce in goods con- 
fined to the Continent. The Mainz commissioner added 
that the head of the House was not friendly toward 
France, although he pretended that he was sincerely 
attached to that country. 
Bacher’s advice was taken. The brothers Rothschild 
were most carefully watched by agents of the French 
Imperial State Police, both in Frankfort and in France, 
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where they were amongst those who carried on illicit 
trade with England subject to departmental authoriza- 
tions; at the same time they were on the best of terms 
with Dalberg’s Frankfort police, although this force was 
also subject to Napoleon. Dalberg’s police commis- 
sioner, von Itzstein, who although a Jew, was director 
of the police of the grand duchy, was a particular patron 
of Meyer Amschel and of all the Frankfort Jews. 
Meyer Amschel Rothschild had long cherished the 
idea of exploiting Dalberg’s friendly feelings for the 
Jews in the interests of the fellow members of his faith 
who had formerly been so oppressed, and incidentally 
of his own family. It is true that a new "status" pro- 
claimed by Dalberg had somewhat improved their con- 
dition, but it involved no essential change. For exam- 
ple, the number of Jewish families tolerated remained 
at five hundred. "Five hundred, only five," indignantly 
wrote a certain Israel Jakobsohn. "Why not more, and 
why not less?"72 
Dalberg, seeing that he could exploit this situation and 
do a good business deal, allowed Meyer Amschel and his 
partner Gumprecht to persuade him to commute the 
annual amount of 22,000 gulden payable by the Jews, 
into a lump sum, and to grant them the rights of citizen- 
ship in Frankfort, thereby making them the political 
equals of the Christians. At the same time, the Jews 
were granted their own governing body, known as the 
"Governing Body of the Israelite Religious Commu- 
nity." Police Director von Itzstein was nominated pres- 
ident, while the other members of the committee were 
chosen from amongst the most prominent Jews in the 
town. 
In the course of his efforts Meyer Amschel let Dalberg 
infer that the Jews were prepared to make financial sac- 
rifices, and in the end Dalberg demanded that they should 
commute the annual payment of 22,000 gulden by a sin- 
gle payment of twenty times that amount.    This was a 



The Napoleonic Era 103 

substantial amount of money, but one that the Frankfort 
Jews could produce, especially as Meyer Amschel alone 
advanced 100,000 gulden, or almost a quarter of the 
total sum. He also managed to arrange that only 150,000 
of the 440,000 gulden should immediately be paid in 
cash, and that for the balance twenty-four bearer deben- 
tures would be accepted. Jewish circles awaited with 
considerable suspense, the conclusion of these arrange- 
ments, which were so important for their future. If the 
proposal went through, Meyer Amschel wanted to be 
the first to bring the good news to the fellow members 
of his faith. 
As he was constantly being begged for information 
by members of the Jewish community, he requested a 
recorder of the province, who was friendly to him, to let 
him have the earliest possible information: "I should 
be most pleased," he wrote to him in his peculiar Ger- 
man,73 "if I could be the first messenger of the good news, 
as soon as it has been signed by his Royal Highness, our 
most excellent Lord and great Duke, in our favor and 
that I can inform my nation of their great joy, will you 
graciously inform me of it through the post, I confess 
I abuse your goodness and grace, but I do not doubt that 
your Highness and your honored family have to await 
great heavenly rewards and will receive much happiness 
and blessing . . . because in truth our whole Jewry, if 
they have the happiness to obtain equal rights, will gladly 
pay with great pleasure all dues that the citizens have 
to pay." 
After some time the matter was put through,  and 
aroused as much enthusiasm amongst the Jews as indig- 
nation in the senate and amongst the patrician families, 
who were hostile to them.    It was at once suggested 
everywhere that Dalberg had received money personally, 
in addition to the sum publicly mentioned.   In this con- 
nection pointed remarks were made about the fact that 
Meyer Amschel and his sons had been appointed official 
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bankers to the grand duchy and that Meyer Amschel 
had been made a member of the Electoral College of 
Frankfort. A member of the Austrian Secret Police 
actually claimed that he knew the amount of the sum, 
namely 33,000 karolins, which Dalberg had received for 
his good offices.74 
The Jewish community certainly had every reason to 
be grateful to the aged and infirm Meyer Amschel, who 
had never completely recovered since his operation, and 
yet still had the energy to apply all his influence and 
money to secure this improvement in their status. The 
debentures, to the value of 290,000 gulden, were imme- 
diately brought into circulation. One of them, of the 
value of fifty thousand, was acquired by Dalberg’s fi- 
nance minister, Count Christian von Benzel-Sternau; 
eight debentures of ten thousand gulden each were taken 
over by Herr von Bethmann, while the greater part of 
the amount paid by the Jews in cash went direct to Paris 
as a payment on account of the electoral domains in Fulda 
and Hanau, which had been seized by the French, and 
which Dalberg had repurchased on taking over these 
two principalities. 
The grand duke immediately sold the domains again 
to private persons for earnest money of three and one- 
half million francs, payable by instalments, a transaction 
which, when concluded, would yield 190,000 francs more 
than France had received for the domains. 
When the bargain was concluded Dalberg declared, 
with somewhat premature joy, "A transaction concluded 
in so masterly a manner deserves a reward," and re- 
warded the ministers who had been principally employed 
in the transaction, and their wives, with presents of 40,000 
francs each. In the letter regarding this matter75 he 
stated: 
"Since I am determined to gain nothing by this busi- 
ness except the welfare of the state, there are still 70,000 
francs available out of the 190,000 realized.    Of this 
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amount I give 10,000 francs to Privy Councilor von Itz- 
stein as a reward for services rendered in converting into 
cash the debts of the Jews to the state. I give 10,000 
francs to the House of Rothschild for their excellent 
cooperation. I shall leave the remaining 50,000 francs 
with the House of Rothschild, as a part payment of what 
I owe them." 76 
The senate of the city of Frankfort, and the exiles who 
had formerly been in power, observed these events with 
concern and ill-will, and were firmly determined, if mat- 
ters should take a different turn, to do everything pos- 
sible to undo what had been done. Meyer Amschel’s 
conduct had made him by no means popular with the 
former authorities of the city; but for the time being 
they had to look on in impotence, and allow him and his 
protector Dalberg to have their way. 
It was with the greatest suspense that they watched 
the course of general European politics.   The points at 
issue between Napoleon and Russia had already almost 
resulted in war.   Napoleon collected the Grande Armee, 
the greatest host that Europe had ever seen, in order to 
subdue the last independent monarch on the Continent. 
At Dresden he gathered his dependent princes about him 
at a great court ceremony, and his imperial father-in- 
law Francis of Austria was also present on that occasion. 
The elector in Prague had again begged Francis to 
avail himself of the favorable opportunity for pleading 
his cause with the Emperor of France.   Emperor Fran- 
cis was used to such appeals, and paid no further atten- 
tion to the letter.   While the great drama of the Rus- 
sian campaign was being enacted, the elector remained 
at Prague, and awaited the outcome of events in a state 
extreme anxiety. 
Napoleon’s army was advancing steadily toward the 
heart of the Russian Empire, although it was certainly 
suffering enormous losses. Out of an army of four hun- 
dred thousand men, scarcely one hundred thousand en- 
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tered Moscow. But all that Europe saw was the vic- 
torious advance. Owing to the prevailing conditions it 
was weeks, even months, before further news reached 
Frankfort. The merchants of that time could not adjust 
their affairs to events as speedily as scientific discoveries 
have now enabled them to do. 
Meyer Amschel Rothschild’s attitude was entirely de- 
termined by his sense of the overwhelming power of the 
Corsican, who was now at Moscow, when the reopening 
of his old wound quite unexpectedly brought him back 
to his sick-bed. He did not live to see Napoleon’s com- 
plete failure in Russia, to be followed a year later by his 
defeat in Germany, which was followed by the return to 
his Hessian domains of Rothschild’s lord and master the 
elector. 
On September 16, 1812, a high Jewish Feast Day, the 
so-called "long day" which is set apart for the pardon- 
ing of the penitent sinner, Meyer Amschel had been fast- 
ing, in accordance with his strict religious principles, 
and spent many hours standing in the synagogue, sunk in 
prayer. The same evening he felt severe pains in the re- 
gion of his wound. He was immediately put to bed, but 
his condition grew worse. He had violent attacks of 
fever, and he felt that death was approaching. There- 
upon he determined, while he still had the strength in 
him, to order his affairs, and to make a new will adapted 
to the most recent developments, to take the place of the 
earlier will which he had made. 
In doing so he was giving effect to an agreement which 
he had made with all his children, and in accordance 
with which he sold to his five sons all his shares in the 
business, his securities and other possessions, as well as 
his large stocks of wine, for the sum of 190,000 gulden, 
which of course was far below their real value. His 
sons were henceforth to be the exclusive owners of the 
business, and it was clear, although not definitely stated, 
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that after their father’s death any inequality in their 
shares ceased, and each of the five sons henceforth pos- 
sessed ten-fiftieths, that is, a fifth share, in the business. 
The will completely excluded the daughters and their 
husbands and heirs from the business, and even from all 
knowledge of it. Meyer Amschel applied the purchase 
price of 190,000 gulden as follows: he granted his wife 
Gutle a life interest in 70,000 gulden; the remainder he 
divided amongst his five daughters. This arrangement 
served a double object. First, it made it unnecessary on 
his death to declare to the officials the enormous value, 
for those times, of the business that was divided between 
the five sons, and to put the capital bequeathed at the 
modest figure of 190,000 gulden. Secondly, the business 
was secured absolutely to the five sons, safe from the pos- 
sibility of any interference from the sisters and their rela- 
tions. 
The will concluded77 by enjoining unity, love and 
friendship upon the children, and any undutiful child 
that showed an intention of rebelling was threatened with 
the penalty of inheriting no more than the legal mini- 
mum, which was only to be reckoned on the basis of the 
190,000 gulden, from which would have to be deducted 
anything that the child in question had received during 
his life. 
When Meyer Amschel drew up his last will there can- 
not have been more than two of his five sons, namely 
Amschel and Carl, at Frankfort, for Solomon was living 
in Paris, and James, who was maintaining communica- 
tion between Solomon and Nathan in England, was liv- 
ing at Gravelines on the Channel coast in the Depart- 
ment Pas-de-Calais.   These facts, proved as they are by 
French police records, and the records of vises issued, 
are fatal to the well-known legend, according to which 
Meyer Amschel gathered his five sons about his deathbed 
and divided Europe amongst them.    Moreover, his ill- 
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ness had come on quite suddenly and developed so rap- 
idly that the idea of recalling the sons who were abroad 
could never have been considered. 
When Meyer Amschel had thus done everything that 
lay in his power to secure the future prosperity of his 
House�which, it is true, he considered in terms onl y 
of financial gain�and by clear and simple provision  to 
maintain unity and peace amongst his numerous family, 
he could look death calmly in the face. Two days after 
he had completed his will, on the evening of September 
19, 1812, his old complaint took a marked turn for the 
worse. The alpha and omega of medical practice of the 
time was to let blood, a procedure which simply served 
to weaken old people who were very ill, instead of giv- 
ing them relief. At a quarter past eight on the evening 
of the same day, Meyer Amschel Rothschild, the tireless, 
cunning, simple, and religious Jew, and founder of the 
banking firm M. A. Rothschild and Sons, was no longer 
to be counted amongst the living. 
In his last hours he was fully aware that he was leav- 
ing a fine inheritance to his sons, but he certainly could 
not have guessed that he had laid the foundation of a 
world power which during the first half of the nine- 
teenth century was to exercise an unparalleled influence 
throughout Europe, and was to maintain this influence 
almost unimpaired throughout the changing conditions 
of the second half of the century. 



CHAPTER III 

The Great Napoleonic Crisis and Its Exploitation by 
the House of Rothschild 

INCE the French Revolution, the Continent of Eu- 
rope had been continuously suffering from the tur- 

moil of war, while large territories were subjected to the 
horrors of the actual battles between the opposing armies. 
On the other hand, sea-girt England, although she ex- 
erted a powerful political influence upon the continental 
groups, was able to devote her principal attention, prac- 
t i ca l l y undisturbed, to the development of her commerce 
and the prosperity of her citizens. 
Through his financial reforms which had assisted the 
capitalistic development of the state, the younger Pitt 
had brought order into Britain’s internal affairs and 
thereby made it possible for England, out of her growing 
wealth, to advance very considerable sums of money to 
her allies, who were waging war on the Continent with 
the wealth and the blood of their citizens. Towards the 
close of the eighteenth century England was indisputa- 
bly the most important commercial power in Europe, 
and the House of Rothschild had made an exceedingly 
clever move in arranging that one of its sons, and the 
most talented one at that, should take up his residence 
in that kingdom. 
Nathan had first settled in Manchester, the center for 
the manufacture of all kinds of cloth, as he had long had 
business connections with that city. In view of the nu- 
merous armies that had to be clothed, the cloth trade 
offered opportunities of making exceptional profits. The 
sum of money he brought with him�£20,000, which con - 
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stituted a very respectable capital sum in those days� 
gave the stranger an assured position from the start, al- 
though he could not speak a word of English. Nathan, 
therefore, came to Manchester, not as a small tradesman, 
but as a fairly important representative of an established 
commercial firm on the Continent, with money at his 
command. 
He entered upon his commercial activities with all the 
enthusiasm of youth, at the same time showing a busi- 
ness acumen remarkable in one so young. He first care- 
fully studied his environment, and his neighbor’s meth- 
ods of making money, and ascertained that profits were 
made on the purchase of the raw materials necessary for 
the manufacture of cloth and on the issue of these mate- 
rials for dyeing purposes, as well as on the sale of the 
finished article, each of these activities in England be- 
ing the province of a separate merchant. 
Nathan determined to secured for himself the profit at 
each stage in the process.1 He bought the raw materials 
on his own account, had them dyed, and then gave them 
out to undergo the further processes of manufacture, and 
finally himself handed them over to the trade. Nathan 
did not confine himself exclusively to cloth. He bought 
everywhere, and anything that he thought was good and 
cheap. Thus he bought all kinds of fancy goods, as well 
as colonial produce such as indigo, wine, sugar, and cof- 
fee. He was not troubled about finding a market, as the 
parent firm at home required all these things. 
The capital which he brought with him was soon dou- 
bled and trebled, while his father and brothers derived 
the greatest benefit from Nathan’s presence in England. 
He enjoyed the life in that country, which struck him 
as extraordinarily free and unfettered, compared with 
the oppressive conditions in Frankfort. 
As his business grew, Nathan naturally began to estab- 
lish contact with the capital, which is the heart of Great 
Britain, and in which all the financial interests of an 
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extensive empire are concentrated. Determined to settle 
in England for good, he left Manchester in 1804 for 
London, where he would be in closer touch with those 
political developments which were producing such pro- 
found effect upon commercial life. He realized at once 
that the fact that he was a foreigner was a great handi- 
cap in business, and therefore, as early as the summer 
of the year 1806, he applied for naturalization as a Brit- 
ish subject. His wish was readily granted, as the appli- 
cant had resided for six years in the country, and even 
if he had not yet attained a very prominent position in 
the business world, he was already honored and respected. 
Favored by the keen demand for goods on the Conti- 
nent, Nathan carried on his business in London with 
great success, until the year 1806. His intimate experi- 
ence of English life and character, and his sympathy with 
the spirit of resistance to Napoleon’s plans of world domi- 
nation which inspired the whole country, soon caused 
him to adhere completely to English modes of thought. 
But he avoided publicly identifying himself with any 
political cause which might have damaged his family 
Frankfort, and all his actions were guided first and 
foremost by business considerations. 
Nathan was now twenty-nine years old, and was con- 
templating marriage.    He had made the acquaintance 
of the daughter of a rich Jewish family.    Her father, 
who had emigrated from Amsterdam, had several small 
business dealings with Nathan, but their relations had 
not been sufficiently intimate to enable him to form an 
accurate estimate regarding the suitor’s financial posi- 
tion and general business qualities.   The fact that Na- 
than was living abroad made investigations of this nature 
more difficult.   Nathan, however, with skill and direct- 
ness, managed to set his future father-in-law’s doubts at 
rest,  while the information which the latter obtained 
from Frankfort confirmed the fact that the Rothschild 
family were prosperous and respected.   Nathan gained 
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his object, and through his marriage was enabled to in- 
crease his own fortune by the amount of his wife’s sub- 
stantial dowry; his position was also strengthened by 
the influence of a father-in-law who was a wealthy and 
respected merchant in the City of London. 
Moreover, his wife’s sister Judith Cohen shortly after- 
wards married the rich and well-known Moses Monte- 
fiore, who was thus brought into close association with 
Nathan, and whose energy, foresight, and sound busi- 
ness sense in regard to all the vicissitudes of the conti- 
nental wars, which so intimately affected financial opera- 
tions, Nathan had constant occasion to admire. 
Nathan had as yet nothing to do with the elector’s in- 
vestments in England, although his father at Frankfort 
was endeavoring to get him this business, and had re- 
peatedly urged him to cultivate relations with the elec- 
tor’s plenipotentiary in London. The intimations of the 
elector’s wishes, hitherto received by Count Lorentz, had 
not been favorable to such an arrangement, but this in 
no way discouraged Meyer Amschel at Frankfort, or 
Nathan in London, from continuing their efforts. As 
has already been stated, the elector soon changed his opin- 
ion, and we are now entering upon the period of the in- 
vestment of large sums in English stocks, as recommended 
by Nathan. In view of his intimate relations with Meyer 
Amschel, the elector could not continue to object to the 
employment of his son Nathan in transacting the busi- 
ness in London. 
Another factor in Nathan’s favor was the difficulty 
of getting possession of the documents certifying the pur- 
chases of stock, this being not so difficult for Nathan to 
arrange, in view of his numerous Jewish and non-Jew- 
ish connections. Thus Nathan came to be interested in 
the enormous financial operations of the elector, and as 
considerable periods of time could be made to intervene 
between the purchase and the payment of the securities, 
he sometimes had temporary control of very substantial 
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sums of money, which he could employ in safe, short- 
term transactions, such as, for instance, the purchase of 
bullion, which was constantly rising in value at that time. 
It was not known in England how Nathan came to have 
such sums of money temporarily at his disposal, for the 
purchases of English stocks on the elector’s account were 
officially made in the name of Rothschild, and apparently 
for the benefit of that firm, as the elector’s funds in Eng- 
land had already been sequestered once. 
The credit of the House of Rothschild and of Nathan 
certainly gained greatly from these enormous purchases, 
and he came to be entrusted with transactions which, even 
if he could not immediately meet his obligations in cash, 
he did not like to lose, as they offered good prospects for 
the future.   Nathan was particularly skilful at exploit- 
ing the abnormal conditions of the period,  conditions 
such as always give those with a gift for speculation an 
opportunity of enriching themselves, while those who 
stand by passively are reduced to poverty. 
Through his continental blockade, Napoleon had rev- 
olutionized the whole commercial outlook of England; 
then, recognizing that his measures had a boomerang ef- 
fect, he modified them, and actually negotiated with the 
smugglers, whom the English government encouraged 
with prizes for breaking through the Napoleonic block- 
ade. The decree of June 15, 1810, practically officially 
regularized this illicit trade.   Certain goods that were re- 
quired in France, and then gold and silver, were allowed 
to be brought to France in limited quantities, French 
products being sent to England in exchange.   In order to 
prevent the smuggling of undesirable articles, there was a 
special railed-off enclosure at Gravelines for the officially 
recognized smuggling, the captains of smuggling vessels 
being required to remain exclusively within this enclo- 
sure, and to load and unload their goods under police 
control. 
Nathan took advantage of this officially sanctioned 
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commerce between England and hostile France, to do 
business on an extensive scale, both on his own account 
and on account of the parent firm at Frankfort. But it 
soon became apparent that it was essential to have an 
absolutely reliable man at Paris too, to deal with this busi- 
ness. Nathan had written to Frankfort to this effect, and 
old Meyer Amschel had decided to profit by his good 
relations with Dalberg’s French regime at Frankfort to 
obtain a Paris passport vise from the French officials for 
one of his sons, to whom alone he was prepared to entrust 
so important a position, and also to obtain a letter of rec- 
ommendation for him to one of the higher French Treas- 
ury officials. 
A particularly favorable opportunity for this occurred 
when Dalberg set out for Paris in March, 1811, with the 
money advanced by Rothschild. It is certainly no mere 
coincidence that, according to the French police records,2 

James, who was then nineteen years old, started to Paris 
via Antwerp, and took up his residence in a private house 
there. It is particularly worthy of note that Count 
Mollien, Napoleon’s finance minister at the time, had 
been informed of young Rothschild’s arrival, and knew 
of his intention to receive and forward large sums of 
ready money that were expected from England. 
"A Frankforter," the minister wrote to Napoleon on 
March 26, 1811, "who is now staying in Paris with a 
Frankfort passport, and goes by the name of Rothschild, 
is principally occupied in bringing British ready money 
from the English coast to Dunkirk, and has in this way 
brought over 100,000 guineas in one month. He is in 
touch with bankers of the highest standing at Paris, such 
as the firms of Mallet, of Charles Davillier, and Hottin- 
guer, who give him bills on London in exchange for the 
cash. He states that he has just received letters from 
London dated the 20th of this month, according to which 
the English intend, in order to check the export of gold 
and silver coins, to raise the value of the crown from 
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five to five and a half shillings, and the value of the 
guinea from twenty-one to thirty shillings. . . . Such op- 
erations would be on a par with the practices of the Aus- 
trians or the Russians. I sincerely hope that the Frank- 
forter Rothschild is well informed of these matters, and 
that ministers in London will be sufficiently foolish to 
act in this way."3 
This letter reveals much; it shows that while James 
Rothschild may have been in Paris before the 24th of 
March, 1811, without the permission of the police, as soon 
as he officially arrived, that is, as soon as he reported to 
the Paris police, he must have had an interview with the 
minister or with one of the officials of the treasury, this 
being no doubt due to Dalberg’s introduction.   Although 
in sending the guineas to Frankfort Nathan was generally 
acting in accordance with quite definite plans that suited 
the British government, James, in order to gain the sup- 
port of the French departments for these operations, pre- 
tended to the ministry at Paris that the English authori- 
ties viewed the export of cash with extreme displeasure, 
and did everything possible to prevent it.   He succeeded 
only too well in hoodwinking Mollien, and through him, 
Napoleon. 
"The French government," says Marion,4 "viewed with 
satisfaction the arrival of English guineas at the Channel 
ports, because they regarded this both as a proof and as a 
cause of the progressive decay of England."    It is true 
that in his memoirs Mollien afterward tried to suggest 
that he did not share this view, and that Napoleon de- 
rived it from others, but the letter quoted above clearly 
shows that the finance minister also believed Rothschild. 
Nathan wanted just at this time to send exceptionally 
large sums of ready money to France, having the secret 
intention that these should ultimately be destined for 
Wellington’s armies, who were fighting the French in 
Spain. That general had suffered great financial embar- 
rassment since the beginning of the English campaign in 
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Portugal and Spain. It was not only that the blockade 
made it difficult to transport large sums by sea, but the 
devastating storms in the Bay of Biscay were a serious 
menace to the cumbrous sailing ships of those times. Such 
consignments were therefore liable to grave risks, and the 
insurance charges were exceedingly heavy. 
As early as 1809 Wellington had had occasion to write 
to his government in the following terms: "We are ter- 
ribly in need of funds. . . . The army pay is two months 
in arrears. I feel that the Ministry in England is utterly 
indifferent to our operations here.5 ... It would be 
much better for the Governments," he added some time 
later,6 "entirely to give up our operations in Portugal 
and Spain if the country cannot afford to continue them." 
This state of affairs continued for two years, and Well- 
ington had to have recourse to highly dubious bankers 
and money-lenders in Malta, Sicily, and Spain, from whom 
he had to borrow money at the most usurious rates, giving 
them bills of exchange which had to be cashed by the 
British Treasury at great loss. The measures taken by the 
treasury for satisfying the requirements of Wellington’s 
army were always quite inadequate; finally the British 
commander wrote indignantly to London7 that if matters 
continued thus, his army would have to leave the Penin- 
sula, which would relieve France of important military 
commitments on the Continent, and expose England to 
the danger of having a hostile force landed on the island 
itself. Then his exalted monarch and his subjects would 
experience in their own country something of the horrors 
of war, from which they had hitherto had the good for- 
tune to be spared. 
A year later things were not much better, and on being 
reproached for having too casually drawn bills on the 
English government, Wellington replied with some heat, 
writing that he was sorry to have to state that sick and 
wounded British officers at Salamanca had been forced to 
sell their clothes in order to keep body and soul together.8 
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Such were the conditions under which the British army 
was fighting in Spain, when an energetic movement in 
its support was started in London, which at first was 
directed by Nathan Rothschild on his own account.   He 
had acquired very cheaply a large proportion of the bills 
issued by Wellington, and proceeded to cash them at the 
British Treasury.   The cash which he thus received�  
generally in the form of guineas�he  sent across  t he 
Channel to France, where it was received by one of his 
brothers, generally by James, but in 1812 sometimes by 
Carl or Solomon, and then paid in to various Paris bank- 
ing firms.   The brothers obtained from the Paris bankers 
bills on Spanish, Sicilian, or Maltese bankers, and they 
contrived, through their business connections, to get these 
papers to Wellington, who duly received the cash from 
the bankers.   Thus the cash sent from London actually 
only had to make the short journey from London to Paris, 
and thence through the intricate network of business 
firms, who were mostly Jewish, it finally reached the 
English commander in Spain, through the heart of the 
enemy’s country. 
As time  passed,  however,  the  supply of  cash  and 
precious metal began to be scarce, even in England. 
Nathan, who had concentrated his attention principally 
upon business in specie and bills of exchange since the 
blockade   had   made   ordinary  commerce   so   difficult, 
closely watched4 for favorable opportunities of acquir- 
ing any consignments of specie that might be available. 
When the East India Company once offered a consider- 
able mount of bullion for sale, Nathan Rothschild was 
one of the first customers in the field; and he was able, 
through having recently received large sums of money 
for investment from the elector, and through mobilizing 
his whole credit, which stood very high, to acquire the 
whole of this stock of gold for himself.9 
At that time, John Charles Herries was commissary- 
in-chief, an office that had been created in order to supply 
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both the British army at home and the troops fighting on 
the Continent with the necessary funds. He was not able 
alone to meet the demands made upon him. A sailing 
ship carrying money had again been held up somewhere 
for weeks, and another consignment which had arrived 
safely at Lisbon encountered extraordinary difficulties in 
its further transportation. The British government, and 
especially Herries, were in the greatest distress. 
They then heard of Nathan Rothschild’s purchase of 
gold from the East India Company, and the almost un- 
known man who had acquired it was sent for by the treas- 
ury. Nathan sold the gold to the government at a heavy 
profit, and, at the same time requested that he should be 
commissioned to convey the money through France to 
Wellington in Spain, as he had already been doing to a 
limited extent at his own expense, asking that he should 
now do it on a large scale on account of the British gov- 
ernment. 
Very substantial sums of money indeed were involved, 
which were sent across the Channel from England to 
France, as is shown by a letter from James in Paris to 
Nathan in London, dated April 6, 1812, which was inter- 
cepted by the Paris police. Nathan had at that time sent 
27,300 English guineas and 2,002 Portuguese gold ounces 
in six separate instalments through six different firms, to 
James at Gravelines. James acknowledged the receipt 
of these amounts, and of bills on the firms of Hottinguer, 
Davillier, Morel and Faber, to the amount of £65,798. 
He added that he was glad that it had been possible to 
send him this money without affecting the rate of ex- 
change, and urged his brother to let him have any com- 
mercial news at the earliest possible moment. Both 
brothers naturally watched the rate of exchange very 
closely, ceased buying bills when it rose, and acquired 
them when it fell.10 
All these transactions were carried through in agree- 
ment with the chief French department, and Finance 
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Minister Mollien. He was flattering himself that Eng- 
land was in great difficulties, that the rate of exchange 
was against her, and was constantly getting worse through 
the drainage of gold, while the Bank of France was con- 
solidating its position, and France’s currency stood high- 
est in the world. Meanwhile gold pieces were trickling 
through in complete security, under the eyes and indeed 
under the protection of the French government, across 
France itself, into the pockets of France’s arch-enemy, 
Wellington. 
But though Mollien was deceived, the activities of the 
Jewish emigrants from Frankfort were being watched 
with great suspicion in other quarters.    Letters from a 
local merchant to one of the Rothschilds at Dunkirk, 
which were intercepted by the French police, revealed 
the nature of their activities.   A police official sent a de- 
tailed report on the matter11 to Marshal Davoust, who 
was (hen military governor of Hamburg.   After carefully 
examining the letters he fully appreciated the nature of 
the Rothschild transactions in France.   As the marshal 
considered the matter to be exceedingly grave, he decided 
to report on it direct to Emperor Napoleon. 
He pointed out incidentally12 that "the arguments in 
favor of withdrawing money from England, under which 
the plotters concealed their maneuvers, lose their force 
when one considers that the English do everything pos- 
sible to facilitate its export." 
The emperor took note of the report, but did not pay 
any further attention to it.   He no doubt said to himself 
that Davoust was a splendid soldier, but that this did not 
imply an understanding of financial matters, in which 
Mollien’s opinion must be more reliable.  The chief com- 
missioner of police, however, continued to concern him- 
self with the Rothschild family, of whose relations with 
Hesse he had long known, and he determined to get to 
the bottom of their activities (couler a fond).   He for- 
warded Davoust’s report to Police Prefect Desmarets, 
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instructing him to furnish accurate dates regarding the 
family, and at the same time wrote in similar terms to 
Gravelines. 
This was in February, 1812, when Carl and James were 
both in Paris. Desmarets had them watched, and asked 
the French commissioner of police at Mainz to report 
regarding the political sympathies of the House of Roths- 
child, its commercial relations abroad, and its speculative 
transactions, as well as the extent, if any, to which it was 
involved in contraband trade. 
The police commissioner at Mainz sent a detailed re- 
port in reply, in which he emphasized the confidential 
relations between the Rothschild House at Frankfort and 
Dalberg, stating that these were so intimate that Dalberg 
refused practically no favor that a Rothschild asked of 
him. He added that Dalberg’s entourage had certainly 
given the Rothschild family previous warning of the 
domiciliary search which was conducted in 1809, and con- 
cluded with the words:13 "As regards Rothschild’s po- 
litical leanings, they are far from being all that they 
should be. He does not like us French at all, although 
he pretends to be devoted to the French government." 
At the same time the report from Gravelines came in, 
which confirmed the constant presence, amounting practi- 
cally to the "etablissement" of a Rothschild at Dunkirk, 
and referred to his brother and partner in London.14 The 
prefect of police, Count Real, pointed out that the mere 
fact that Rothschild was a foreigner was sufficient reason 
for not allowing him to stay on the coast. 
"How could this man be anything but suspect?" he con- 
tinued indignantly. "What could have been in his Maj- 
esty’s mind when he permitted the smugglers to trade? 
Surely it must have been with the intention that this trade 
should benefit French industry, an object which will not 
be achieved if London firms can maintain correspondents, 
not to mention branch offices, in Paris.   What are we to 
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t h i n k  of this Rothschild’s sojourn on our coast? A man 
who has established his brother in London, with whom 
he actually has common interests?" Real therefore rec- 
ommended that Rothschild should immediately be asked 
to leave the coast. 
The Paris prefect of police reported the result of all 
these inquiries to the chief commissioner, and at the same 
time proposed that the Rothschild who was living in Paris 
mould be arrested.    But the protection of the French 
finance minister prevented this.   Indeed, how could the 
government suddenly allow persons to be arrested whom 
it  needed   for   carrying  out  its   own   business   opera- 
tions,  and from whom the French Treasury accepted re- 
ports and advice, while it also entrusted them with com- 
missions?   The brothers Rothschild had cleverly made 
their position absolutely secure before they ventured to 
Paris into the lions’ den, and in spite of all the suspicions 
of the military and the police, they remained entirely un- 
molested. 
Nevertheless, the position was certainly not without its 
dangers. Sentiment in high quarters might suddenly 
change, in which case a Napoleon would have made short 
work of the brothers Rothschild. A further incident oc- 
curred to alarm the French police, and it caused General 
Savary to institute a further investigation. 
A letter which was being forwarded to James Roths- 
child by a business firm at a special charge independently 
of the post-bag, which was controlled by the Boulogne 
police, was intercepted in the course of its journey.   The 
inferece was drawn that the brothers Rothschild fre- 
quently attempted to evade the censorship, but the writer 
of the letter, and the responsible police commissioner of 
the department asserted that the letter had merely been 
sent by special messenger after the regular post, as it 
was urgent.   The matter was not further pursued, but the 
police commissioner for Pas-de-Calais was severely repri- 
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manded, his chief giving him to understand that the lux- 
ury of his household and his general extravagance were 
highly suspicious circumstances. 
The business of the two brothers Rothschild a cheval 
the warring powers of England and France was so im- 
portant that it was absolutely essential for the brothers 
to be continuously on the spot, and even after the death 
of their father on September 19, 1812, only one of the 
two brothers who were in France at the time, namely 
Solomon, returned to Frankfort, whilst James remained 
in France and was constantly oscillating between Paris 
and the coast. 
James had won the esteem of the Paris business world, 
through the enormous transactions which he always car- 
ried through punctually and accurately. It was at once 
noted whether he was buying bills or not, and the ex- 
change was immediately affected when there was a rumor 
that he was going to buy. He set great store by his per- 
sonal reputation; when a business man once slandered 
him to one of Nathan’s employees, accusing him of an 
action unworthy of a man of integrity, he never mentioned 
the matter to the person concerned, since, as he wrote to 
Nathan, he considered it far beneath his dignity to dis- 
cuss such a matter.15 
Great events were now brewing on the Continent; Na- 
poleon had not been able to keep up the myth for long 
regarding his victorious march to Moscow. The historic 
burning of that city robbed him of his only resources. 
Winter was already approaching when Napoleon was 
forced to decide upon retreat, which meant that the rem- 
nants of his army would have to traverse hundreds of 
miles through ice and snow, pursued by the enemy across 
country most of which had been laid desolate. 
The crossing of the Beresina completed the disintegra- 
tion of the Grande Armee, and on December 3, two days 
before Napoleon left it in order to return as quickly as 
possible to Paris, the famous twenty-ninth bulletin was 
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issued, which, while generally admitting the destruction 
of the army, laconically reported that the emperor’s 
health had never been better.   The whole world received 
t his news with great emotion, and new hopes sprang up 
in the European states which were under French domin- 
ion. But it was not possible to estimate what the future 
consequences of the catastrophe would be,. 
The reports from Russia made a particularly profound 
impression at Frankfort.   The unexpected news was so 
disconcerting that at first there was a tendency to regard 
it all as highly exaggerated�the newspapers had bee n al- 
lowed to report only what the French censorship passed. 
But soon stray survivors arrived, who told of the incon- 
ceivable hardships suffered by the army. 
Frankfort was particularly interested in the complete 
collapse of Napoleon’s schemes on the practical side.   It 
is true, contents of the secret report of the paymaster gen- 
eral of the Grande Armee were still unknown.   He had 
set out for the campaign with fifty-five cartloads of cash, 
drawn by four horses apiece, and seventy-eight clerks. 
He had been able to rescue only one cartload, containing 
two millions in gold, which he hoped to get safely to 
Konigsberg, but he was not even prepared to guarantee 
that. 
"My staff," he reported,16 "no longer exists; they have 
all perished from cold and hunger.   Some of them whose 
hands and feet have been frozen have been left at Vilna. 
All the account books have been taken by the enemy.   No- 
body thinks of anything except saving his own skin, and 
it is quite impossible to stem the panic. . . ." 
Amschel Rothschild, the eldest son, and now head of 
the Frankfort firm, was just engaged in building a new 
banking house in the Bornheimerstrasse at Frankfort. He 
was enormously excited by the news of Napoleon’s col- 
lapse; in view of the firm’s extensive operations, which, 
ranging from Spain to Denmark and from Prague to 
London, already embraced the half of Europe, such sud- 
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den changes affecting the distribution of power on the 
Continent of Europe were bound to have most far-reach- 
ing consequences. It is true that his firm had friends in 
both camps, but it was important that, if either of the 
political structures collapsed, or showed serious signs of 
instability, the center of gravity of the firm’s business 
should be rapidly shifted to the victorious side. 
However, things had not yet reached this point. 
Through his enormous energy, Napoleon succeeded in 
rapidly improvising a new army, with which he meant 
to turn the tide of events. Frankfort continued to be oc- 
cupied by the French, and Rothschild had to go very 
warily. 
It is true that everywhere in Germany people smelled 
freedom in the air. In the public streets of Hesse the 
cry was heard, "Long live the elector, long live Russia!" 
Napoleon’s so-called allies in the Russian campaign fell 
away, one after the other. Prussia allied herself with 
Russia and declared war on France, and Napoleon felt 
exceedingly uncertain even about the attitude of Austria. 
In April Napoleon was again campaigning in Saxony, 
and in the operations of the year 1813 he won one or two 
brilliant victories, but could not drive his enemies com- 
pletely out of the field. 
The bond between these became closer as time went on. 
England again offered Prussia and Russia her all-power- 
ful financial support. In the Treaty of Reichenbach of 
June 14, 1813, she offered Prussia £666,666 as a subsidy, 
if that kingdom would put eighty thousand men in the 
field. Russia received twice the amount for twice the 
amount of men. On August 10, after Metternich’s world- 
famous interview with Napoleon, Austria’s attitude was 
also decided. The minister, who had completely changed 
his policy, left the Emperor of France, whom he had once 
made the son-in-law of his emperor, in the lurch, and 
Austria joined the coalition against Napoleon. 
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The Elector of Hesse also watched the course of events 
with satisfaction from his exile at Prague. He again re- 
quested the Emperor of Austria to reinstate him as speed- 
ily as possible in his dominions. He felt that the end of 
his sufferings and persecutions was at hand.17 He who 
had so often begged the emperor and Marie Louise to 
intercede with Napoleon on his behalf, now spoke of him- 
self as the German prince who had remained true to the 
cause, and as the protagonist of the German nation (Ver- 
fechter des teutschen Reichs) ; he certainly did not forget 
to remind the emperor of the undertaking that he was 
to be "guaranteed against any loss." He was, however, 
glad to contribute temporarily to the common war-chest 
and to send troops to reinforce the allies. Buderus was 
instructed, in spite of the general shortage of money, to 
obtain the sums necessary for this purpose. He applied 
to the House of Rothschild, and received one hundred 
thousand thalers, which enabled the elector to make sev- 
eral payments to the allies. 
The unity of front which had thus been established led 
to some success in the further course of the campaign. 
In spite of her constant financial embarrassments, Austria 
played an important military part in the war.   England 
also came to her assistance, and under the Treaty Alliance 
of Teplitz of October 3, 1813, she contracted to pay after 
October of that year, a million pounds in monthly instal- 
ments, in return for which Austria undertook to place 
150,000 men in the field. 
The day of Leipzig, October 18, 1813, was the final 
turning-point in Napoleon’s career.   The great general 
was forced to yield to the powerful coalition.   At one 
blow the whole of Germany was liberated up to the 
Rhine, the Confederation of the Rhine fell to pieces, the 
King of Westphalia fled, and Dalberg voluntarily re- 
signed his grand ducal dignity at Frankfort.   The exiled 
princes now returned to their states, and on November 11, 
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the Elector of Hesse also left Prague and reached Cassel 
soon afterwards, where the populace received him with 
acclamations. 
These events were propitious to the business policy of 
the House of Rothschild. The prince to whose riches 
they owed their prosperity, and with whom they stood 
on such a unique footing, thanks to the assistance of Bu- 
derus, had now been reinstated. He immediately set 
about making good his financial losses, and reestablish- 
ing his position amongst the princes of Germany. This 
naturally reacted favorably upon his court banker. 
In other respects the position at Frankfort left much 
to be desired; the fall of Dalberg did not mean merely 
the loss of a personal patron; the Jews lost the man who 
had sold them rights which had placed them on an equal- 
ity with other citizens. The final payment was not yet 
due, and there was the risk that the senate, which con- 
sisted of members of the old patrician families, would 
on getting into power again revoke all the concessions that 
had been so dearly bought. The old municipal constitu- 
tion was reestablished, but without regularizing the legal 
position of the Jews; and it was a bad sign that the re- 
demption of the debentures which were falling due under 
the contract for the purchase of their freedom was re- 
fused.18 
There was only one way of dealing with the situation: 
the House of Rothschild would have to prove itself so 
useful through its financial services, to the most impor- 
tant powers of the victorious coalition, that the victors 
would call the citizens of Frankfort to order if they 
should really proceed to act with hostility against the 
Jews. 
While the first principle of the House of Rothschild 
was to amass wealth, the liberation of the race from op- 
pressive restrictions contributed indirectly to this end, 
since it would facilitate intercourse with the rest of the 
world, and thereby increase the possibility of financial 
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gain, which in turn would serve to increase its power. 
At this critical time the most important services were 
rendered to the Frankfort firm, not by its new chief, 
but by his incomparably more talented brother Nathan, 
in England, whose flair for finance amounted to positive 
genius. He now enjoyed the elector’s full confidence. 
When in 1812 the Prince Regent of England seemed to 
be inclined to repay £100,000, Nathan was instructed to 
receive this amount, and to invest it in consols. This 
transaction brought him into immediate touch with the 
private finances of the royal family. 
As Great Britain was the financier of the powers which 
were fighting on the Continent, and was also maintaining 
armies of her own abroad, enormous demands were made 
on the British Treasury in 1813. The officials were not 
equal to the task of raising the money or of sending it 
to the Continent. It had already been necessary for a nat- 
uralized foreigner to demonstrate that there were other 
ways of raising and sending money than for Englishmen 
abroad to draw bills on England. That method had a 
very bad effect on the English rate of exchange, which 
at the end of 1813 had already fallen by one-third. 
Herries, who was charged with the sole responsibility 
for sending money to the Continent, again called in Na- 
than Rothschild to his assistance. While his principal 
problem was to supply the enormous sums that England 
had to provide under the subsidy contracts that she had 
just concluded, it was even more urgent and more impor- 
tant for the final overthrow of Napoleon to afford every 
possible support to Wellington, who was still pressing 
for money, but who was now free to advance into French 
territory, as Napoleon had transferred his best troops 
and generals to Germany. 
Herries invited Nathan, whose name was still almost 
always wrongly spelled by the British Treasury, to a con- 
ference regarding the measures to be taken.   The English 
official was completely convinced by the clarity and logic 
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of the scheme for sending money which Nathan sub- 
mitted, and requested him to draw up a memorandum for 
the chancellor of the exchequer, explaining the methods 
to be adopted for rendering prompt financial assistance 
to the Duke of Wellington. The technical problem was 
now somewhat different, since Wellington attached most 
importance to being supplied with French currency. 
In the interests of England, as well as of his own pocket, 
Nathan had hitherto worked almost consistently against 
Napoleon; but he had done it as inconspicuously as pos- 
sible for fear of compromising his brothers on the Con- 
tinent. Even now that Napoleon was retreating, and was 
soon to be fighting within the former frontiers of France 
itself, he still kept well in the background, although he 
adopted the anti-Napoleonic cause with all the more en- 
thusiasm, since the Russian disaster and the defeat at 
Leipzig seemed to imply the end of Napoleon’s power. 
Lord Liverpool, first lord of the treasury and prime min- 
ister, and Vansittart, chancellor of the exchequer, ap- 
proved the scheme submitted by Herries, and in a secret 
letter entrusted its execution to Nathan’s experience and 
discretion. 
Nathan Rothschild thereupon proceeded personally to 
Holland and collected, in close cooperation with his 
brothers, the French metal currency with which the Con- 
tinent was flooded, but which, owing to the blockade, was 
naturally unobtainable in England.19 James also ac- 
quired French cash on the spot in Paris, and managed 
to smuggle it across to his brothers in Holland. The sums 
thus collected were then shipped from the Dutch coast 
to Wellington’s headquarters, this transaction becoming 
easier as his troops advanced from the west coast of 
France. In this way, a constant stream of gold and silver 
in current French coin flowed to the British army, which 
was thus enabled to pay in French money, whilst the 
allies, advancing from the east, were deprived of any such 
cash resources. 
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In the interests of the brothers Rothschild the secret 
was exceedingly well kept; Herries had every reason to 
be satisfied with his, and his country’s relations with the 
foreign Jew, and did not grudge him the enormous profits 
which he was making. In later years Nathan himself 
stated that this was the best business he had ever done.20 
Meanwhile the victorious allies had advanced beyond 
Frankfort, and had established their general headquarters 
in that city. The Emperor Alexander of Russia, the King 
of Prussia, and the Emperor Francis met in the ancient 
city where the Holy Roman Emperors were crowned. 
Metternich came with them, rejoicing in the triumph of 
his policy. The outward signs of the great change in the 
political situation were therefore particularly apparent 
at Frankfort, the home of the Rothschilds. 
It is not surprising that the family regulated their fu- 
ture conduct accordingly. As yet they had had no rela- 
tions with Austrian statesmen, but the brothers Rothschild 
now proceeded to sound members of the imperial entour- 
age with a view to getting an opening. Accompanying 
Metternich was a previous acquaintance of theirs, Bar- 
bier, vice-president of the Austrian Treasury, who was 
responsible for the financial arrangements of the Austrian 
army. It was with him that the unsuccessful negotiations 
regarding the electoral loan had been carried on. Am- 
schel accordingly called on him, and attempted although 
at first with little success to secure his interest and that 
of his powerful master Count von Metternich. 
The name of Metternich was now on everybody’s lips. 
The success of his policy had enormously strengthened 
the minister’s position.    It was a fair assumption that 
in the future he would exercise a very decisive influence 
in all matters affecting Austria, even in financial matters, 
although they did not come strictly within his province. 
In spi te  of his other outstanding qualities, Metternich 
had not a sound economic sense, either in public matters 
or in his private affairs.   He spent money rather thought- 
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lessly and extravagantly on his private account, and his 
natural inclination was to make finance secondary to for- 
eign policy, rather than the reverse.21 
The Emperor Francis had repeatedly come to the res- 
cue of his minister with personal loans, and had waived 
their repayment later.22 Metternich had also frequently 
had recourse to various bankers, including such Frank- 
fort bankers as Bethmann and the brothers Miihlen. As 
far as can be ascertained, he had had neither official nor 
personal relations with the Rothschild family before the 
year 1813. 
Metternich was conscious of his own uncertainty in 
financial matters, and therefore relied largely on the ad- 
vice of his indispensable secretary and counselor, the 
brilliant publicist Frederick von Gentz. This man had 
got to know the count intimately during the years 1802- 
1803, while he was still in the Prussian civil service and 
Metternich, who recognized his distinguished literary 
talent, was ambassador at Dresden; and it was Metternich 
who induced him to transfer to the Austrian civil service. 
Gentz was even worse than Metternich at managing 
his private affairs, and unlike the count, was completely 
unscrupulous in getting money from anybody he could, 
from his own or from foreign states, from persons who 
desired orders or titles, and wherever opportunity offered. 
In spite of this, and of the fact that he often managed to 
earn considerable sums of money with his pen, he was in 
a constant state of financial embarrassment owing to his 
extravagant manner of life, and was repeatedly on the 
verge of complete ruin. This, however, did not prevent 
him from being always on the most intimate terms with 
all the great men of his day, with poets and statesmen, 
with princes and the higher nobility, as well as with Jew- 
ish bankers and merchants. 
Humboldt knew him well, and Goethe was interested 
in him too. Humboldt wrote to Goethe on one occa- 
sion:23  "You have perhaps heard that a few weeks ago 
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poor Gentz went completely bankrupt. It is weakness, 
and not extravagance that has brought him to this pass." 
Later events were to give the lie to this statement of Hum- 
boldt’s; it would scarcely have been possible for anyone to 
dissipate money more thoughtlessly and extravagantly 
than Gentz. 
In spite of these personal characteristics, Gentz had a 
bent for political economy, and had taken a very good 
course in that subject in England, where he stayed for 
some time. While studying in that country he had made 
the personal acquaintance of Herries, who translated sev- 
eral of his writings into English, and maintained a cor- 
respondence with him. He also told him of the firm of 
Rothschild. Gentz did not stay with Metternich at gen- 
eral headquarters, but he corresponded with him con- 
stantly on financial matters. 
The Austrian state was again urgently in need of funds 
for continuing hostilities, as it had been decided to carry 
the war into the enemy’s country across the Rhine. The 
immediate problem was to convert into cash the remain- 
ing instalments of the subsidies from England. This had 
been done hitherto by the four Viennese banking firms, 
but the government was not very satisfied with their 
services, and Gentz, for personal reasons apparently, was 
not on good terms with them. He therefore wrote to 
Metternich to say that as far as he was aware, the four 
Viennese firms had no exclusive right to conduct the 
financial affairs of the state, and recommended the Frank- 
fort banker von Herz. But he too proved to be very dis- 
appointing; he succeeded in making several hundred 
thousand for himself, but got rid of the bills at absurdly 
low rates, thereby also damaging English credit. The 
problem as to who should carry through these transactions 
still remained to be solved. 
A letter from Count Ugarte to Metternich indicated 
how much they were exercised as to the best means of 
getting the English money over.24   Ugarte observed that 
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in the past the English government had generally sent the 
subsidies in cash, and in gold and silver bars, while only a 
small portion of them had been realized through "mer- 
cantile" channels. Now, however, that the precious 
metals were scarce in England too, this was difficult to 
arrange. 
"We have to reckon," he wrote, "that on the average 
at least a third of the subsidies will be lost on the rate of 
exchange, and this is another reason for trying to get the 
amount of the subsidies increased to as high a figure as 
possible, since, if for example six millions are sent over, 
we shall only be able to realize four millions at the out- 
side." This remark of one of the highest Austrian gov- 
ernment officials clearly reveals how governments were 
taken advantage of in such transactions, and what huge 
profits were derived in the course of remitting these sums 
from England to the Continent. 
Now there were several cogent reasons for the employ- 
ment of Frankfort firms. They naturally did what they 
could to bring influence to bear in this direction, on Met- 
ternich and his advisers, and Ambassador Baron von 
Hugel pleaded the cause of the Frankfort bankers. He 
had already on a previous occasion written to Count 
Stadion to say that of all the cities in Germany, Frank- 
fort ought to be specially considered in connection with 
the financial measures of the imperial court. He said 
that there was no commercial center in Europe that would 
collaborate as readily as Frankfort in efforts to improve 
Austria’s credit. 
To crown all, Metternich simultaneously received a 
dispatch from the ambassador in London, Baron von 
Wessenberg, stating that the four Vienna firms had hope- 
lessly mismanaged the realization of the English bills of 
exchange.25 They had made the mistake of instructing 
no less than four firms on the same day and in the same 
market, to obtain bills on Paris and Amsterdam, so that 
their joint action naturally forced up the rate of exchange. 
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The imperial treasury had thereby incurred a loss of 
thousands of pounds, which would have been avoided if 
the business had been carried through by a single firm 
which would not have feared the competition of its rivals. 
In accordance with a memorandum of Metternich’s, 
the Emperor Francis issued a letter26 in which he 
strongly enjoined the persons concerned to expedite the 
realization of the English subsidies as far as this could be 
done without incurring substantial loss. He also com- 
manded that careful investigations were to be made as to 
the most advantageous method of procedure, adding that 
since he understood from a trustworthy source that the 
four firms had not handled the matter in a practical way, 
and the business could be carried through much more 
profitably from Frankfort, no further contracts should be 
made with those firms unless it could be shown that that 
was the best and most certain method of achieving the 
desired object. 
Ugarte had requested the four banking firms to send in 
a written reply to the statement contained in Wessenberg’s 
report, since he himself was inclined to support them, as 
they charged a commission of only one-quarter per cent; 
and he instructed Barbier at Frankfort to report as to 
whether the bills could really have been cashed at a 
much higher figure in that city.   At this point Metter- 
nich intervened, also urging that Frankfort should be con- 
sidered.   Thereupon Ugarte summoned a secret commis- 
sion at Vienna, and this commission naturally pronounced 
in favor of the four well-established local banking firms, 
whose credit stood high and who could be controlled 
more effectively, as they were on the spot.27 
Meanwhile imperial headquarters had been shifted to 
Fre iburg  in Switzerland, where Gentz joined Metter- 
nich.    In view of the conflict of opinion the emperor 
Francis dealt with the matter by instructing Ugarte to do 
nothing for the present.28   But as in the early months of 
1814 the allied armies advanced into France from all 
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directions and the statesmen of the allied powers were 
busily engaged alternately in fighting and negotiating 
with Napoleon, it was all that they could do to raise the 
money necessary for the further conduct of the war. 
The firm of Rothschild at Frankfort made every effort 
to get into touch with the Austrian government which 
was so sadly in need of funds, and they knew through 
Nathan that it received large sums from England. Na- 
than did all he could to achieve this object, and had al- 
ready secured the support of Herries. At the beginning 
of 1814 Amschel Rothschild at Frankfort succeeded in 
obtaining the order to issue the pay of the imperial of- 
ficers who were passing through or stationed in Frank- 
fort, the accounts to be settled by the Austrian paymasters. 
That was at any rate a start. 
Meantime the shortage of money at army headquarters 
in Freiburg had become acute. The army needed as 
much as two million gulden a month, so that further Eng- 
lish subsidies, which the English government had agreed 
to under the Treaty of Chaumont, were exceedingly wel- 
come. Austria was to receive £1,666,666 2/3 or a monthly 
payment of £138,888 2/3. In point of fact there was never 
occasion to pay out this sum, for the allies soon gained a 
decisive victory over Napoleon, and entered Paris on 
March 31; whereupon, after Napoleon’s abdication, the 
first Peace of Paris was signed. 
The elector immediately sent his sincerest congratula- 
tions to the emperor as the liberator of Europe, as usual 
accompanying this expression of feeling with a request 
that he should be compensated for his losses.29 The 
elector had been a profitable example to the Rothschild 
family. He was always importuning the authorities to 
protect his interests, but he did so in rather an aggressive 
manner, whereas the Rothschild brothers, though no less 
persevering, always contrived so to frame their requests 
that they seemed to be concerned only for the interests of 
the state or the person with whom the decision lay. 
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Austria had already received the English payments due 
to her for the first three months of the year. The instal- 
ments for April and May were still due, as well as two 
payments for the return of the army, a total of £555,- 
555 1/3, the remittance of which amount had to be ar- 
ranged. The firm of Rothschild put in for this business, 
and in order to support it, Herries had proposed to 
Vienna that Austria should arrange for the money to be 
sent through Frankfort. In agreement with Nathan 
Rothschild, the Englishman, who regarded Frankfort as 
the most important financial center in Germany, had ap- 
pointed his own plenipotentiary in that city, a certain 
Chevalier von Limburger, who was to conduct any nego- 
tiations regarding subsidies. He was a German Jew, and 
the proprietor of an important tobacco factory in Leip- 
zig, but he enjoyed the confidence of the English com- 
missary-general Herries. 
Meanwhile the Rothschild brothers had been cease- 
lessly urging Barbier, who was still staying at Frankfort, 
to avail himself of the services of their firm for the finan- 
cial affairs of the Austrian imperial government. They 
now decided, with the assistance of Herries and Lim- 
burger, on launching a final attack. On July 28, 1814,30 

two of the Rothschilds called on Barbier on behalf of the 
firm in general, and informed him that they had received 
instructions from the Chevalier von Limburger, the 
plenipotentiary of the English commissary-general, to 
ask whether Herries’s proposals regarding the settle- 
ment of the balance due to Austria of the English sub- 
s id i es  for 1814 had been accepted at Vienna or not.   At 
the same time the brothers Rothschild handed him a let- 
ter in which they offered their services in that connection. 
The letter was:31 

Your Excellency: 
In accordance with the permission graciously 
granted to us, we have the honor to offer your High- 
ness our most obedient service and most humbly beg 
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your Excellency to honor us with your high con- 
fidence, and to commission us to realize your claims 
on London. As our brother is himself established 
in London, we can easily make use of bills on that 
city, and enjoy many advantages which enable us 
always to obtain the best price. Your Excellency has 
had occasion to observe that we have acquired large 
sums from London and Vienna, with the intention of 
ourselves profiting by such exceptional circum- 
stances. If your Excellency will lend a favorable ear 
to our petition we shall undertake most faithfully 
to serve your interests and to prove the high value 
that we attach to your Excellency’s gracious good- 
will, and, in return for our efforts and our services 
we shall be absolutely satisfied with the customary 
trade commission. . . . Comforting ourselves that 
you will favorably accede to our request, we beg to 
remain with all due respect, 
Your Excellency’s most obedient servants, 
MEYER AMSCHEL ROTHSCHILD AND SONS. 

Not long afterwards they wrote again, more succinctly: 
’’We beg most submissively to inform your Excellency 
that today we are paying at the rate of 132 to the pound 
(on July 28 it would only have been 127) and that we are 
appropriating £200,000 for this purpose, and beg your 
confirmation of our action."32 
Barbier forwarded the two communications to Ugarte 
at Vienna, and felt it his duty to add that in his opinion 
the offer should not be accepted, as Viennese firms and 
Austrian subjects were entitled to be considered. He sug- 
gested, however, that the proposals of Herries and Lim- 
burger should be considered, even if the Rothschilds’ were 
not.33 Barbier did not know at the time that the motive 
behind their proposals, although hitherto they had only 
recommended Frankfort in general and had not specif- 
ically mentioned the firm of Rothschild, was to secure 
that the whole business should be taken over by the House 
of Rothschild. 
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He was soon to be enlightened on this point; Carl 
Rothschild left him no peace. On August 5 he had an- 
other interview with Barbier, and gave it as his opinion 
that the English rate of exchange was then very favor- 
able. He stated that he had received a communication 
from Limburger on the previous day and, in accordance 
therewith, he desired to make a definite and advantageous 
offer in writing regarding the realization of the further 
subsidies due to Austria. 
Barbier reported this offer to Vienna, adding that he 
had taken no steps to conclude the arrangement, and 
ended by saying: "The House of Rothschild now does 
more business in English paper than all other firms put 
together, and this may be largely due to the fact that one 
member of the firm is established in London and another 
in Paris, and that the firm has to carry through several 
substantial remittances of money on account of the Eng- 
lish government itself."34 
The fundamental idea at the back of Herries’s mind, a 
plan that Nathan had inspired, was that in view of the 
English   government’s   unfortunate   experience   of   the 
methods of middlemen, it should itself control the reali- 
zation of the subsidies, and thereby prevent the frustra- 
tion of its efforts for improving the English rate of 
exchange.   Whilst Nathan supported Herries in these ef- 
forts, he profited by the occasion to get his firm estab- 
lished with the continental powers, and to induce Herries 
to entrust him with the remittance of the English sub- 
sidies to the three greatest powers, mindful that the con- 
nections thereby resulting would enable the firm in the 
course of time to secure other important business with 
the financial administrations of those powers.    In this 
way he hoped gradually to secure for his firm a privi- 
leged position as state bankers to the four  principal 
powers that were engaged in defeating Napoleon. 
A letter from the firm of Rothschild to Barbier, dated 
Frankfort, August 8, 1814,35 while making constant ref- 
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ences to Herries and Limburger, already entered into de- 
tails concerning the remittance of the remaining £500,- 
000, this serving as an introduction to the following pro- 
posal, which concluded the letter: "If your Excellency 
should be prepared to regard this unofficial proposal as ac- 
ceptable, we would not fail to inform Herr von Lim- 
burger of your views, after which we may be in a position 
most dutifully to submit a formal offer." 
Whereas Barbier and the treasury official Schwinner, 
who was on his staff, had hitherto dealt only with such 
firms as Bethmann, Metzler, Wertheimber, etc., the firm 
of Rothschild had now entered the field with the deter- 
mination to drive all rivals out of it. The offer was duly 
sent in and forwarded to Vienna by Barbier. At the same 
time he observed to Rothschild that it was too vague to 
be accepted, and that this was not an ordinary banking 
transaction subject to the usual business risks, but was 
based on the proposal of the English commissary-gen- 
eral, and was therefore of an official nature. 
Rothschild replied that Limburger was shortly coming 
to Paris, and that he had therefore not been able to frame 
his proposals more definitely. The Austrian Treasury 
would not have to pay any commission in respect to such 
transactions, although in all similar business which his 
firm had had to carry through for the English govern- 
ment, it had received a commission of two per cent. All 
he wanted was an opportunity to demonstrate his zeal on 
behalf of the imperial court. 
Rothschild proceeded to enter into details as to the 
method by which he proposed to carry through the trans- 
action, as he was hereby able incidentally to relate that 
the firm of Rothschild had already carried through simi- 
lar business on an enormous scale for Russia and Prussia. 
At that time England had to pay ten million thalers to 
Russia and five million to Prussia. She agreed that this 
payment should not be immediately effected by bills of 
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exchange, but should be made in monthly instalments of 
a million thalers. 
It was further indicated that if the two states required 
the money at an earlier date, bankers could temporarily 
advance the amount. Knowing of this term in the con- 
tract, Nathan had told his brothers at Frankfort imme- 
diately to advance money to Prussia and Russia. These 
advances were actually made, so that at his interview with 
Barbier, Rothschild was able proudly to inform him that 
his firm had advanced to the Russian court four million 
gulden in cash and that his elder brother Solomon had 
gone to Berlin to carry through this important business. 
A few days later Rothschild further informed Bar- 
bier,36 with the object of impressing him, that his firm 
had received payments of the value of 750,000 francs in 
English crowns, and that this amount could also be ap- 
plied to a settlement of the subsidies. 
In the meantime, Count Ugarte’s reply to Barbier’s 
communications of July 28 and August 1, in which Bar- 
bier had first informed him of Rothschild’s offers, was re- 
ceived. "As your Excellency . . . quite rightly ob- 
serves," wrote the count, "it will be more profitable and 
safe for Austria in realizing the English subsidies to use 
native firms that enjoy the protection of her government, 
than to have recourse to foreign firms, over which her 
government has no control, and in which one cannot have 
the confidence . . . necessary for such extensive opera- 
tions, as one would have no control over their activities, 
and they would not be able to offer security for the very 
considerable sums entrusted to them." Ugarte also ex- 
pressed the view that in any case it would appear more 
advantageous to discount the English bills at Vienna, as 
the pound in that city was dealt in at nine gulden, three 
kreutzers, whereas, according to the latest report, it was 
only worth nine gulden at Frankfort.   "There can there- 
fore be no question," he continued, "of accepting the firm 
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of Rothschild’s offer to take over twenty thousand pounds 
sterling at the price they have suggested, of 8.48 
gulden." 37 
The Rothschild proposal was therefore declined for the 
time being. Ugarte had failed to be convinced, and even 
Barbier had not been won over by the Brothers Roths- 
child. However, they did not lie down under this re- 
fusal. As they knew that the English government was 
working through Commissary-General Herries, on 
whom Nathan was bringing all his influence to bear, to 
get these financial transactions entrusted to them, they 
never thought of relaxing their efforts in that direction. 
Limburger had just arrived at Frankfort with new in- 
structions from England, and Amschel thereupon wrote 
personally to Barbier: 

Most honored sir, gracious vice-president! 
We have the honor most dutifully to inform your 
Excellency, in accordance with instructions, that the 
Chevalier von Limburg has arrived here with the 
purpose of negotiating with the three ministers or 
comishairs (sic) of the high powers, regarding the 
outstanding subsidy, we repeat our request for your 
high commands, and are with great respect and de- 
votion 
Your Excellency’s most obedient servants 
MEYER AMSCHEL ROTHSCHILD & SONS. 
Frankfort, August 22, 1814.38 

The uneducated style of this letter, written by a mem- 
ber of the second generation of the family, since it had 
risen into prominence, contrasted strongly with other 
communications from the firm, which were only signed 
by one of the chiefs. Such communications indeed, in 
contrast with the practice of most bankers of that time, 
were always models of style and calligraphy, and there- 
fore very easily read and understood�a fact which m ade 
a good impression on the government departments, who 
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appreciated them as being above the usual standard. 
When, however, a Rothschild unexpectedly took the pen 
into his own hands, his style and spelling immediately 
revealed the low standard of education obtaining in their 
father’s house. This did not, however, prove to be the 
slightest obstacle to the development of their commercial 
gifts. It merely provoked understanding smiles from the 
diplomats and highly placed persons with whom they had 
to deal. 
As Austria was not inclined to accept the Rothschild 
offers, greater pressure had to be brought to bear by 
England, and it was decided accordingly to send Lim- 
burger to Vienna.39 The statement that Carl Rothschild 
had made to Barbier, regarding his firm’s financial deal- 
ings with Prussia and Russia, was in accordance with the 
facts. Herries had gone to Paris to carry through the 
subsidy negotiations with the representatives of the 
powers personally, and to convert them to Nathan’s sys- 
tem under which the subsidy payments would not be ef- 
fected by drawing bills on London at considerable loss 
to both parties, but through payments quietly carried 
through by the brothers Rothschild on the Continent. 
In Paris, James Rothschild, who was most familiar in 
that city, had placed himself at the disposal of the com- 
missary-general, and he was in turn introduced by Her- 
ries to the representatives of the victorious powers who 
were staying there. As a negotiator was required for the 
discussions at Berlin, Solomon was instructed to travel 
from Frankfort to the Prussian capital, and carry on the 
detailed negotiations there. In this way the five brothers 
played cleverly into each other’s hands, and just as their 
father had contemplated, gave one another complement- 
ary support in all undertakings. 
France had undertaken, under a convention dated May 
28, 1814, to pay the allied powers twenty-five million 
f r a n c s  as a lump sum, representing contributions that had 
not been levied and stores that had been left behind. Aus- 
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tria’s share of this money was eight and two-thirds million 
francs. France deposited as securities for this amount, 
papers known as bons royaux, and the firm of Rothschild 
immediately applied for the business of cashing these in 
Paris at a commission of one-half per cent. 
Rothschild again called on Barbier, and attempted to 
secure this business for his firm, as far as Austria was 
concerned, too. He was careful to mention that he had 
already been entrusted with a similar transaction by Rus- 
sia, and that 250,000 new Dutch Rand ducats which were 
destined for Russia had already been deposited with his 
firm. 
He brought a written application in support of his sug- 
gestion, and submitted to Barbier letters from the most 
important business firms in Paris,40 from which it ap- 
peared that monetary conditions were so easy that the 
bonds could be negotiated at a very desirable rate at that 
time. 
"If you should be graciously pleased," the letter ran, 
"to take advantage of these favorable circumstances, and 
to entrust us with the discounting of the bons royaux 
belonging to the royal and imperial government, you 
shall have no cause to complain of the industry and care 
with which our brother who is living in Paris will carry 
through this business. We would always duly pay over 
to your Excellency exactly what we received for the se- 
curities, subject to the customary commission of one-half 
per cent, with which we should be fully satisfied." 
Without replying to the brothers Rothschild, Barbier 
submitted this letter, with some relevant observations of 
his own, to Ugarte, adding that certain other firms, in- 
cluding Bethmann, had also applied for the business.41 
The Rothschilds were endeavoring at the same time to 
secure a third piece of business which was just then of- 
fered. An agreement had been arrived at between the 
Prussian finance minister and the Austrian Governor- 
General of Belgium, under which a sum of 9,500,000 
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francs was to be paid by the Belgian Treasury to the three 
eastern powers in equal proportions, on account of the 
expenses of occupation. Knowing of this arrangement, 
one of the brothers dropped the remark casually, in the 
presence of Barbier, that the firm of Rothschild had re- 
cently sent eighty thousand gold napoleons to Brussels, 
and would shortly have to transmit to that city further 
large sums of money on England’s account.42 
Barbier recollected the fact that Austria was to receive 
this payment in Belgium, and in view of what he had 
just heard, he thought it would be well for the firm of 
Rothschild to deal with this matter and asked whether 
they would undertake the business. Rothschild imme- 
diately pledged himself to pay out any amount which he 
received in Brussels in francs, in thalers or good bills of 
exchange at Frankfort, after deducting one-half per cent 
commission. 
Barbier was entirely dependent on Vienna in such mat- 
ters; he had first to report to Count Ugarte, and wait for 
his decision. At that time, quite an interval had to elapse 
before a reply could be received to a letter, and govern- 
ment departments were also exceedingly slow in dealing 
with correspondence. The brothers Rothschild sub- 
mitted a detailed plan to Barbier, regarding the remit- 
tance of the money from Brussels on July 29, concluding 
with the words:43 "We shall request your Excellency 
one-half per cent commission for our expenses and 
trouble, beyond which you will not have to bear any fur- 
ther expense whatever. If, on the arrival of the money 
here, we can secure more favorable terms for your Ex- 
cellency, we shall certainly not fail to furnish you with 
such proofs of our disinterestedness." 
The use of the word "disinterested" is not entirely to be 
sneered at.   Often, especially when as in this instance they 
desired to gain a new customer, the firm of Rothschild 
was wont to emphasize that it was particularly concerned 
with the interests of the other party to the transaction, 
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and business was often undertaken at a quite modest 
profit, sometimes even at a loss, with a view to securing 
much more important business at a future date, whereby 
any such loss would be made good. It was exactly the 
same principle that old Rothschild had applied in his 
dealings with the Elector of Hesse, when at the beginning 
of their connection he sold him coins and antiques far 
under their real value. This principle had paid, for by 
1814 the Rothschilds were doing business that ran into 
millions. 
Barbier faithfully transmitted to Vienna all the offers 
that were made to him, and received Ugarte’s reply a 
month later.44 This was not favorable to the foreign 
Jews, and showed a preference for relying on native 
bankers. He could not, however, entirely ignore Bar- 
bier’s suggestion regarding the transfer of the money 
from Brussels. He therefore wrote to say that he con- 
sidered Rothschild’s offer to be generally acceptable, but 
limited the amount which they were to handle to about 
one-half of the total; and in order to avoid all risk he 
instructed Barbier to arrange with the firm of Rothschild 
that the receipt for payment at the treasury in Brussels 
should not be handed to them until the sum had been paid 
in cash or in good Augsburg bills, or appropriate secur- 
ity had been furnished. 
Barbier hastened to arrange an interview with the firm 
of Rothschild, and with the firm of Gontard, who were 
collaborating with them, but he could not persuade them 
to agree to carry through the business on such terms. In 
spite of their desire to enter into relations with Austria, 
they wanted at least to have the advantage of being able 
to dispose of such a large sum for a short space of time, 
during which they could have employed it very profitably 
within the scope of their numerous activities. They were 
also somewhat offended at such a demonstration of lack of 
faith. 
"The heads of these firms observed to me on this point," 
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wrote Barbier to Ugarte, "that these conditions were not 
at all customary in such transactions, and might indeed 
be prejudicial to their credit; that certainly no other 
firm would accept such conditions, and that in a business 
in which they were charging only an exceedingly modest 
commission, they could not make advances in cash . . . 
especially at a time when they had so many other oppor- 
tunities of employing their funds much more profitably. 
Rothschild further remarked that much greater sums 
were entrusted to him by the English government, and 
that other governments also did not fail to accord him 
similar confidence, while several millions of gulden that 
belonged to the Elector of Hesse-Cassel and were invested 
in government loans in London, Vienna, etc. were simply 
inscribed in his name." 
Barbier admitted the general justice of the Rothschilds’ 
contention, but said he could not take bills that had not 
been accepted or indorsed by a substantial firm as in 
that case he would have no security except the property 
of the drawer, "although," as he wrote, "the firm of 
Rothschild, as well as that of Gontard, are known to have 
very solid resources, and, together with several other firms 
in the ’second class’ as regards their resources . . . enjoy 
a very good reputation and a no less extensive credit." 
Bethmann, with whom Barbier next negotiated, stated 
that he would be doing the business at a loss, and that he 
must ask for a higher commission.   On Barbier pointing 
out that Rothschild had only asked for one-half per cent, 
and that Bethmann must therefore realize that it would 
be difficult to get a higher commission approved, Beth- 
mann replied that Rothschild could carry through the 
business much more easily than he could, because he had 
to make considerable payments to the English troops in 
the Netherlands, on account of the English government, 
Limburger also, to whom Barbier applied, refused to 
handle the business, since his authority extended only to 
the payment to the three allied courts of the English sub- 
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sidy still outstanding. At the same time he remarked 
that in accordance with the instructions which he had re- 
ceived, he was leaving the subsidy business to the direc- 
tion and personal supervision of the firm of Rothschild, 
since these transactions required the cooperation of an 
active banker with very good connections; and that that 
firm had actually to make considerable payments for the 
English troops and would therefore be able more easily 
than any other to deal with the remittances in question. 
In spite of this new offensive in favor of the House of 
Rothschild, the business was entrusted to Bethmann, on 
the ground that the property of that house was "well 
known to be so great as to require no other security than 
a duly binding contract or a debenture." This was a 
triumph of Bethmann over Rothschild, and it was due 
to the fact that the importance and financial greatness 
of the firm of Rothschild, which at that time was still of 
very recent date, was not appreciated at Vienna, and even 
Barbier had more faith in the old Christian firm of Beth- 
mann than in the upstart Jewish firm. 
Nathan was annoyed at this failure, but was all the 
more obstinately determined to gain his object. How- 
ever, before this could happen, Ugarte would have to 
make way for a new man at Vienna, Count Stadion, and 
Barbier would have to be won over, which was not ac- 
complished until 1815, in Paris. For the moment, the 
assiduous attempts of the firm of Rothschild to obtain 
big business with Austria had failed, and it had to con- 
tent itself with the modest duties of handling the Austrian 
war-commissariat account at Frankfort, which indeed 
served to maintain its connection with the financial de- 
partments of the Austrian government. 
From the foregoing description of the nature of the 
business transactions of the Rothschild family, it is evi- 
dent that they were mainly concerned with overcoming 
the tremendous difficulties to which international mone- 
tary dealings were subject, owing to the political condi- 
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tions of those days and the backward state of communica- 
tions. 
Baron von Hugel’s elaborate report45 as to the way in 
which a sum of 8,353 gulden and 74 kreutzers could most 
safely and cheaply be sent from Frankfort to Vienna, 
makes strange reading today. At first he wanted to en- 
trust the amount to a non-commissioned officer who was 
leaving for the imperial city with a consignment of of- 
ficial documents; but on reflection he thought it was too 
dangerous to entrust such a large sum to a soldier, as one 
could never tell what chance accidents might befall him 
on the way, and endanger the property confided to him. 
After such pondering Hugel finally had recourse to the 
Rothschilds, and asked them whether they could not issue 
a bill on Vienna for the amount. The firm replied that 
they were prepared to issue such a document, and to make 
it a bill payable at sight, but that they would have to 
charge a commission of one per cent, a sum of 83.30 
gulden, which sum was certainly less than the cost of 
sending the remittance by post-chaise. Such special cir- 
cumstances yielded opportunities of profit which the 
Rothschild family most skilfully exploited by establish- 
ing a kind of clearing-house between the three brothers 
in London, Paris, and Frankfort; and this system was 
soon extended to Vienna. 
Nathan was the father of this idea. Although the third 
son, he was more and more tending to become the direct- 
ing brain of the firm. His association with Herries, who 
relied upon him to an increasing extent, although con- 
cealed from the public became increasingly intimate and 
more profitable both politically and financially.    The 
services rendered by Nathan, not only covered an ex- 
tensive field, but were also most varied in their nature. 
After the fall of Napoleon, to which Nathan’s financial 
measures in support of the Allies and of Wellington had 
contributed not a little, his business expanded in a quite 
unprecedented   manner.     Thereupon   he   immediately 
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availed himself of every opportunity of rendering services 
to the Bourbons, who had returned to France with the 
support of the Allies, thus smoothing the path for his 
brother James in Paris. 
The exiled Bourbon heir, who was later King Louis 
XVIII, had been living at Hartwell in Buckinghamshire 
since 1807. When the Allies invaded France in 1814, 
he appealed to his divine right to the throne, and decided 
to go to Paris immediately after the fall of Napoleon. 
However, he lacked the money necessary to undertake 
the journey and make his appearance in France with the 
magnificence proper to a king. The king applied to the 
English Treasury, requesting it to advance the neces- 
sary capital. As French currency and bills on Paris were 
required, the application was sent to Herries to deal with, 
and he called in Nathan. 
Nathan was delighted to have such an early oppor- 
tunity of proving himself useful to Louis XVIII, and 
with the assistance of his brother James in Paris he ac- 
quired bills payable in that city, to the value of 200,000 
English pounds.46 He placed them speedily at the dis- 
posal of the new king, and thus made it possible for him 
to land at Calais on April 26, 1814, and to enter Paris 
on May 3. 
Although to Herries’s considerable satisfaction, Na- 
than carefully preserved the close veil of secrecy covering 
his activities, and let Herries get most of the credit, whilst 
he contented himself with the commercial profit and the 
fact that the transactions served to introduce him to other 
governments, on this occasion Nathan was careful to see 
that the newly established monarch learned of his share 
in the transaction. For this seemed to him to be of great 
importance for the future position of the firm of Roths- 
child in France. 
The development of this branch business was to be en- 
trusted to James, who had already made himself at home 
in Paris, and who was widely traveled, although he was 
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only twenty-two years old at the time. His appearance, 
it is true, was not exactly prepossessing. He looked very 
Jewish; he had red hair and deep-set eyes, and a good 
complexion, but he had a wide mouth, a prominent 
hooked nose, and pursed-up lips. During his earlier 
years in Paris, he showed an almost servile politeness to 
everyone. He had obviously acquired the habit at Frank- 
fort, where the status of the Jews was very low, but as he 
grew more successful and his position improved he grad- 
ually lost it. Moreover, James was an exceedingly acute, 
honorable, and clever banker, whose talents can be rated 
only a little below those of his brother Nathan. Above 
all, he had a fair share of the other’s abundant energy. 
In the life of feverish activity which developed in Paris 
after the conquest of that city, when officers, diplomats, 
bankers, and business men flocked to it from all sides, 
James was absolutely in his element.   He was seen every- 
where, in government offices as well as on the Bourse 
and in diplomatic circles,47 and made great efforts to 
establish himself in society.   He actively supported Her- 
ries and his brother Nathan in their efforts to cash the 
English subsidies without depressing the rate of exchange, 
and Nathan was able to show in a report to the English 
Treasury that hundreds of thousands were saved by the 
new method.48 
Under the Paris Treaty of May 10, 1814, the French 
government had undertaken to meet certain obligations 
incurred by responsible officials, either in France itself 
or in the conquered territories. To collect these amounts 
the creditors found it necessary to employ middlemen. 
James was appointed as the agent of numerous banks and 
organizations that had claims of this nature, and he was 
also engaged in the interests of the Elector of Hesse and 
other minor German princes. 
His personal mode of life was exceedingly modest. He 
lived above a small courtyard, although his business deal- 
ings had not only won him the respect of commercial 
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circles but had also brought him substantial profit. He 
had already decided ultimately to settle in Paris, just as 
Nathan had taken up permanent residence in England. 
He was, however, not in such a hurry as his brother to get 
naturalized, partly because he wanted to watch the course 
of developments in France after the stormy time of the 
revolution and the Napoleonic period; and since France 
could not at that time place any obstacles in the way of a 
subject of the victorious powers, he wanted to register his 
own firm in Paris. If occasion should arise the powers 
were always ready to exert diplomatic pressure in favor 
of their subjects. James did in fact register his business 
without getting naturalized, his name appearing in the 
Paris trade almanac for 1814 as resident in the rue de 
Pelletier. 
Whilst the House of Rothschild was getting well estab- 
lished in Western Europe through the activities of the 
two brothers, in its native town it had to fight for recogni- 
tion, owing to the aversion of the citizens to the Jews. 
The growing wealth of the Rothschild family at the ex- 
pense of Christian firms was viewed with displeasure 
at Frankfort. Buderus had completely succeeded in 
eliminating their rivals. The firm of Van Notten at Am- 
sterdam had put up a fight longest, but that firm, also. 
failed to survive Buderus’s systematic propaganda with 
the elector. 
In a letter dated May 13, 1814, Buderus had written 
to the electoral plenipotentiary Lorentz, at London, ex- 
pressing his dislike of that firm in the following words:49 

"The worthy bankers Van Notten must be small-minded 
people. On one occasion, when I was very hard-pressed 
because I was waiting for assistance from England, I 
drew £35,000 on them. They showed the most extraor- 
dinary anxiety about the repayment of this sum. I hope 
they are now easy in their minds. The Rothschild 
bankers at Frankfort, on the other hand, have advanced 
over half a million, and have rendered services of every 
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kind in a cheerful spirit." Buderus did not fail to ex- 
press similar views to the elector, so that the rivals of the 
brothers Rothschild had the ground completely cut from 
under their feet as far as the Hessian prince was con- 
cerned. 
The Frankfort Jews had nothing to fear from Austria 
and Prussia. When Grand Duke Dalberg left Frank- 
fort, the firm of Rothschild was a creditor of his for con- 
siderable sums, including the following items: 22,900 
gulden for supplying flour to France; 71,181 gulden ad- 
vanced in connection with the transactions affecting the 
Fulda property; and 50,000 gulden advanced to Dalberg 
On account of the Jewish tax commutation payment, 
which was not yet due.50 Baron von Hugel, who after 
the occupation of Frankfort took part in its civil admin- 
istration, charged all these claims to the city budget, on 
Amschel’s application, to the great indignation of the 
senate. The city finances were in a state of confusion, but 
the claims of the House of Rothschild seem to have been 
satisfied. 
The inhabitants of Frankfort particularly grudged the 
Jews the equal political rights, which they had obtained, 
it was held, by methods of indirect bribery.   The threat- 
ened attitude of their native town caused the brothers 
Rothschild to be seriously concerned about the future of 
the parent company on which their power was founded. 
They decided to make every effort to prevent the Jews of 
Frankfort from losing any of those rights which they had 
bought during Dalberg’s regime. 
The new constitution of Frankfort, and therefore the 
decision regarding the future status of the Jews, was one 
of the questions to be settled by the Vienna Congress, 
which was to meet on October 1, 1814.   The choice of 
Vienna was not very acceptable to the Rothschilds, for 
Austria was the state which had hitherto so obstinately 
refused to enter into close business relations with them, 
and her statesmen, such as Ugarte, still did not really trust 
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the upstart Jewish firm at Frankfort. Moreover, the 
Rothschilds well knew the strict police control to which 
foreign Jews were subjected at Vienna, and how greatly 
all Jews were restricted in their freedom to do business 
in Austria. As they were determined, however, to secure 
the desired business connections with the Austrian state, 
they were not tempted to make the realization of their 
plan more difficult through possible conflicts with the 
police authorities at Vienna. 
Such considerations caused the House of Rothschild 
to refrain from sending a member of the family there. 
The Frankfort Israelites sent old Bornes, Jacob Baruch, 
and J. J. Gumprecht, as their representatives. They were 
closely watched by the Viennese police; indeed their ex- 
pulsion was ordered and sanctioned by the emperor him- 
self; but Metternich intervened, and prevented this from 
being carried out. Metternich’s intervention was prob- 
ably due to the fact that he had known Baruch when he 
was ambassador at Frankfort. There is no proof that 
Rothschild had any particular influence with the minis- 
ter at that time. 
The Jewish representatives at Vienna adopted the 
method of giving presents; thus they offered Humboldt 
three magnificent emerald rings, or four thousand ducats. 
�presents which he refused, whereas Gentz gladly al - 
lowed himself to be bribed. The brothers Rothschild 
had of course contributed to these funds; but they still 
kept quite in the background. 
The general discussions of the proud assemblage of 
princes and diplomats at Vienna took their course, and 
sometimes went through critical phases. At one time, 
indeed, it seemed as though two main groups of powers 
would form, the differences between which threatened 
war. This seemed to Napoleon, who was fully informed 
at Elba of all developments, to be a suitable moment for 
putting into execution his plans of returning and regain- 
ing the throne. 
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On March 1, he landed on French soil with a handful 
of faithful adherents. Three weeks later the magic of his 
name had reinstated him in the palace of the Tuileries 
in Paris. Louis XVIII and his court had fled from the 
capital. Napoleon hoped, not only that the Congress of 
Vienna would collapse, but that some of the powers rep- 
resented there would adopt his cause. Actually nothing 
of the kind occurred. While negotiations at Vienna had 
hitherto hung fire, it was now clear to everybody that 
delay was dangerous and that quick action was essential. 
The powers unanimously turned against the disturber of 
the peace, and determined on concerted action. 
The other matters were settled hastily; and half-meas- 
ures were sanctioned, such as the constitution of the Ger- 
man Confederation. This formed thirty-nine communities 
into a confederation of states, each one of which was 
to remain independent, while having a common govern- 
ing body, with Austria presiding over the Federal Diet, 
whose seat was to be Frankfort-on-the-Main.   It was in 
Metternich’s interest to keep Germany disunited.   Con- 
troversial matters such as the Jewish problem were to be 
discussed later by the Federal Diet, while in the mean- 
time existing arrangements were to remain unaltered in 
the individual states. 
Metternich informed the plenipotentiaries of the Is- 
raelite communities in Germany of this decision,51 assur- 
ing them that the Federal Diet would respect the welfare 
of the Israelites and that he himself would urge that full 
rights of citizenship be conferred on the Jews.   This was 
good news, and the delegates hastened to send a copy of 
Metternich’s   statement  to  the   House   of   Rothschild, 
anxiously waiting tidings at Frankfort. 
However, the time had not yet come to raise this ques- 
tion.   It was far more important to overthrow Napoleon, 
who was   again   collecting   his   military   resources   in 
France.   On March 25, 1815, the four principal powers 
had renewed their alliance.   Each of them undertook to 
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provide one hundred and fifty thousand men, except Eng- 
land, which undertook to send subsidies instead of the full 
amount of troops. 
Napoleon was to be finally destroyed by a joint effort. 
It was therefore again necessary to arrange to transfer 
the subsidy payments from England to the various con- 
tinental powers, and substantial sums would have to be 
paid to Prussia and Austria. Prussia particularly was 
again in great financial embarrassment, and unless this 
were immediately relieved, her future military action 
would suffer. Herries and Nathan now redoubled their 
feverish activities. Toward the end of April, Nathan 
sent in one instalment the sum of £200,000 to the Prussian 
government. It was conveyed by Solomon, who traveled 
to Berlin for this purpose. When this amount proved 
inadequate, Solomon without previously consulting Na- 
than, granted a further advance of £150,000 on the secur- 
ity of the English subsidy, at a rate which was certainly 
very profitable to himself. 
Herries retrospectively sanctioned this operation. Not 
only did he make no objection, but he also allowed Eng- 
land to assume the considerable loss on exchange which 
Solomon’s high rate of profit had meant for the Prussian 
government.52 His profit was not Solomon’s only gain 
on this transaction; in return for his ready willingness 
to advance such a heavy sum on his own responsibility, 
the Prussian government conferred on him the title of 
commercial adviser, a distinction that raised him above 
the majority of his rivals. 
Meanwhile in Austria a change had taken place in the 
direction of the government’s finances. Count Ugarte 
had retired, his place being taken by Count Stadion, the 
gifted and eminent statesman who was such a bitter op- 
ponent of Napoleon. Having hitherto been engaged ex- 
clusively in diplomatic matters, he had not as yet made 
himself familiar with finance. He therefore entered 
upon his new office with some misgivings.   Grillparzer, 
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who thought so highly of Stadion that he described him 
as having more character53 than any other person he had 
ever met, noted in his diary 54 that Stadion had himself ad- 
mitted to possessing very little knowledge of finance.55 

In spite of his greatness in other directions, a finance 
minister such as this would naturally seem an easy mark 
for clever bankers and financiers who were out to get 
business. In view of the change of atmosphere at Vienna 
and the added prospect of new English subsidies, the 
brothers Rothschild immediately made themselves felt 
again, both indirectly through Herries and Limburger, 
and by direct applications to the Austrian government. 
However, Stadion as yet knew little about them, and 
as Nathan’s heavy transactions were still purposely kept 
in the background, he had no information about these 
either, so that his whole knowledge regarding the origin 
and business of the House of Rothschild was exceedingly 
vague.    He suddenly noticed that Meyer Amschel and 
Sons described themselves as "I. and R. Crown Agents" 
in a letter, and signed themselves as such.    Stadion in- 
quired at the Foreign Office about this from Metternich 
- who had been advanced to the rank of prince after the 
battle of Leipzig�stating that he could not underst and 
their signing in this way, since the treasury had no knowl- 
edge as to when and in what connection the Rothschilds 
had acquired this title from the Austrian court.   In view 
of the inferences that might be drawn from its use, he felt 
it his duty to ask Metternich for further information on 
the matter.56 
The following reply to this note was received: "With 
reference to your inquiry . . . regarding the title of im- 
perial-royal crown agents assumed by the Frankfort busi- 
ness firm of Rothschild, the secretary of state has the 
honor to inform you that there is no record in his depart- 
ment of that title having been granted to the said firm, 
and that he has no information whatever on the matter." 57 

The fact was that the Rothschilds had not signed as 
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imperial-royal, as Stadion thought, but as imperial crown 
agents, as they were entitled to do in accordance with 
the decree of January 29, 1800, issued by Emperor Fran- 
cis in his then capacity of Roman-German Emperor.58 

In any case the incident showed the extent to which the 
Rothschild family were distrusted in Austria. 
In Frankfort, also, they met with every kind of oppo- 
sition. In order to hinder them in the development of 
their constantly increasing business, an attempt was made 
to force the two brothers who were living at Frankfort 
into the army, in view of the special efforts being made 
to raise men to resist the return of Napoleon. They 
turned anxiously to Nathan for help, and he determined 
to use this opportunity of intervention for addressing a 
homily to Austria, as he realized that very definite pres- 
sure would have to be brought to bear from England, if 
Austria were at last to be roped in as a customer. The 
House of Rothschild had already established a virtual 
monopoly in carrying out the subsidy arrangements of 
the Island Kingdom. 
Nathan went to Herries and acquainted him with the 
situation; and Herries induced the Foreign Office to 
make representations to Herr von Neumann, Austrian 
counselor of embassy in London, in accordance with 
which Neumann commended the House of Rothschild 
to Baron von Hugel, the Austrian plenipotentiary at 
Frankfort.   His letter ran as follows:59 

Sir: 
The English Government has requested me most 
particularly to commend to your Excellency’s con- 
sideration the House of Rothschild at Frankfort, 
which carries out the transfer of our subsidies. This 
firm is represented by several brothers, one of whom 
is established here, and is employed by the British 
government in connection with all their principal 
financial operations on the Continent. By reason of 
the confidence which he enjoys, and the extensive 
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nature of his operations, both he and his brothers 
have incurred the envy of the Frankfort bankers to 
such an extent that an attempt has been made to 
torment [tourmenter] them by forcing them to do 
military service. As the English government ap- 
pears to be most anxious that this firm should not be 
annoyed in any way, and as this appears to be a 
matter that directly concerns our service, I felt that 
I ought not to fail to transmit this request. I there- 
fore ask your Excellency to grant that firm every 
help and protection that lies in your power. 

Baron von Hugel immediately forwarded this letter to 
Vienna, where it was submitted to Metternich and Sta- 
dion, and it did not fail of its effect. No further opposi- 
tion was offered to the Rothschild brothers’ undertaking 
the transfer of the subsidies; and in general the interstate 
financial transactions were all carried through more eas- 
ily, since Stadion allowed his officials abroad much 
greater scope than had Ugarte. The new finance minis- 
ter was inclined to leave more to their personal initiative 
and judgment, as he realized that they being on the spot 
were in a better position to know what conditions were, 
and as the cumbrous methods of communication made it 
impracticable to correspond on matters requiring an ini- 
mediate decision. 
At this time Hemes himself visited Frankfort, where 
his commissioner, Limburger, was negotiating with the 
treasury   commissioner   Schwinner   in   regard   to   the 
amounts to be paid to Austria, which Stadion would have 
liked to receive in coin or bullion.   Herries emphatically 
demanded that in this matter the House of Rothschild 
should be granted as free a hand as possible, 
Napoleon’s return had suddenly upset their plans and 
made new  measures   necessary,   and   the   commissary- 
general and Nathan were kept exceedingly busy.   In the 
campaign against the bold adventurer the most impor- 
tant thing was to raise cash and especially French cur- 
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rency. As they could not obtain French coins anywhere, 
Herries on Nathan’s advice had gold louis minted, in 
order to supply the armies. 
In the middle of June, Napoleon resumed the cam- 
paign. France was supporting him only half-heartedly, 
for after all these wars everyone was longing for peace, 
and was willing even to put up with foreign invasion. 
Now, however, the French were faced again with a de- 
mand for new sacrifices and blood and treasure, and with 
a struggle against superior forces. For a short time the 
fortune of war seemed again to smile upon Napoleon, 
but as early as June 18, 1815, the Emperor of France met 
his fate at Waterloo. He was completely and decisively 
beaten�abdication, captivity, and banishment to St.  
Helena were the result. 
On the resumption of hostilities in France, Herries and 
Nathan had returned to London, and were anxiously 
awaiting news of the result of the conflict. Nathan and 
his brothers had always made a particular point of let- 
ting one another have news as speedily as possible, either 
directly or through their business friends, of any impor- 
tant event that might influence their business, or be a 
determining factor in new undertakings. Nathan had 
promised prizes for the most speedy supply of news to 
boats sailing between England and the Continent. He 
also instructed his agents throughout the world to give 
him the earliest possible report regarding the outcome 
of the expected conflict. Such measures were of partic- 
ular importance at that time, because none of the modern 
methods of conveying news had been invented�the sta ge 
post, that is a series of messengers, being the usual way 
of obtaining it quickly. 
Nathan’s arrangements worked perfectly for the battle 
of Waterloo. One of his agents, whose name was Roth- 
worth, waited at Ostend for news of the result. He suc- 
ceeded in obtaining the first newspaper account of the 
successful issue of the battle, and with a copy of the 
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Dutch Gazette fresh from the printers, he caught a boat 
just sailing for London. He entered the British capital 
very early in the morning of June 20, and immediately 
reported to Nathan, who conveyed the news of victory to 
Herries, and through him to the British government. 
The government were at first skeptical, as they had not 
received any direct information, and Wellington’s en- 
voy Major Henry Percy did not arrive with the field- 
marshal’s report until the 21st of June.60 The members 
of the British government were tremendously impressed 
by Nathan’s advance knowledge of such an important 
event; and when this became generally known, the pub- 
lic, who were just beginning to learn of the extent to 
which Nathan was employed by the English Treasury, 
began to invent all manner of legends regarding the 
method by which Nathan had acquired this knowledge 
and the manner in which he had exploited it. 
Some said that he had a private service of carrier- 
pigeons; others that he had been personally present at the 
battle of Waterloo and had ridden to the coast at top 
speed. In order to make the story more romantic, he was 
said to have found heavy storms raging when he reached 
the Channel and to have crossed at the risk of his life. 
Nathan was also alleged to have exploited the news on 
the stock exchange, thus at one stroke creating the enor- 
mous fortunes of the Rothschilds. 
Nathan naturally applied the early information that 
he had obtained to his own profit in his business deal- 
ings; but the substantial part of the fortune of the Roths- 
childs had been amassed through the profits realized in 
the financial transactions which have already been de- 
scribed; the successful issue of the battle of Waterloo 
merely served to increase it, and to open up wider fields 
for profitable business in the future.   This was all the 
more so as England had been victorious and Nathan had 
t ransferred the center of gravity of the Rothschild busi- 
ness to her side. 
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In spite of the fortunate issue of the campaign, which 
had lasted barely six days, England continued to pay the 
subsidies to the continental powers. The House of 
Rothschild was, for instance, instructed by the English 
Treasury�that is, by Hemes and Nathan�to pay 
Austria £277,777 on demand, for the months of August 
and September, this amount not to be subject to any dis- 
count, so that Austria should receive it in full.61 The 
commission due to the brothers Rothschild was paid by 
England herself. The payments were continued up to 
and including December. 
Stadion had expressed the wish that as much coin as pos- 
sible be sent. This made the transfer more difficult and 
produced a fall in the exchange; it was due to the con- 
tinuing distrust, which even Schwinner, Austria’s repre- 
sentative at Frankfort, was not able to dissipate. The 
English alone emphatically countered this attitude, and 
the resulting correspondence clearly shows how highly 
the wealth and position of the young firm of Rothschild 
were already rated in England, or at any rate in the au- 
thoritative circles of Commissary-General Herries, as 
compared to their standing in Austria. 
"The . . . exchange value [of the pound]," wrote 
Schwinner to the Austrian embassy in London in Novem- 
ber, 1815, "was constantly rising during the early part 
of November; after the 9th it weakened because Roths- 
child, having reason to believe that Austria would insist 
on receiving her considerable payments in cash, refrained 
from purchasing bills offered by foreigners. This cir- 
cumstance would appear to justify the view of the Eng- 
lish commissioner Baron von Limburger, in which Com- 
missary-General Herr von Herries, who was here a 
few months ago, concurred, that the more the House 
of Rothschild were granted a free hand . . . the more 
certainly would the exchange value of English bills be 
maintained. 
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"In this connection the firm of Rothschild have offered 
bills with respect to the November and December instal- 
ments . . . similar to those that have already been ac- 
cepted and fully cashed in previous payments to the 
extent of several millions. Nevertheless, in spite of the 
fact that the generally recognized standing of the firm 
of Rothschild should be sufficient guarantee for these in- 
struments, I felt that I must adhere to those rules which 
must always be strictly observed, lest unexpected difficul- 
ties should be met in cashing bills of exchange. I con- 
sidered that this condition was met when Baron von 
Limburger gave a written undertaking on behalf of the 
English government that that government would in any 
case indemnify the imperial and royal treasury if any loss 
whatever were suffered in realizing the bills accepted by 
Rothschild."62 
Schwinner had on a previous occasion expressed his 
misgivings to Limburger regarding his responsibility for 
any loss "resulting from the lack of solidity of the firm 
of Rothschild." Limburger had on that occasion replied 
to him in the following terms: 
"I have the honor to acknowledge the receipt of your 
v a lu e d  communication of even date.    I cannot possibly 
give the slightest credence to the rumors which you have 
communicated to me, and which I regard as malicious 
slanders deserving of severe punishment.   In order, how- 
ever, completely to set your mind at rest I have to repeat 
to you on behalf of my government the verbal statement 
made to you by the commissary-in-chief, Mr. Herries, 
that even if the accepted bills are not met, the Imperial 
and Royal Austrian government shall in no wise suffer 
loss, but that they will be indemnified if there should 
unexpectedly be any loss in cashing the said bills.   I have 
to point out first that in the case of the considerable 
amounts which you have already received in such bills, no 
such occasion has occurred and secondly, that the House 
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of Rothschild is itself too rich and too powerful not im- 
mediately to make good any such loss without requiring 
the intervention of my government." 63 
Schwinner transmitted the whole of this correspon- 
dence to Vienna, where it was brought to the attention 
of Metternich and Stadion. As they were both hearing 
such completely satisfactory accounts of the firm of Roths- 
child from all quarters, and more particularly were 
learning of the enormous credit which that firm enjoyed, 
confidence was completely established at Vienna. From 
now onwards the firm of Rothschild was most extensively 
employed by Austria, even in business which had noth- 
ing whatever to do with the English subsidy. 
Thus Nathan had succeeded, while remaining behind 
the scenes himself, in establishing his brothers on the 
Continent in the confidence of the Austrian Treasury. 
This was to be the starting-point of an even more inti- 
mate association with governing circles in the imperial 
state, which was to develop within the next few years. 
While the position of the Rothschild family abroad 
became more and more important and their wealth at- 
tained prodigious dimensions by reason of the great in- 
terstate financial transactions which were entrusted to 
them, they had to fight in their native town of Frankfort 
to secure the equal political rights of the Jews which had 
been granted during the period of French dominion. In 
spite of the decisions of the Congress of Vienna and in 
spite of Metternich and Hardenberg, this equality was 
threatened by a hostile senate. Now, however, embold- 
ened by the position which they had won with the great 
powers, the brothers Rothschild felt in a position to make 
more definite efforts on behalf of their fellows. 
The newly created Federal Diet which met at Frank- 
fort had an important voice in this matter, and the Roths- 
childs determined to gain the responsible representatives 
of the powers for their cause. From the first, they had 
a true friend in the representative of the Elector of 
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Hesse, who had already reestablished everything in his 
own territory, including the soldiers’ pigtails, just as it 
was before, and who was again at loggerheads with his 
estates regarding financial matters and the question of 
the separation of the state treasury from the prince’s privy 
purse. 
On October 17, 1816, he had nominated, as his envoy 
to the German Federal Diet, the administrator of his 
financial affairs, the old supporter of the Rothschild fam- 
ily, Buderus von Carlshausen�who in the meantime ha d 
advanced to the dignity of privy councilor and president 
of the Chamber. Von Carlshausen had recently been in 
Paris, on business in connection with his master’s claims 
for compensation, and had specially commended the elec- 
tor’s interests to James. He was now to serve as a kind 
of liaison officer between the elector and the House of 
Rothschild, as indeed he had always been. Only posi- 
tions were now somewhat changed; hitherto it had been 
the Rothschilds who had asked favors; now it was the 
elector and Buderus who tried to maintain a close con- 
nection. The brothers Rothschild certainly did not for- 
get what they owed them, and endeavored as far as pos- 
sible to meet all their wishes. But the elector’s business 
had fallen very much into the background since the fam- 
ily had got accustomed to transacting business running 
into millions with the states of Europe. 
In any case, the first important relationship of the 
Rothschild family had worked out to the benefit of all 
concerned.   The elector had had his scattered resources 
most ably shepherded during the confusions of the Na- 
poleonic war; Buderus had been made an exceedingly 
wealthy man; and the extensive operations of the Roths- 
childs themselves had been made possible through the 
moneys originally entrusted to them by the elector.   They 
naturally urged Carlshausen to make strong representa- 
tions in favor of Jewish interests at the Federal Diet. 
Solomon and Carl Rothschild next turned to the Prus- 
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sian chancellor Prince Hardenberg and transmitted to 
him a copy of the letter that Metternich had sent to the 
Jewish representatives at the Vienna Congress, adding 
the following covering letter: 64 

In humble confidence we beg to submit to your 
Highness the enclosed document which is of such 
fateful import for the destinies of the Israelite com- 
munity. 
After all that your Highness has done for our 
community in recent years we cannot but hope that 
your Highness will not withdraw your powerful 
support at this decisive moment. That, and that 
alone, can secure a tolerable existence to the Frank- 
fort Jews. Everything depends upon the Commis- 
sion nominated by the Federal Diet proceeding ac- 
cording to just and reasonable principles in dealing 
with this matter; and any influence exerted by your 
Highness in that direction cannot but have the most 
satisfactory result. We therefore beg to submit our 
most humble and relevent request that you will most 
graciously convey to the royal Prussian Ambassador 
at Frankfort, as speedily as possible, those general 
instructions which are indicated in the enclosed 
letter.   This is the only means of salvation left to us. 

This letter was necessary because there were definite 
signs that the senate was not likely to pay much atten- 
tion to the decisions of the Congress of Vienna. This 
fact had financial consequences; for some of the deben- 
tures issued by the Jewish community in connection with 
their liberation had not yet been met. The Jews did 
not wish to pay the money until it was certain that the 
rights which they were thus purchasing would be secured 
to them. The firm Meyer Amschel Rothschild and Sons 
wrote in similar terms to Hardenberg and Metternich, 
saying that they had been informed that all the duly ac- 
quired rights of each class of the inhabitants at Frank- 
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fort would be maintained, and that there was therefore 
no further obstacle to the debentures being redeemed. 
"As none of the principal magistrates at Frankfort," 
the letter continued, "have as yet taken any action in this 
matter, and the holders of these debentures are pressing 
more and more for their payment, we humbly request you 
to take the necessary steps, so that these obligations may 
be paid without further delay. 
"We venture to hope that our most humble request 
will be graciously granted, since the necessary money has 
long been available, and it will be paid as soon as the 
necessary action in this matter has been taken." 65 
Before this money was paid, the Rothschilds wanted to 
receive an assurance from the city of Frankfort that it 
would not attempt to dispute the agreement with Dal- 
berg of December 28, 1811, regarding the equal rights 
of the Jews. Both the persons appealed to agreed; and 
Hardenberg wrote to Metternich that he considered the 
request to be right and just, that the city of Frankfort 
could not legally raise any objection, and that it would 
be advisable for the two courts jointly and emphatically 
to enjoin Frankfort to recognize the agreement as bind- 
ing and to fulfil it.66 
Count  Buol-Schauenstein,   Austria’s   plenipotentiary, 
and therefore president of the Federal Diet, was, in con- 
trast to his superior Metternich, no friend of the Jews, 
and had reported his views to Metternich at Vienna.   He 
held that Grand Duke Dalberg had sold the rights of 
citizenship to a crowd of Jewish families for a song. 
"Trade," wrote the ambassador from Frankfort, "is 
still the only means of livelihood which the Jews adopt. 
This nation, which never amalgamates with any other, 
but always hangs together to pursue its own ends, will 
soon overshadow Christian firms; and with their terribly 
rapid increase of population they will soon spread over 
the whole city, so that a Jewish trading city will gradu- 
ally arise beside our venerable cathedral."67 
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Buol’s attitude was bound eventually to result in a con- 
flict of opinion with Metternich, but for the time being 
no decision was made in the Jewish question, and the 
question of the status at Frankfort remained in the 
balance. 
Paris offered opportunities of important new business, 
and all the members of the Rothschild family were kept 
fully occupied exploiting them as far as possible. 
 The victorious powers inflicted a heavy war indem- 
nity on France, appointing four commissioners of the 
principal powers to settle the precise terms and receive 
the money. They met at Paris under the presidency of 
the Austrian, Baron von Barbier. The amount of the 
indemnity was fixed at seven hundred million francs, to 
be paid within five years in fifteen instalments of 46,666,- 
666 francs, commencing on December 1, 1815. 
At once the difficulty arose of arranging for these pay- 
ments to be transmitted to the powers. James, perceiving 
the great possibilities of profit that the situation offered, 
advised his brothers and urged them to do everything pos- 
sible to get the order for remitting this French tribute. 
The brothers had to meet heavy competition. Austria 
still employed her four banking firms, which were repre- 
sented in Paris; while Baring and other big firms in 
England endeavored, in connection with the Paris bank- 
ing firm of Ouvrard, to get the business. All the firms 
were eager to exploit the opportunity to the utmost, and 
all the financial and banking world was considering the 
methods by which the great indemnity could be settled. 
Barbier received a proposal from the Baring-Ouvrard 
Company which was unacceptable because, as Barbier re- 
ported,68 "the bankers insist on enormous advantages be- 
ing assured to them, without guaranteeing our principal 
objects, namely, complete security and advances before in- 
stalments fall due." Austria intended, among other 
things, to divert large sums to Colmar for various pur- 
poses, mainly of a military nature.   The four Viennese 




